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مدیر کل سیاسی وزارت کشور از تهیه پیش نویس قانون برگزاری تجمعات خبر داد

»اعتراض« قانونی می  شود
     واگذاری مدیریت برگزاری تجمعات به نیروی انتظامی

     ناصر ایمانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: مجوز به تجمعات موجب آرامش روانی جامعه می شود

مقاممعظمرهبری:

کمبود معلم و افت آموزشی

آیت ا... سید حسن خمینی: 
ما چاره ای نداریم جز اینکه همراه و همدوش یکدیگر زندگی کنیم

گفت وگو تنها راه برون رفت از بن بست های اجتماعی است

بیان مطالبات حق قانونی مردم است

بصیرت و عقلانیت

همواره فرمایشات مقام معظم رهبری آبی است که روی آتش ریخته 
می شود. ایشان با صحبت های دقیق و حکیمانه مسائل را تحلیل می کنند و 
نکته مهمتر اینکه خواب آشفته ای به چشم دشمنان نظام می آورند. دست 
بدخواهان نظام را به راحتی می خوانند و به این نکته که دشمنان انقلاب 
اسلامی به دنبال چه اهدافی هستند، اشاره می کنند. این یک واقعیتی است 
که فقط می توانیم از یک رهبر فهیم و آگاه سراغ داشته باشیم. مسئولین 
نظام در عرصه های مختلف باید چگونه سخن گفتن، تحلیل کردن و موضع 
گرفتن و در عین حال چگونه آرامش دادن به جامعه را بیاموزند. آنچه مسلم 
است یکسری افراد از روی هیجان زدگی مواضعی را در حوزه های هنری، 
سیاسی و ورزشی اتخاذ کردند و بدون اینکه عمق موضوع را متوجه باشند یا 
به تعبیر بنده از بصیرت برخوردار باشند، مواضع شان در مسیری بود که همان 
فتنه گرها می خواستند. ولی این را به پای هیجان زدگی می گذاریم درحالی 
که در حوزه های مختلف باید کارها با تدبیر و منطق جلو برود. البته از حق 
نگذریم شاهد بودیم نیروی انتظامی مظلوم واقع شد و با دست خالی در مقابل 
یکسری افراد قرار گرفت که به نوعی هم شهید داد و هم صدمه خورد. ولی در 
عین حال باید مراقبت های لازم باشد و مطالبات مردم مورد توجه واقع شود. 
چقدر خوب است که مسئولین در حوزه های مختلف به درستی به مطالبات 
بپردازند و آنها را عملی کنند. همه این اتفاقات را ناشی از این موضوع می دانم 
که ایران مقتدر است و دارد پیشرفت می کند. مقام معظم رهبری به این 
موضوع تاکید داشتند که دشمنان نظام از اینکه نظام روی پای خود می ایستد 
و مستقل عمل می کند و پیشرفت کرده، در حوزه های مختلف از جمله حوزه 
نظامی و امروز می بینیم که دشمنان ما، راه نظامی را، راه عملیاتی برای خود 
نمی بینند چراکه ما مقتدریم. در حوزه رسانه و تبلیغات دارند ورود می کنند 
که حوزه فرهنگی باید هوشیار باشد و متولیان فرهنگی و رسانه باید تدابیر 
لازم را داشته باشند. حتی در این اتفاقات شاهد بودیم که ایلان ماسک هم 
به دنبال ایجاد یک فضای مجازی فوق العاده بود. امری که نشان می دهد 
این قضیه کاملا محاسبه شده و برنامه ریزی شده بود که به این منازعات 
ورود کند. نوجوانان را به کف خیابان بیاورند و سناریوی کشته سازی را راه 
بیندازند. به هر جهت باید همه اعم از مسئولین گرفته تا مردم عادی کوچه 
و بازار باید هوشیار و مراقب باشند چون کسانی که آن طرف مرزها هستند 
دلشان برای ما نمی سوزد. آنها به دنبال تجزیه ایران هستند و تنها راه کنترل 
و مهار ایران را دعوا از درون پیش بینی کردند تا بدین واسطه به سمت تجزیه 
ایران پیش روند اما همه این خواب هایشان با تحلیل دیروز رهبری نقش بر 
آب شد. آنها همه نگرانی شان این است که ماه ها و سال ها نقشه می کشند 
ولی در چند دقیقه رهبری همه نقشه هایشان را بر باد می دهد. لذا باید محکم 
پشت سر انقلاب، نظام و رهبری باشیم و دست اتحاد داشته باشیم. ضمن اینکه 
مطالبات مردم هم می تواند مطالبات بحقی باشد ولی منازعه، دعوا و تخریب 
متفاوت از مطالبه گری است لذا باید این فاصله را ترمیم کنیم و مطالبه گری 
را از راه قانونی و منطقی پیش ببریم. صبر و حوصله مسئولین هم در ارتباط 
با مطالبات مردم باید به گونه ای باشد که به درستی عملیاتی شود. ما در این 
اتفاق دیدیم که بهانه هایی با عنوان کشته شدن و حجاب که می دانستیم عقبه 
وسیعی به خودش اختصاص داده، ابزار و وسیله ای شد که عده ای جولان 
دهند ولی همان طور که رهبری نظام به درستی اشاره کردند در طیف های 
مختلف اعم از هنر و ورزش، افراد خوب و اثرگذار وجود دارد. اینطور نیست که 
اگر چند نفر آنهم از روی هیجان زدگی اظهارنظری داشتند، تمام آن بخش 
از جامعه دنباله روی کنند. از این رو، مواضع برخی هنرمندان و ورزشکاران را 
بی اهمیت جلوه دادند. همچنان که به گفته قاضی القضات کسانی که محرک 

و تحریک کننده بودند برابر قانون باید مورد مواخذه قرار بگیرند. 

ساماندهی نیرو در آموزش و پرورش یکی از مهم ترین و پیچیده ترین 
کارهایی است که وزارتخانه برعهده دارد و گاه نیازمند برنامه ریزی های 
چند ساله است. اما این کار در بیش از یک دهه  گذشته با گرفتاری های 
گوناگونی روبه رو بوده که مهم ترین آن کمبود شدید نیرو است. کمبود 
نیرو بنابر آمارهای ارائه شده در سخنان دست اندرکاران گاه به ۳۰۰ 
هزار معلم می رسد و راه های کوتاه مدت و اورژانسی جبران آن نیز به 
کارگیری نیروهای خرید خدمات و دانشجویان ترم های پایانی دانشگاه 
فرهنگیان، جذب معلمان از راه آزمون استخدامی، معلمان مهرآفرین، 
معلمان آزاد، معلمان حق التدریس، به کارگیری فرهنگیان بازنشسته و 
سپردن چند ساعت تدریس به معاونان و مدیران مدرسه و البته افزایش 
ساعت های تدریس به شکل اضافه کار به معلمان شاغل است. گرچه 
همه این روش ها کلاس ها را پر می کنند اما هر کدام به شکلی زمینه 
افت کیفیت آموزشی را نیز فراهم کرده که طرح و پرداختن به آن در 
این فضای اندک رسانه ای ممکن نیست؛ از این رو از آن درگذشته و تنها 
به یک سفارش بایسته بسنده می شود. بر کسی پوشیده نیست که یکی 

از مهم ترین ریشه های ناکارآمدی در انجام وظیفه، رضایتمندی است. 
به کارگیری نیروهای اشاره شده در بند بالا زمانی می تواند از حداقل های 
کارآمدی برخوردار باشد که افراد به کار گرفته شده از کار خود رضایت 
نسبی داشته باشند. مهم ترین ریشه رضایتمندی دستمزد کافی و 
پرداخت های به موقع است؛ که کم و بیش معلمان از این نظر گلایه مند 
هستند. سال هاست بازنشستگان فرهنگی برای همسان سازی حقوق 
به هر در  می زنند ، بازنشسته های ۱۴۰۰ پس از یک سال و اندی هنوز 
سنوات خود را دریافت نکرده اند، دریافت حقوق معلمان خرید خدمات، 
مهرآفرین، حق التدریس، شاغل و بازنشستگانی که همچنان با آموزش 
و پرورش همکاری می کنند، چندین ماه از طلب سال گذشته خود را 
دریافت نکرده اند و این بدقولی ها زمینه دلزدگی، خستگی، کم انگیزگی، 
رفتن به دنبال شغل های دوم و سوم، عدم تمرکز برآموزش و بی توجهی 
به وظیفه های حرفه ای شده و می شود. اگر با به کارگیری این نیروها 
به دنبال خالی نگذاشتن کلاس ها هستیم که احتمالا شدنی است 
اما بی گمان نارضایتی های معلمان، در هر سطحی، به شدت برکیفیت 
آموزشی آنان در کلاس آسیب می زند و دست اندرکاران باید در این 
زمینه پاسخگو باشند. آیا امسال می توانیم شاهد عمل به وعده های 
دست اندرکاران در پرداخت  ماهانه پرداخت ها باشیم یا بازهم آموزش و 
پرورش در رفتاری غیر اخلاقی فقط به دنبال پر کردن کلاس هاست!؟

آرمان ملی: در پی سخنان دیروز رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در خصوص حوادث روزهای اخیر در کشور، یادگار امام بیانیه ای را 
منتشر کرد. در متن پیام آیت ا... سید حسن خمینی آمده است:  مایل 
بودم درباره »اتفاقات تلخ این روزها« پیش از این سخن بگویم، ولی 
به سبب آشفتگی فضای عمومی جامعه این امر را به زمانی مناسب تر 
واگذاشته بودم. اما امروز که رهبر معظم انقلاب اسلامی حضرت آیت ا... 
خامنه ای)حفظه ا...( از همگان خواستند تا درباره اتفاقات اخیر اظهار 
نظر کنند، به نظرم آمد تا چند جمله ای در این باره بنویسم: تردید 
نباید داشت که بین »اعتراض« که حق قانونی هر شهروند است، با 
»اغتشاش« که ریشه در دسیسه های دشمنان مردم دارد، تفاوت وجود 
دارد. اعتراض، نشان زنده بودن جامعه ای است که برخی از آسیب ها را 
برنمی تابد، ولی آشوب و هنجارشکنی - آن هم وقتی توسط رسانه هایی 
عاری از دلسوزی برای ملت ایران بر آتش آن دمیده می شود- ، ثمره ای 
جز حاکمیت افراطی گری و یا هرج و مرج ندارد. فراموش نکنیم که 
رسانه هایی که امروزه میدان دار ایجاد شقاق در میان ما شده اند یا 
تاریخی سراسر دشمنی با ما دارند و یا از جایی ارتزاق می کنند که 
همواره ایران و ایرانی را ضعیف و زبون خواسته است.  یادگار امام )ره( 
بیان کرد:  ما چاره ای نداریم جز اینکه همراه و همدوش یکدیگر زندگی 
کنیم. همه ما با هر سلیقه و نگاهی، یک ملت ایم؛ با سلایق متفاوت و 
با هدفی واحد. سربلندی کشورمان، با زندگی مسالمت آمیز با هم و 
ایستادگی در مقابل آنان که ذلت ما را می خواهند محقق می شود. باید 

با هم گفت وگو کنیم؛ جناح ها با مردم، و حاکمیت با آنانی که دیگرگونه 
می اندیشند. و صد البته تردید نکنیم که ستیز با دین و جنگ با آنچه در 
منظر مردم »ارزش دینی« شناخته می شود، همانند جنگ با آزادی و 
رفاه به یک اندازه ابتر و ناممکن است.  آیت ا... سید حسن خمینی اظهار 
کرد: گفت وگو تنها راه برون رفت از بن بست های اجتماعی است. روشن 
است که ما با اعتراض هایی یک دست مواجه نیستیم. و هر از چندگاه، 
گروهی کوچک یا بزرگ با سلیقه ای متفاوت ممکن است نسبت به 
سیاستی و یا رفتاری معترض باشد. در این جامعه، چه معترضین و چه 
بدنه  حاکمیت گریزی از این ندارند که به گفت وگو با تمام شرایطش، 
که معقول ترین راه اصلاح است، تن در بدهند. اگر از یکسو، شعارهای 
تند و خشمگینانه ثمری نمی دهد، اما مجموعه نظام هم باید گفت وگو 
با بخش های مختلف ملت را آغاز کند و شنیدن درد ایشان و در صورت 
لزوم معذرت خواهی از آنان را - که مدت مدیدی است کمرنگ و 
فراموش شده- بیاموزد. تولیت مرقد مطهر امام خمینی)ره( گفت: 
امروز دردهای مختلفی بر جان مردم سنگینی می کند که مهم ترین 
آنها بحث معیشت و مشکلات اقتصادی است. حل هر مشکلی در 
حوزه های دیگر محتاج اصلاح در امور اقتصادی است. دولتمردان باید 
بدانند که اگر نتوانند مشکلات اقتصادی را برطرف کنند همواره زمینه 
آشوب ها و سوءاستفاده اجانب را فراهم آورده اند. برای اینکه ظرفیت 
حضور آمریکا و رژیم غاصب اشغالگر و ایادی آنها را کم کنیم، باید 
ظرفیت نظام را در مشارکت همه سلایق در تقنین و اجرا فراهم کنیم.  

آرمان ملی: نماینده مردم شاهرود در مجلس با بیان اینکه بیان 
مطالبات حق قانونی مردم است و باید مسیر قانونی خود را طی کند، 
تصریح کرد: دولت باید مطالبات بحق مردم را بشنود و در حد توان 
خود در راستای تحقق آن گام بردارد. مردم نیز باید مراقبت کنند تا 
کسانی که این کشور را دوست ندارند و خواستار پیشرفت و وحدت 

کشور نیستند از مطالبات آنها سوءاستفاده نکنند و دست به خشونت، 
آسیب و تخریب نزنند که این رویه در هیچ جای دنیا قابل قبول نیست. 
علی اصغر خانی با تاکید بر ضرورت پذیرش اعتراض های قانونی و ایجاد 
بسترهای آن، بیان کرد: بالاخره مردم بعضا انتقادها یا مطالباتی دارند 

که انتظار تحقق آن را دارند. 

چالش های دوران سالمندی

کشور ما با ۸5 میلیون نفر جمعیت حدود 
۹میلیون نفر سالمند دارد، سن سالمندی 
در همه کشورها یکسان نیست اما بیشتر 
کشورها ۶۰سالگی را آغاز دوران سالمندی 
می دانند. سالمندان به سه گروه سنی طبقه 
بندی می شوند. یک( سالمندان -۶۰ ۷5 ساله 
که به آنها سالمندان جوان می گویند. دو( 
سالمندان -۷5 ۸5ساله که به آنان سالمندان 
میانسال گفته می شود. سوم( افراد بالای ۸5 
سال که آنان را کهنسال می گویند. به همین 
ترتیب هم توانایی های آنان قابل بهره گیری 
است. به منظور توجه ویژه به سالمندان اول 
اکتبر که مصادف با نهم مهرماه است را روز 
جهانی سالمند نامگذاری کرده اند در کشور ما 
با هدف یادآوری ضرورت های مراقبت، حفظ 
سلامت، حمایت، تکریم و پاسداشت ارزش های 
سالمندی  هفته  را  هفته  این  سالمندی 
نامیده اند. اگرچه آمارهای جهانی حاکی از آن 
است که کشور ژاپن به عنوان دارنده مسن ترین 
سالمندان جهان شناخته شده است ولی این 
کشور سال هاست که در حال برنامه ریزی و 
فراهم ساختن امکانات مورد نیاز برای زندگی 
سالم همراه با رفاه و آسودگی خاطر سالمندان 
آن کشور است. به همین دلیل هم سالمندان 
این کشور در مقایسه با دیگر کشور ها دارای 
طول عمر بالاتری هستند. کشور ماهم در 
مسیر سالمندی قرار دارد، امید به زندگی در 
کشور حدود ۷5سال است که نسبت به برخی 
از کشورهای دیگر بهتر است و نشانه وضعیت 
سلامت سالمندان است. با رشد دانش پزشکی 
انتظار می رود سالمندان در آینده عمر بیشتری 
داشته باشند، در حال حاضر حدود ۱۰/5 درصد 
جمعیت کشور را افراد مسن تشکیل می دهند 
و آمار سالمندان حدود ۹میلیون نفر است ولی 
با توجه به میزان رشد جمعیت در ده، بیست 
سال آینده انتظار می رود با افزایش 2۰ درصدی 
رشد جمعیت سالمندی مواجه شویم. این به 
آن معنی است که باید از هم اکنون با سرعت 
برای مراقبت، نگهداری، حفظ سلامت، تامین 
امکانات بهداشت و سلامت جسم و روان و 
گذران اوقات فراغت و بهره گیری از توانایی های 
افرادی که به سنین سالمندی می رسند طرح 
و برنامه لازم داشته باشیم. یک چالش مهم 
آن دوران، از دست رفتن شغل هایی است که 
تا آن زمان توسط سالمندان اداره می شده 
است و چالش بعدی تامین هزینه های فراوان 
مراقبت و نگهداری از سالمندان در مواردی که 
ذکر شد، است. خوشبختانه کشور ما به لحاظ 

وجود احساس مسئولیت بسیار قوی نسبت به 
پدر و مادر ها و احترام ویژه ای که فرزندان برای 
پدر ومادر خود قائل هستند والدین احساس 
بسیار مثبتی دارند. اکثریت مطلق سالمندان 
در خانواده و در کنار فرزندان زندگی می کنند 
و از حمایت های مراقبتی، سلامت و دریافت 
عواطف فرزندی و والدینی الحمدا... برخوردار 
هستند. تنها حدود ۱5۰۰۰نفر از سالمندان 
در مراکز مراقبتی وسراهای سالمندان زندگی 
می کنند، البته تعداد خیلی محدودی هم در 
خانه و سوئیت های اجاره ای به تنهایی زندگی 
می کنند که قابل ذکر نیست. موضوع بسیار 
مهم زندگی در دوران سالمندی مربوط به حفظ 
سلامت سالمندان است از جمله موضوعات مهم 
حوادثی است که به هنگام زمین خوردن در 
خانه یا سایر مکان ها پیش می آید که می تواند 
باعث تلخی زندگی در سال های پایانی عمر آنان 
شود همین جا باید متذکر شویم لازم است در 
مسیر عبور همه روزه سالمندان به سمت حمام 
وسرویس دستشویی، رفتن به رختخواب و 
امسال آن با نصب حفاظ از آنان مراقبت بعمل  
آید. از جمله بیماری هایی که بین سالمندان 
رایج است فشار خون، دیابت، چاقی، دمانس 
و آلزایمر است که لازم است توسط پزشکان به 
صورت دوره ای کنترل شود. همچنین سرطان 
کولون در مردان و سرطان سینه در بانوان در 
سالمندی زیاد دیده می شود لذا باید به طور 
منظم مورد معاینه و  کنترل قرار داشته باشند. 
نکته دیگر ضرورت رسیدگی عاطفی وحضور 
منظم پیش سالمندان و تنها نگذاشتن آنان و 
داشتن برنامه های فراغتی و تفریحی است که 
بیش از سایر مسائل مورد نیاز آنان است. برخی 
افراد یک باور اشتباه دارند و تصور می کنند که 
افراد سالمند فاقد توانایی و تشخیص کافی 
هستند در حالی که اکثریت سالمندان تا 
سنین حدود ۹۰ سال می توانند به شکل کاملا 
موثری در اداره امور خانواده و جامعه مشارکت و 
مسئولیت داشته باشند و وجودشان برای کشور 
مفید است. لذا لازم است برای استفاده بهینه از 
حضور و مشارکت آنان برنامه ریزی شود. از جمله 
مسئولیت دولت ها تامین هزینه های معیشت، 
درمان و گذران اوقات فراغت مناسب سالمندان 
در دورانی است که آنان فاقد درآمد  کافی برای 
اداره زندگیشان هستند. با عنایت به اینکه 
سالمندان اوقات زیادی از وقتشان در خانواده 
می گذرد از رسانه ملی انتظار می رود برای آنان 
برنامه های مناسب ویژه ای تولید و پخش کند 
حتی ایجاد یک شبکه خاص سالمندان مورد نیاز 
است. نکته پایانی آنکه سالمندان از اینکه باری 
بر دوش فرزندانشان باشند، احساس بسیار بدی 
پیدا می کنند بنا براین دولت ها باید برای گذران 
وضعیت زندگی آنان توجه ویژه ای داشته باشند. 

صفحه 6

رئیس قوه قضاییه:
 پرونده 
دستگیرشده ها 
سریعتر به دادگاه 
ارسال شود
    تهدید امنیت مردم را 
    تحمل نمی کنیم

نبی اله عشقی ثانی
فعال اجتماعی

محمدرضا نیک نژاد
آموزگار، فعال صنفی

امیررضا واعظ آشتیانی
فعال سیاسی اصولگرا

صفحه 2 

آیت ا... سید حسن خمینی:
 ما چاره ای نداریم جز اینکه همراه 

و همدوش  یکدیگر زندگی کنیم
  گفت و گو تنها راه برون رفت از بن بست های اجتماعی است   

آرمان ملی: در پی سخنان دیروز رهبر معظم انقلاب اسلامی در خصوص 
حوادث روزهای اخیر در کشور، یادگار امام بیانیه ای را منتشر کرد. در 

متن پیام آیت ا... سید حسن خمینی آمده است:  مایل بودم درباره 
»اتفاقات تلخ این روزها« ...

همین صفحه

     به صراحت می گویم این اغتشاش ها و ناامنی ها   
   طراحی آمریکا و رژیم صهیونیستی بود   

    خیلی از کسانی که حجاب کامل ندارند  
   جزو هواداران جدی جمهوری اسلامی هستند  

 درگذشت دختر جوان 
دل ما را هم سوزاند

صفحه 11

سخــن روز

صفحه 2 

دولت آقای رئیسی و وزیر خارجه، سیاست ثابت صلح 
آمیز، محبت آمیز و برادری با همسایگان را بارها اعلام 
کردند و این از اصول اولیه قانون اساسی است و این 
سیاست اولویت دار کشورمان از ابتدای پیروزی انقلاب 
است. لذا امر جدیدی مطرح نشده بلکه تاکید بر اصول 

اولیه سیاست خارجی است....

احمد دستمالچیان
تحلیلگر مسائل بین الملل

صفحه 11

يادداشت

دلسوزان کشور و مردم از شرایط به وجود آمده برای 
کشور نگرانند. در چنین شرایطی امنیت کشور، ثبات و 
رونق گرفتن مجدد امور موضوعی است که نباید از آن 
غفلت کرد. عبور از شرایط فعلی شدنی است به شرط 
آنکه سران سه قوه و افرادی که دارای جایگاهی در بین 

مردم هستند، به شهروندان وعده داده ...

  علی محمد نمازی 
فعال سیاسی

ایجاد آرامش وظیفه ای همگانی

»آرمان ملی« افزایش نرخ تورم در شهریورماه را بررسی می کند؛ 

دوگانهتورمازدیددولت
وواقعیتجامعه

آرمان ملی : براساس آخرین آمارهای تورمی مرکز آمار 
 ایران، نرخ تورم نقطه ای در شــهریور ماه ۱۴۰۱ به عدد 
۴۹. ۷ درصد رسیده اســت این یعنی خانوارهای کشور 
به طور میانگین ۴۹. ۷ درصد بیشتر از شهریور ۱۴۰۰ برای 
خرید یک مجموعه کالاها و خدمات یکسان هزینه کرده اند 

در عین حال تورم نقطه به نقطه  شهریور ماه نسبت به ماه 
قبل، 2. 5 درصد کاهش داشته است یعنی همین شاخص 
در مردادماه بیش از 5۱ درصد بوده اســت که با تحلیل 
این شاخص معنایی جز کند شدن مسیر گرانی کالاها را 

نمی رساند و واضح است که ...
صفحه 7

صفحه 2

ایران آماده توافق بدون شرط با عربستان 

 حسین کنعانی مقدم 
در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 کرسی های 
 آزاد اندیشی را 

فعال کنید
    ورود رهبری به مسائل اخیر 

    فصل الخطاب است

»آرمان ملی« بررسی صلاحیت وزیر 
پیشنهادی کار را    ارزیابی می کند

 زاهدی وفا 
 در آزمون 
اعتماد   بهارستان 
    حمايت نسبی مجلس 
   از گزينه پیشنهادی

صفحه 6 صفحه 3
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يــادداشـــت
ایران آماده توافق بدون شرط با عربستان

كــوتــــاه

  دولت آقای رئیسی و وزیر خارجه، سیاست ثابت صلح آمیز، 
محبت آمیز و برادری با همسایگان را بارها اعلام کرده اند و 
این از اصول اولیه قانون اساسی است و این سیاست اولویت دار 
کشورمان از ابتدای پیروزی انقلاب است. لذا امر جدیدی مطرح 
نشده بلکه تاکید بر اصول اولیه سیاست خارجی است. متأسفانه 
برخی از کشورها چون تابع سیاست های خارجی هستند و دست 
در دست دشمنان گذاشتند استقلال کافی برای اتخاذ تصمیم 
ندارند. اما تصمیم ایران ثابت و اصولی است و در همه دوران 
حتی دوران جنگ تحمیلی که باز برخی از این کشورها از صدام 
تجاوزگر حمایت می کردند ایران هیچ گاه از سیاست خارجی 
خود عدول نکرد. اکنون نیز این اختیار با عربستان است که آیا 
می خواهد که با همسایه بزرگ خود یعنی ایران رابطه خوب 
داشته باشد یا نه.  والا ایران حتی در بدترین شرایط که همین 
دوران بود قبول کرد که بنشیند و 5 دور با عربستانی ها مذاکره 
کند. منتها ظاهرا عربستان روابط دوستانه را در معرض داد و 
ستد قرار داده و این چیزی نیست که مورد پذیرش ایران باشد. 
روابط هیچگاه شرطی نبوده و بده و بستانی در میان نبوده است. 
لذا در مشی و شأن ایران نیست که روابط دو کشور به شروط و بده 
بستان هایی بسته باشد. اگر عربستان سعودی تصمیمی جدی 
بگیرد که مستقل از سیاست های دشمنانه کشورهای خارجی 
و فرامنطقه ای مخصوصا آمریکا و رژیم صهیونیستی با ایران 
رابطه داشته باشد، ایران هیچ مشکلی ندارد و حتی استقبال هم 
می کند. اما عربستان در راه اصلاح مسیر و بهبود روابط، چندان 
صحیح و مناسب رفتار نمی کند که این چندان پذیرفتنی نیست. 
اگر سعودی ها آمادگی بدون شرط در مذاکرات را دارند آنطور که 
آقای رئیسی هم فرمودند ایران آمادگی مذاکره و برقراری ارتباط 
با عربستان را دارد. همان طور که ایران با همین رویکرد آمادگی از 
سرگیری مذاکرات و احیای برجام را دارد. البته ایران در اتفاقات 
اخیر پیرامون برجام دست آمریکا را رو کرد. ایران آمادگی 
داشت و به میدان آمد و به رغم تبلیغات وسیعی که در دنیا علیه 
ایران شده بود صادقانه و شفاف وارد عمل شد و گفت که عمل 
کنید اما آنها نتوانستند. لذا نه توانستند تضمین دهند و نه سایر 
تعهدات خود را عمل کنند. این یک سیاست فریبکاری است که 
آمریکایی ها دارند و این سیاست را به دوستان خود در منطقه هم 
منتقل می کنند که در قبال ایران فریبکارانه عمل کنند اما ایران 

در مقابل این فریبکاری ها خواهد ایستاد. 

ديدگــــاه
 ایجاد آرامش وظیفه ای همگانی

دلسوزان کشور و مردم از شرایط به وجود آمده برای کشور 
نگرانند. در چنین شرایطی امنیت کشور، ثبات و رونق گرفتن 
مجدد امور موضوعی است که نباید از آن غفلت کرد. عبور از شرایط 
فعلی شدنی است به شرط آنکه سران سه قوه و افرادی که دارای 
جایگاهی در بین مردم هستند، به شهروندان وعده داده که پیگیر 
مطالبات آنها باشند. البته قبل از ورود به این مرحله باید فضای 
جامعه را برای ابراز مطالبات آماده کرد تا نوعی گفتمان بین مردم، 
جامعه و مسئولین به وجود  آید. نکته دیگر اینکه بسیاری از افراد 
جامعه نقدهای منصفانه به اداره کشور و برخی موضع گیری های 
مسئولین دارند و حاضر به حضور در خیابان ها نشدند و مسئولین 
باید صدای آن ها را هم بشنوند و ضمن قول به شهروندان در جهت 
تحقق خواسته های مردم و احقاق حقوق آنان گام بردارند. اقدامات 
کوچک می تواند از سوی شهروندان با استقبال روبه رو شود. برای 
نمونه کافی است در ارتباط با حجاب و گشت ارشاد قوانینی پدید 
آورند که جنبه هدایتی داشته باشد. چنین مواردی موجب می شود 
نوعی گفتمان بین مردم و دولتمردان به وجود  آید و محصول این 
نگاه این است که شاهد پدیده های خشمگین از سوی طرفین در 
جامعه آن هم به صورت عریان نخواهیم بود. نگاه توام با برخورد 
جوابگو نیست و تنها موردی که موجب  آرامش بیشتر جامعه 
می شود، آن است که دولتمردان با مردم سخن گفته و ازخواسته 
آنها اطلاع پیدا کنند. از سوی دیگر تشکل های سیاسی و مدنی نیز 
باید به این مهم ورود کرده و جمعی نخبه را برگزینند و با مسئولین 
کشور از جمله وزیر کشور، سران قوا و... نشست هایی برگزارکنند 
و نوعی تقسیم کار بین قوای مختلف و احزاب و تشکل ها صورت 
گیرد تا هرکدام نسبت وظیفه ای که به آنها محول می شود 
درجهت کاهش  مشکلات گام بردارند. این روزها به درخواست 
دبیرکل سازمان ملل یکی از زندانیان دو تابعیتی در ایران آزاد 
شده است که پالس مثبتی به جهان در جهت نشان دادن روحیه 
انسان دوستی ایرانی هاست. از این رو دولت محترم باید تلاش کند 
احیای برجام نیز با سرعت بیشتری به وقوع بپیوندد و تحریم های 
اقتصادی علیه ملت ایران برداشته شود. این مورد به نفع دولت 
و مردم است زیرا شرایط اقتصادی بهبود  می یابد. افزایش امید 

درجامعه موجب خواهدشد مردم به نوعی آرامش دست  یابند. 

ويــــژه
  دشمن به رسانه های فارسی زبان

 اکتفا  نکرده است
یک تحلیلگر مسائل سیاسی با اشاره به جنگ رسانه ای دشمن 
در تحولات اخیر کشور، گفت: دشمن به رسانه های فارسی زبان 
اکتفا نکرده و رسانه های اصلی و باسابقه خود را به میدان آورده 
است. بعد از این که اتفاقات اخیر گسترش یافت، این رسانه ها با 
تمام قوا در صحنه حاضر شدند و جنگ رسانه ای به راه انداختند. 
عباس سلیمی نمین اظهار داشت: در جامعه ما مثل سایر جوامع 
اعتراضاتی وجود دارد که باید بستر مناسب برای بیان منطقی آن 
ایجاد و تقویت شود. با این حال رسانه های غربی می توانند مسیر 
بیان این مطالبات را منحرف کنند و آن ها را به سمت هرج و مرج 
و آشوب بکشانند. این رسانه ها به کمک شبکه های آموزش دیده 

خود،  جنگ رسانه ای را ایجاد کرده اند.

 آرمان ملی: مقام معظم رهبری در مراسم 
مشترک دانش آموختگی دانشجویان دانشگاه های 
افسری نیروهای مسلح در سخنان مهمی با اشاره 
به حوادث اخیر تأکید کردند: با صراحت می گویم 
این حوادث طراحی امریکا، رژیم صهیونیستی و 
دنباله روهای آنها است. مشکل اصلی آنها با ایران 
قوی و مستقل و پیشرفت کشور است. ملت ایران 
در این حوادث کاملًا قوی ظاهر شد و در آینده نیز 
هر جا که لازم باشد، شجاعانه وارد میدان خواهد 
شد. حضرت  آیت ا... خامنه ای در ابتدای ورود به 
میدان با حضور بر مزار شهیدان گمنام و قرائت 
فاتحه، به دلیران و قهرمانان دفاع از اسلام و ایران 
درود فرستادند ایشان در این مراسم در سخنان 
مهمی درباره حوادث اخیر کشور گفتند: در این 
حوادث بیش از همه به سازمان انتظامی کشور و 
به بسیج و به ملت ایران ظلم شد. البته ملت ایران 
در این حادثه نیز همچون حوادث دیگر کاملًا قوی 
ظاهر شد و در آینده هم به همین صورت خواهد 
بود. حضرت آیت ا... خامنه ای تأکید کردند: در 
آینده نیز هر جا که دشمنان بخواهند اختلالی 
ایجاد کنند، آنکه بیش از همه سینه سپر خواهد 
کرد، ملت شجاع و مؤمن ایران است. ایشان ملت 
ایران را همچون مولای خود حضرت امیرالمومنین 
علی)ع( ملتی مظلوم و در عین حال قوی خواندند 
و افزودند: در این حادثه ای که پیش آمد، دختر 
جوانی درگذشت که دل ما هم سوخت اما واکنشِ 
به این حادثه که بدون تحقیق و بدون اینکه امر 
مسلّمی وجود داشته باشد، عده ای بیایند خیابان ها 
را ناامن کنند، قرآن آتش بزنند، حجاب از سر زن 
محجبه بکشند، مسجد و حسینیه و خودروی مردم 
را به آتش بکشند، یک واکنش عادی و طبیعی نبود. 
مقام معظم رهبری  با تأکید بر اینکه این اغتشاش ها 
برنامه ریزی شده بود، گفتند: اگر قضیه این دختر 
جوان هم نبود، بهانه دیگری به وجود می آوردند تا 
امسال در اول مهر، در کشور نا امنی و اغتشاش 
ایجاد کنند. حضرت آیت  ا...خامنه ای تأکید کردند: 
من به صراحت می گویم این اغتشاش ها و ناامنی ها، 
طراحی امریکا و رژیم غاصب و جعلی صهیونیستی 
بود و حقوق بگیران آنها و برخی از ایرانی های خائن 
در خارج به آنها کمک کردند. ایشان افزودند: برخی 
افراد نسبت به اینکه گفته شود فلان حادثه طراحی 
و کار دشمن بوده است، حساس هستند و سینه 
سپر می کنند برای دفاع از سازمان جاسوسی امریکا 

و صهیونیست ها و انواع تحلیل ها و لفاظی های 
مغالطه آمیز را نیز به کار می گیرند تا بگویند کار 
خارجی ها نیست. مقام معظم رهبری خاطرنشان 
کردند: در دنیا، اغتشاش های زیادی به وجود 
می آید و در اروپا و به خصوص فرانسه و پاریس هر 
چند وقت یک بار اغتشاش مفصلی به وجود می آید 
اما آیا تاکنون شده است که رئیس جمهور امریکا 
مجلس نمایندگان امریکا از اغتشاشگران حمایت 
کنند و بیانیه بدهند؟ آیا سابقه دارد که پیام بدهند 
و بگویند در کنار شما هستیم؟ آیا سابقه دارد 
رسانه های جمعی وابسته به سرمایه داری امریکا 
و مزدوران آنها همانند برخی دولت های منطقه و 
از جمله سعودی ها از اغتشاشگران در این کشورها 
حمایت کنند؟ و آیا سابقه دارد امریکایی ها اعلام 
کنند که ما فلان سخت افزار یا نرم افزار اینترنتی را 
در اختیار اغتشاشگران قرار می دهیم تا به راحتی 
ارتباط برقرار کنند؟ حضرت آیت ا... خامنه ای 
افزودند: اما چنین حمایت هایی در ایران بارها 
اتفاق افتاده است. پس چگونه است که برخی ها 
دست خارجی را نمی بینند و چگونه انسان هوشمند 
احساس نکند که در پشت این حوادث دست های 
دیگری در کار است. ایشان با تأکید بر اینکه اظهار 
تأسف امریکایی ها برای از دنیا رفتن یک دختر 
دروغ است و آنها برخلاف ظاهر، به علت به دست 
آوردن این بهانه برای حادثه آفرینی شادمان 
هستند، گفتند: در کشور،  مسئولان سه قوه اظهار 
تأسف کردند و قوه قضاییه قول داده است که 
موضوع را تا نهایت دنبال کند تا مشخص شود 
مقصری وجود دارد یا نه و اینکه مقصر کیست؟ 
تحقیق یعنی همین. حال، چگونه می شود یک 
سازمان و یک مجموعه عظیم خدمتگزار برای 
احتمال اینکه خطایی سر زده باشد، مورد تهمت 
قرار گیرد. هیچ منطقی پشت سر این کار نیست 
و این، کار عاملی جز دستگاه های جاسوسی و 
سیاست گذاران عنود خارجی ندارد. رهبر انقلاب 
اسلامی با طرح این سؤال که انگیزه دولت های 
خارجی برای ایجاد اغتشاش و ناامنی در کشور 
چیست؟ افزودند: آنها احساس می کنند کشور در 
حال پیشرفت به سوی قدرت همه جانبه است و این 

موضوع را نمی توانند تحمل کنند.
  خواص کار خود را جبران کنند

...خامنه ای با اشاره به شتاب  حضرت آیت ا
گرفتن پیشرفت کشور در همه بخش ها و تلاش ها 

برای گشوده شدن برخی گره های قدیمی و فعال 
شدن بخش تولید و دانش بنیان ها و توانایی کشور 
برای خنثی کردن تحریم ها تأکید کردند: آنها 
نمی خواهند این پیشرفت ها در کشور شکل 
بگیرد و به منظور متوقف کردن این حرکت، برای 
تعطیلی دانشگاه ها و ناامنی خیابان ها و درگیر 
شدن مسئولان به مسائل جدید در شمال غرب 
و جنوب شرق کشور، برنامه ریزی کرده اند. ایشان 
با تأکید بر اینکه دشمن در محاسبات خود درباره 
شمال غرب و جنوب شرق کشور دچار اشتباه 
است، گفتند: من در میان قوم بلوچ زندگی کرده ام 
و آنها عمیقاً به جمهوری اسلامی وفادار هستند. 
قوم کُرد نیز یکی از پیشرفته ترین اقوام ایرانی و 
علاقمند به میهن، اسلام و نظام هستند بنابراین 
نقشه آنها نخواهد گرفت. ایشان خاطرنشان کردند: 
طراحی و اقدامات دشمنان نشان دهنده باطن آنها 
است. همان دشمنی که در اظهارات دیپلماسی 
می گوید ما قصد تهاجم به ایران و تغییر نظام و 
قصد دشمنی نداریم، چنین باطنی دارد و به دنبال 
توطئه ایجاد اغتشاش،  نابود کردن امنیت کشور 
و تحریک هیجان کسانی است که ممکن است با 
برخی هیجان ها تحریک شوند. مقام معظم رهبری 
با تأکید بر اینکه امریکا فقط مخالف جمهوری 
اسلامی نیست و با ایران قوی و مستقل نیز مخالف 
است، افزودند: آنها به دنبال ایران دوران پهلوی 
هستند که همچون گاو شیرده مطیع اوامر آنها 
بود. ایشان گفتند: پشت صحنه قضایای اخیر، 
این زورگویان قرار دارند و دعوا بر سر از دنیا رفتن 
یک دختر جوان و یا بر سر با حجاب و بدحجاب 
نیست. خیلی از کسانی که حجاب کامل ندارند، 
جزو هواداران جدی جمهوری اسلامی هستند و 
در مراسم مختلف شرکت می کنند. دعوا و بحث 
بر سر استقلال و ایستادگی و تقویت و اقتدار 
...خامنه ای  ایران اسلامی است. حضرت آیت ا
در ادامه چند نکته را بیان کردند و افزودند: این 
کسانی که در خیابان ها فساد و تخریب می کنند، 
همه یک حکم ندارند برخی جوانان و نوجوانانی 
هستند که بر اثر هیجان ناشی از ملاحظه یک 
برنامه اینترنتی به خیابان می آیند. چنین افرادی 
را می توان با یک تنبیه متوجه کرد که اشتباه 
می کنند.  ایشان با تأکید بر اینکه در مجموع همه 
کسانی که به خیابان آمده اند در مقابل ملت ایران 
و جوانان مؤمن و غیور، عده بسیار کمی هستند، 
گفتند: البته برخی از این افرادی که به خیابان 
می آیند، از بازمانده های عناصر ضربه خورده از 
جمهوری اسلامی همچون منافقان، تجزیه طلبان، 
سلطنت طلبان و خانواده های ساواکی های منفور 
هستند که قوه قضاییه باید به تناسب مشارکت 
در تخریب ها و ضربه به امنیت خیابان ها، مجازات 
تعیین، و آنها را محاکمه کند. نکته دیگری که مقام 
معظم رهبری به آن اشاره کردند، مواضع برخی 
خواص در ابتدای این ماجرا بود. حضرت آیت ا... 
خامنه ای گفتند: در اول کار برخی خواص بدون 
تحقیق و احتمالاً ناشی از دلسوزی، اطلاعیه و 
بیانیه دادند و اظهار نظر کردند. برخی از آنها اتهام 
را به سمت سازمان انتظامی بردند و برخی هم 

مجموعه نظام را متهم کردند.  

احمد دستمالچیان
تحلیلگر مسائل بین الملل

 

 لزوم »اعلام آشتی و صلح«

استاد  ارمکی،  آزاد  تقی 
جامعه شناسی در پاسخ به 
این سوال که راه حل شنیدن 
اعتراضات، نقدها و به طور کلی 
صدای مردم چیست؟ گفت: 
چند راه حل وجود دارد که 
اولین مورد در فرهنگ عمومی 
»اعلام آشتی و صلح« است. 
در چنین شرایطی باید در 
هر کشور اعلام آشتی و صلح 
عمومی کنند. این یعنی از 
تنش عبور کنیم و دوگانه ها و 
دو قطبی های مثلا خودی و 
بیگانه را کنار بگذاریم؛ چنین 
صدایی لازم است که همه 
مردم ایران در ساختن ایران 
مؤثر هستند. گام دوم اجازه به 
نیروهای سیاسی برای انجام 
است.  سیاسی  متشکل  کار 
سوم این است که دولت باید 
خسارت هایی که به مردم زده 
شده را بپردازد. وقتی نیروی 
واسط نیست، کار از دست همه 

خارج می شود.

 شعار ركیک برای دانشگاه 
مايه شرمساری ست

در  تهران  مردم  نماینده 
مجلس گفت: اینکه در دانشگاه 
شعارهای رکیک سر داده شود 
و تجمع دانشجویی به ابتذال 
دانشگاه  برای  شود  کشیده 
مایه سرافکندگی و شرمساری 
است. اینکه عده ای بخواهند 
با  را  فضای مقدس دانشگاه 
الفاظ رکیک صرف نظر از اینکه 
خطاب به چه کسی است آلوده 
کنند، اصلا پسندیده نیست. 
فرهنگ  در  ناپسند  ادبیات 
ایرانی و اسلامی جایی ندارد. 
اگر هم چنین اتفاقی افتاد و 
افرادی توانستند در دانشگاه 
نفوذ کنند یا اینکه عده ای از سر 
نادانی و غفلت این کار را انجام 
دادند، آنچه که باید مراقبت 
شود این است که افرادی که 
این توهین ها را می شنوند باید 
سعه صدر داشته باشند. مالک 
که  افرادی  افزود:  شریعتی 
توهین لفظی می کند به دنبال 

تحریک طرف مقابل هستند. 

مقام معظم رهبری: 

درگذشت دختر جوان دل مارا هم سوزاند 
  خیلی از كسانی كه حجاب كامل ندارند، جزو هواداران جدی جمهوری اسلامی هستند

 انتقال منابع ارزی آزاد شده 
به یک کشور همسایه

تنها مانع برای انتقال وجوه آزاد شده ایران 
در کره جنوبی، تعیین حساب و بانک عامل 
مورد پذیرش طرفین بود که این بانک هم در 
یکی از کشورهای منطقه تعیین شده و مورد 
توافق طرفین قرار گرفته است. رسانه نزدیک 
به شورای عالی امنیت ملی اعلام کرد: با تداوم 
گفت وگوهایی که با واسطه میان ایران و آمریکا 
انجام شد، بانک مرکزی یکی از کشورهای 
منطقه به عنوان بانک عامل برای واریز وجوه 
آزاد شده ایران در کره جنوبی مورد توافق 
قرار گرفت. این رسانه روز شنبه از آزادسازی 
۷ میلیارد دلار از منابع ارزی مسدود شده ایران 
در کره جنوبی خبر داده بود. مذاکرات مربوط 
به تبادل زندانیان و آزادسازی منابع ارزی 
ایران در کشورهای خارجی، ماه ها قبل انجام 
شده بود لیکن طرف آمریکایی پس از چند بار 
کارشکنی، اخیرا برای اجرای توافقات قبلی 
اعلام آمادگی کرد. تنها مانع در این خصوص؛ 
تعیین حساب و بانک عامل مورد پذیرش 
طرفین بود که اخبار رسیده به »نورنیوز« 
حاکی است این بانک هم در یکی از کشورهای 
منطقه تعیین شده و مورد توافق طرفین قرار 

گرفته است. 

استعلامات مثبت مراجع 
ذی صلاح درباره زاهدی وفا

عضو هیات رئیسه کمیسیون اجتماعی 
مجلس گفت: با توجه به استعلامات انجام 
شده توسط مراجع ذی صلاح، مورد منفی 
درباره وزیر پیشنهادی کار وجود نداشت و 
رأی کمیسیون اجتماعی به ایشان مثبت 
بود. کیومرث سرمدی بیان کرد: در جلسه 
کمیسیون اجتماعی دیدگاه ها و سوالات و 
ابهاماتی که نمایندگان داشتند مطرح شد. 
بر اساس استعلاماتی که از مراجع ذی صلاح 
صورت گرفت در بحث مدرک تحصیلی تا 
مباحث دو تابعیتی بودن یا نبودن خود وزیر 
و فرزندان او، پاسخ وزارت خارجه، وزارت 
اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه، پاسخ همه 
این مراجع مثبت بوده و مورد منفی درباره 
ایشان منعکس نشده است و این موارد در 

کمیسیون بررسی شده است. 

تشییع پیکر شهید سیدحمیدرضا 
هاشمی در کرمان

حضور فرمانده نیروی زمینی سپاه پاسداران، 
فرمانده قرارگاه مدینه سپاه، استاندار، امام 
جمعه و جمعی از مردم و مسئولان استان 
کرمان، پیکر شهید سیدحمیدرضا هاشمی 
معاون اطلاعات سپاه سیستان و بلوچستان در 
کرمان تشییع شد مردم ولایتمدار و شهیدپرور 
کرمان ۱۱ مهرماه پیکر شهید سیدحمیدرضا 
هاشمی را با ندای لبیک یا حسین و شعار 
مرگ بر منافق و مرگ بر ضد ولایت فقیه 
به سمت گلزار شهدا بدرقه کردند. در این 
مراسم بعد از قرائت زیارت عاشورا و مداحی، 
توسط نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه 
کرمان بر پیکر شهید اقامه نماز و پیام سردار 
پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی قرائت شد. به گزارش ایسنا، 
شهید سیدحمیدرضا هاشمی معاون اطلاعات 
سپاه سلمان سیستان و بلوچستان در حادثه 
تروریستی روز جمعه ۸ مهرماه در زاهدان به 

شهادت رسید. 

 مجلس برای ساماندهی
 تجمعات اقدام کند

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: با 
توجه به اینکه در هر مقطعی شاهد هستیم 
که دشمنان از مطالبات مردم سوءاستفاده 
می کنند ضرورت ایجاب می کند تا مجلس 
یازدهم در مسیر ساماندهی تجمعات و ایجاد 
بستر قانونی مناسب برای شنیده شدن صدای 
اعتراض مردم گام بردارد. اصغر سلیمی با 
تاکید بر ضرورت پذیرش اعتراض های قانونی 
و ایجاد بسترهای آن، بیان کرد: در مجلس 
دهم در کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها، 
بحث ساماندهی و ایجاد یک چارچوب مناسب 
برای برگزاری تجمعات و شنیده شدن صدای 
مطالبات مردم را دنبال کردیم، بنا بود نقاطی از 
سوی وزارت کشور تعیین شود و در هر شهر و 
کلانشهر، چند جا مشخص شود که معترضان 
بتوانند در این مناطق اعتراض ها و نظرات خود 
را مطرح کنند که متأسفانه در مجلس دهم این 

موضوع به نتیجه نرسید. 

سفر مخبر به مسکو
از  رئیس جمهور  دفتر  سیاسی  معاون 
حضور معاون اول رئیس جمهور در دومین 
مجمع اقتصادی خزر در پنجشنبه این هفته 
مورخ ۱۴مهر ماه در شهر مسکو خبر داد. 
محمد جمشیدی با بیان اینکه این مجمع به 
دعوت میخائیل ولادیمیرویچ میشوستین 
نخست وزیر روسیه و با حضور نخست وزیران 
کشورهای ساحلی دریای خزر برگزار می شود، 
گفت: کشورهای ایران، روسیه، ترکمنستان، 
قزاقستان و آذربایجان به عنوان پنج همسایه 
در موضوعات نفت و گاز، انرژی، حمل و نقل، 
علمی، محیط زیست و کشاورزی به طور 
دوجانبه و چندجانبه با یکدیگر مذاکره و تعامل 

خواهند کرد. 

 علی محمد نمازی
 فعال سیاسی

 نیروی انتظامی
 پناه مردم است 

انرژی  کمیسیون  عضو    
باید  کرد:  تاکید  مجلس 
برنامه ای برای مساله اعتراضات 
در نظر گرفته شود تا اگر کسی 
اعتراضی داشت و یا نسبت به 
موضوعی دلخوری داشت بتواند 
در چارچوب قانون آن را مطرح 
کند. هادی بیگی نژاد تاکید 
کرد: اگر چنانچه یک یا چند 
فوتبالیست در این جریان ها 
جلو آمدند و اقدامی کردند ما 
نباید کاری کنیم که کل جامعه 
ورزش را رو در روی جبهه 
انقلاب قرار دهیم، نباید یکباره 
همه را به بیرون هل داد. از سوی 
دیگر باید به این موضوع توجه 
شود که نیروی انتظامی بهترین 
پناه مردم در خطرهاست. همان 
طوری که کادر درمان اولین 
پناه در بیماری ها است، نیروی 
انتظامی نیز اولین پناه مردم در 

حوزه ناامنی ها است. 

آرمان ملی : رئیس جمهور در ادامه فرآیند 
نظارت ستادی به دستگاه های اجرایی، به محل 
موزه ملی ایران رفت و در جمع وزیر و مدیران 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی، ضمن استماع گزارش عملکرد یکساله 
این مجموعه، رهنمودهایی برای ارتقای کیفی 
و کمی عملکرد این وزارتخانه ارائه کرد. آیت ا...

سید ابراهیم رئیسی با اشاره به سه ماموریت 
مهم این وزارتخانه در حوزه های میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی، گفت: بخش میراث 
فرهنگی وظایف مهمی در زمینه شناسایی، ثبت، 
مرمت و نگهداری، تعیین حریم آثار و معرفی و 
بهره برداری از مواریث فرهنگی و تاریخی دارد. وی 
با تاکید بر اینکه اگر از آثار فرهنگی بهره برداری 
نشود، این آثار دچار میرایی خواهند شد، افزود: 
تداوم حیات و اثربخشی آثار فرهنگی و تاریخی 

در گرو بهره برداری صحیح و شایسته از این آثار و 
امکان بازدید و استفاده مردم از آنها است. رئیسی 
موضوع مهم دیگر در ماموریت های بخش میراث 
فرهنگی را تعیین حریم عنوان کرد و اظهارکرد: 
تعیین حریم آثار فرهنگی و تاریخی بسیار مهم 
و حساس است، اما باید مراقب بود که تعیین این 
حریم، اختلالی در کسب و کار و معاش مردم ایجاد 
نکند. رئیس جمهور در ادامه با اشاره به اهمیت 
موضوع حفاظت از آثار  و اماکن فرهنگی و تاریخی، 
جذب مشارکت های مردمی و میدان دادن به بخش 
خصوصی تحت نظارت وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی را راهی مناسب برای 
جبران کمبود نیرو در این بخش دانست. رئیسی 
با تایید برنامه وزارت میراث فرهنگی برای توسعه 
موزه ها به عدد هزار گفت: این اقدام باعث می شود 
آثار کشف شده تاریخی و فرهنگی که نمادهای 

تاریخ و تمدن غنی و کهن ملت ایران هستند بجای 
ماندن در انبارها، در معرض دید مردم و به ویژه 
نسل جوان باشند. رئیس جمهور یکی دیگر از 
موضوعات مهم در بخش میراث فرهنگی را معرفی 
مواریث فرهنگی و تاریخی دانست و گفت: مردم 
و نسل جوان را با به کارگیری راهنمایان مطلع 
با روایتهای شوق آفرین و افتخارآمیز از میراث 
فرهنگی با تاریخ غنی و دیرین کشور آشنا کنید 
تا مفاهیم عالی فرهنگی به این شکل منتقل و 
باعث آثار فرهنگی ارزنده شوند. رئیسی به بخش 
گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی اشاره کرد و افزود: رونق صنعت 
گردشگری، اقتصاد گردشگری را فعال می نماید 
و در کنار گردش مالی قابل توجه و ظرفیت های 
فراوان برای ایجاد اشتغال، بار فرهنگی عظیمی 

نیز دارد. 

  رئیس جمهور:
تعیینحریمآثارفرهنگیوتاریخیبسیارمهموحساساست

 

 آرمان ملی– احسان اسقایی: اصل 2۷ 
قانون اساسی اعلام می دارد: »تشکیل اجتماعات 
و راهپیمایی ها، بدون حمل سلاح، به شرط آنکه 
مخل به مبانی اسلام نباشد آزاد است.« به رغم 
اینکه قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران 
صراحتا حق برگزاری تجمع و راهپیمایی را به 
رسمیت شناخته است اما تاکنون مجوزی برای 
اجرای این اصل  قانون صادر نشده است. البته 
بسیاری از اهل فن و حقوقدانان معتقدند همین که 
این اصل در قانون آمده است بر اساس آن تشکل ها 
می توانند تنها با اعلام خبر به وزارت کشور و نیروی 
انتظامی مبنی بر اینکه بنابر اصل 2۷ قانون اساسی 
در مکان و تاریخ مشخص تجمع می کنند؛ اقدام به 
برگزاری آن نمایند. حال اینکه برخی دیگر چنین 
نظری ندارند و برگزاری تجمعات و راهپیمایی را 
منطبق بر قانون اساسی به شرطی صحیح می دانند 

که قانون عادی در این زمینه مصوب شود. 
  پیش نویس قانون برگزاری تجمعات 

آماده شد
 روز گذشته عبدا... مرادی، مدیرکل سیاسی 
کمیسیون ماده ده احزاب وزارت کشور در ارتباط 
با قانون برگزاری تجمعات به ایلنا گفت: یکی از 
اقدامات کمیسیون ماده ده احزاب در شش ماه 
گذشته، تدوین پیش نویس برگزاری تجمعات 
بود که این پیش نویس در نهایت نوشته شد. در 
گذشته این موضوع تعیین تکلیف نشده بود اما 
امیدواریم با تنظیم پیش نویس قانون برگزاری 
تجمعات جمع بندی نهایی صورت بگیرد و در 
نهایت همان اشکال نهادینه کردن اعتراضات در 
سطح شهرها و اماکن به درستی مورد حفاظت 
قرار بگیرد.  وی افزود: وزارت کشور همواره بر 
نشاط سیاسی و اعتراض تاکید داشته است. حق 

اعتراض در اصل 2۷ قانون اساسی به رسمیت 
شناخته شده است و زمینه اجرایی و نهادینه سازی 
آن وجود دارد اما در بخش نهادینه سازی آن با 
اشکالاتی مواجه شده ایم. ما در بخش اعتراض 
اعتراض  و  اغتشاش  مرز  با  نداریم  مشکل 
مشکل داریم و همان طور که رئیس جمهور در 
صحبت های اخیرشان گفتند، گفت وگو و احترام 
 راهبرد اصلی ما برای برگزاری اعتراض است

  تجمعات قانونی آموزش اعتراض است
ناصر ایمانی فعالی سیاسی اصولگرا در ارتباط 
با لزوم برگزاری تجمعات قانونی به »آرمان ملی« 
گفت: باید اجازه داد تجمعات قانونی برگزار شود. . 
در طول سال و به مناسبت های مختلف باید اصناف 
و یا جریان های سیاسی و حتی احزاب مجوز بگیرند 
و سر موضوعات مختلف درچارچوب مشخص و با 
شعارهای مشخص تر و مسیرهای معلوم و با افرادی 
که مسئولیت آن را بپذیرند؛ باید مجوز بر پایی 
اعتراض دارد.  این مجوزها از نظر روانی مردم را 
تخلیه می کند و درثانی به مردم آموزش می دهند 
که اعتراض یعنی این و باید اینگونه اعتراض کرد.  

»اعتراض«قانونیمیشود مدیر کل سیاسی وزارت کشور از تهیه پیش نویس قانون برگزاری تجمعات خبر داد
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گـــــــپ

نگـــــره
 سخنگوی وزارت خارجه: 

 فرصت برای توافق
 و ازسرگیری اجرای برجام 

وجود دارد
سخنگوی وزارت خارجه گفت: فرصت 
همچنان برای احیای برجام وجود دارد 
و ما نمی توانیم از بن بست در مذاکرات 
صحبت کنیم. ناصر کنعانی در پاسخ به 
سوالی در مورد آزادی باقر نمازی و برخی 
از اظهار نظرها در مورد ارتباط این موضوع 
با خبرهای منتشر شده مبنی بر احتمال 
آزادی پول های بلوکه شده ایران در کره 
جنوبی در آینده گفت: در خصوص آزادی 
باقر نمازی شما را به اظهارات روز گذشته 
دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضائیه ارجاع 
می دهم، همان طور که آقای غریب آبادی 
مطرح کردند آزادی ایشان در چارچوب 
انسان دوستانه صورت گرفته است. در 
چهار سال گذشته آقای باقر نمازی در 
خارج از زندان بوده و ممنوع الخروج بودند. 
الان اجازه خروج از کشور به وی داده شده 
است. این موضوع اقدام انسان دوستانه بوده 
و مرتبط با هیچ موضوع دیگری نبوده است. 
. اهم اظهارات سخنگوی وزارت خارج را در 

ادامه می خوانید. 
  چند شب پیش از طریق کانال های 
دیپلماتیک کشور دوستی که در این زمینه 
ایفای نقش می کند، اطلاع داده شده که 
ایشان می تواند از ایران خارج شود. اقدام 
انجام شده، اقدام کاملا انسان دوستانه و 
مبتنی بر اصول و ارزش های ایران بوده 
و ارتباط به موضوعات دیگر ندارد. فرزند 
ایشان هم در حال طی کردن دوران 
محکومیت خود بوده است، مدتی ایشان 
آزاد شده است که پدر خود را همراهی 
کند و بعد از پایان دوران مرخصی به زندان 

برمی گردد. 
  پاسخ ایران به متن جمع بندی نهایی 
پیشنهادی مذاکره کننده اروپایی قبلا 
داده شده است و تلاش ایران هم این بود 
که پاسخی شفاف داده شود که به جمع 
بندی نهایی و شکل گیری توافق کمک 
کند و تلاش ایران در آن پاسخ این بود که 
نقاط ابهام در جمع بندی مذاکره کننده 
اتحادیه اروپا برطرف شود که در صورت 
انجام توافق، شاهد توافق پایدار باشیم و از 
تفسیرهایی که می تواند مخل توافق باشد 

پیشگیری شود. 
  همچنان امکان و فرصت برای توافق 
و از سرگیری اجرای برجام وجود دارد و 
این امکان هست که در صورتی که طرف 
مقابل مشخصا دولت آمریکا اراده سیاسی 
خود را بروز و ظهور دهد این توافق در زمان 
کوتاهی شکل بگیرد. فرصت همچنان برای 

احیای توافق باقی است. 
  پاسخی که طرف ایرانی به متن 
جمع بندی اتحادیه اروپا داد، پاسخ کمک 
کننده ای به این بود که روند مذاکرات ادامه 
یابد و به جمع بندی مذاکرات و اجرای 
توافق منجر شود.  متأسفانه در طرف مقابل 
شاهد وجود اراده سیاسی لازم نیستیم. 
از یکسو شاهد ارسال پیام های مختلف از 
طریق واسطه های مختلف هستیم و از سوی 
دیگر شاهد اعمال تحریم ها و این رفتار قطعا 
سازنده ای نیست و نشان می دهد دولت 
آمریکا دچار دوگانگی است و هنوز نتوانسته 
مسیر مورد نیاز خودش را در روند مذاکرات 
پیدا کند. در سایه تهدید و تحریم توافقی 
شکل نمی گیرد و دولت آمریکا باید این 

رفتار خود را اصلاح کند. 
  هنوز تصمیمی درباره دور بعدی 
مذاکرات بین ایران و عربستان گرفته 
روند  در  پیشرفت  از  است.  نشده 
گفت وگوها و هر تحولی که به روند بهبود 
مناسبات منجر شود، استقبال می کند 
ولی باید زمینه ها برای برگزاری نشست 
بعدی فراهم بیاید و امیدواریم با اجرای 
توافقات قبلی این اتفاق بیفتد. این یک 
مسیر دو طرفه است و باید به توافقات 
گذشته عمل شود که زمینه برای برگزاری 

نشست بعدی فراهم شود. 
  همه اطلاع دارند که در عالی ترین 
آقای  شخص  جمله  از  کشور  مقامات 
رئیس جمهور به موضوع درگذشت مهسا 
امینی ورود کردند و با خانواده مهسا امینی 
تماس گرفتند و قوه قضائیه و وزارت 
کشور هم اعلام کرد که به وظیفه خود 
عمل می کنند. متأسفانه برخی قصد دارند 
شکاف های قومیتی  و جنسیتی در ایران 
ایجاد کنند، من سوال می کنم زمانی که 
مردم غیور کُرد، مورد حمله شیمیایی قرار 
گرفتند، آنها کجا بودند؟ حقوق  بشر در 
کجای رفتار سیاست خارجی این ها قرار 
می گیرد؟ زمانیکه این اتفاق افتاد آقای 
رئیس جمهور سمرقند بودند و بلافاصله 
زمانی که متوجه شدند، اعلام موضع 

کردند. 
  آزادسازی منابع مالی بلوکه شده 
از  برخی  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
کشورها از جمله در کره جنوبی، همواره 
یکی از موضوعات مورد مطالبه ایران بوده و 
این موضوع را در روش های دیپلماتیک و در 
قالب مذاکرات سیاسی، اقتصادی، بانکی و 
تجاری پیگیری کرده و می کنیم و این جزو 

هدف های مهم ما است. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: پس از قریب به چهارماه بالاخره 
وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی از حالت سرپرستی خارج و دارای 
وزیر خواهد شد تا این مجموعه عریض و طویل روال معمول خود را از 
سر بگیرد. هرچند که این تغییر می تواند کابینه ناقص رئیسی را هم 
ترمیم کند و صندلی خالی وزیر کار را پر کند. این در حالی است که 
هنوز هم زمزمه  هایی مبنی بر دیگر تغییرات در دولت به ویژه در حوزه 
وزارت صمت و تفکیک این وزارتخانه به 2 وزارتخانه  و معرفی 2 وزیر 
به مجلس مطرح است و به نظر پس از جلسه رأی اعتماد محمد هادی 
زاهدی وفا گزینه پیشنهادی وزارت کار باید منتظر سایر تغییرات نیز 
باشیم. حال باید منتظر ماند و مشاهده کرد که بهارستان نشینان در 
حضور رئیس جمهور با رأی اعتماد وزیر پیشنهادی را راهی خواهند  

کرد یا او را هم از رسیدن به صندلی وزارت باز خواهند داشت. 
  در راه وزارت

پس از کش و قوس های فراوان و عبور از مهلت قانونی تعیین 
شده برای معرفی وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی اواسط 
شهریور ماه بود که رئیس جمهور محمد هادی زاهدی وفا سرپرست 
وزارت کار که پس از کناره گیری حجت ا... عبدالملکی وزیر مستعفی 
به این سمت منصوب شده را به عنوان گزینه پیشنهادی به مجلس 
معرفی کرد تا بهارستان نشینان به بررسی صلاحیت زاهدی وفا برای 
حضور درکرسی این وزارتخانه و برنامه  های او در حوزه  های مختلف 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی بپردازند. در همین راستا نیز از چندی 
پیش تاکنون نمایندگان مجلس در کمیسیون مربوطه به بررسی 
برنامه های زاهدی وفا پرداخته اند. هرچند که با وجود حمایت 

برخی از نمایندگان از وی و برنامه هایش نمی توان گفت صد درصد 
نمایندگان موافق وزیر پیشنهادی هستند و زاهدی وفا مخالفینی نیز 
دارد. چنانکه نماینده شاهرود درباره گزینه پیشنهادی وزارت تعاون 
و کار اظهار داشت: »وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی یک مجموعه 
بسیار بزرگ است و بهتر بود گزینه ای قوی تر و کارآمدتر برای تصدی 
این وزارتخانه به مجلس معرفی می شد.« علی اصغر خانی گفت: » 
زاهدی وفا چندین ماه سرپرست وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
بود و در آن مقطع ارتباطی با مجلس شورای اسلامی نداشت. دولت 
فقط به حرف چند نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی استناد 
نکند و تصور نکند که نظر مثبت عده ای از نمایندگان روی زاهدی 
وفا به معنای آن است که همه نمایندگان در روز رأی اعتماد به وی 
رأی مثبت می دهند.« با این حال آنچه که مسلم است گویا تمام 
موانع برای وزیر شدن زاهدی وفا در حال برچیده شدن است. چه 
اینکه برخی شبهاتی که پیش از این پیرامون دوتابعیتی بودن وی 
و فرزندانش مطرح می شد نیز حل شده است. عباس گودرزی نایب  
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به مسائل مطرح شده 
درباره دو تابیعتی بودن گزینه پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و فرزندان وی، گفته: » ما در این باره از وزارت امور خارجه به صورت 
مکتوب استعلام گرفتیم و وزارت امور خارجه دو تابیعتی بودن 
زاهدی وفا و فرزندانش را تکذیب کرد.« وزیر پیشنهادی طی روزهای 
گذشته در کمیسیون ها و فراکسیون های مختلف مجلس حضور 
یافته و برنامه های خود را ارائه داده است. چنانکه در فراکسیون 
انقلاب »اشتغال و کارآفرینی، هوشمندسازی فعالیت های اشتغال زا، 

توسعه ظرفیت مشاغل خاص، توزیع عادلانه منابع سرمایه گذاری 
در استان ها، توسعه آموزش فنی و حرفه ای، ایجاد برنامه های برای 
شرکت های زیان ده وابسته به شستا، تامین حداقل حقوق برای 
اقشار ضعیف جامعه و انجام سیاستگذاری های اشتغال زا از جمله 
مهم ترین مواردی که در برنامه های خود دارد مطرح کرده است. هر 
چند که پیش از این قرار بود ۱۰ مهر ماه جلسه رأی اعتماد به زاهدی 
وفا برگزار شود اما حال این اتفاق با 2 روز تاخیر امروز ۱2 مهر انجام 
خواهد شد که باید دید آیا وزیر پیشنهادی با ادله و برنامه های خود 
خواهد توانست مجوز ورود به هیات وزیران را اخذ کند یا اینکه پس 
از ۳ ماه و اندی سرپرستی در وزارت کار با این مجموعه خداحافظی 

خواهد کرد. 
  حمایت مجلس

شاید کمتر کسی فکر می کرد نمایندگانی که تا پیش از این 
ارتباط ضعیف زاهدی وفا در مقام سرپرست وزارت کار، تعاون و 
رفاه اجتماعی را به عنوان نقطه ضعف او بر می شمردند و چندان از 
معرفی او به عنوان گزینه پیشنهادی وزارت و رأی آوریش مطمئن 
نبودند امروز حمایت نسبتا کاملی را از وی به عمل آورند. چنانکه 
کمیسیون  مربوطه و فراکسیون های مجلس رضایت خود را از تصدی 
وی بر کرسی وزارت اعلام کرده اند. در همین راستا عصر یکشنبه ولی 
اسماعیلی، رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به بررسی 
سوابق صلاحیت وبرنامه های محمدرضا زاهدی وفا وزیر پیشنهادی 
برای تصدی کرسی وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اظهار کرد: 
کمیسیون اجتماعی مجلس به عنوان کمیسیون تخصصی بعد از 
بررسی مفصل برنامه ها و سوابق زاهدی وفا وی را برای تصدی کرسی 
این وزارتخانه تایید کرد. همچنین سید ناصر حسینی پور نماینده 
مردم شهرستان های گچساران و باشت در مجلس گفت: با شناختی 
که از محمدهادی زاهدی وفا وجود دارد برنامه و توانایی کافی برای 
مدیریت این وزارتخانه را دارد. وی عنوان کرد: طیف فعالیت های 
این وزارتخانه گسترده است و فردی می تواند سکان مدیریت آن 
را برعهده بگیرد که دارای دانش لازم، تجربه کافی و تعهد مورد نیاز 
برای حل چالش ها را داشته باشد. سمیه رفیعی نماینده تهران نیز در 
حمایت از وزیر پیشنهادی می گوید: این وزارتخانه یکی از پایه های 
مهم اقتصادی است که مخاطب اصلی آن بازنشستگان، کارگران و 
عموم مردم هستند. زاهدی وفا برای معیشت و اقتصاد مردم برنامه 
دارد و در این زمینه با شرکای اقتصادی و گروه های زیرمجموعه این 
وزارتخانه برنامه های مختلفی برگزار کرده است. مجتبی یوسفی 
نماینده اهواز نیز با بیان اینکه محمدهادی زاهدی وفا هم تجربه 
اقتصادی و هم پختگی لازم را برای تصدی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی دارد، گفته؛ برخی از افراد به عملکرد گذشته گزینه 
پیشنهادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایراداتی وارد می دانند، 
اما در مجموع به نظر می رسد که وی بتواند رأی لازم را برای تصدی 

این وزارتخانه کسب کند. 

ترقی: وقت پاکسازی دانشگاه ها فرارسیده است

انقلاب فرهنگی دوم؟
       دعوت صداوسیما از اساتید اخراجی 

آرمان ملی: زمان زیادی از اظهارات میرتاج الدینی، نماینده 
مجلس مبنی بر اینکه »یکبار دیگر یک پاکسازی انقلابی در 
این مملکت انجام شود« نگذشته بود که روز گذشته حمیدرضا 
ترقی، عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی نوشت : 
»دانشگاه را حجامت کنید، وقت پاکسازی دانشگاه های نظام 
اسلامی از استادان و دانشجویان فتنه گر فرارسیده است.« 
آنچه ترقی بیان کرد اذهان رابه سمت انقلاب فرهنگی هدایت 
کرد که در سال های 5۹ تا ۶2 اجرا شد. انقلاب فرهنگی ایران به 
مجموعه ای از رویدادهای مرتبط با فرهنگ ایران، آموزش عالی 
در ایران و آموزش در ایران گفته می شود که با هدف پاکسازی 
استادان و دانشجویانی که »غرب زده« به شمار می رفتند، صورت 
پذیرفت. نکته قابل توجه آنجاست که برخی اساتید اخراج شده 
به صداوسیما دعوت می شوند. محمد فاضلی و بیژن عبدالکریمی 

از آن جمله هستند. 
  اساتیدی که اخراج شدند

در سال های اخیر هم جریانی در مسیر اخراج اساتید گام 
برداشته است. به عنوان نمونه ماه های پایانی سال ۱۴۰۰ اخباری 
مبنی بر اخراج دکتر محمد فاضلی، استاد جامعه شناسی دانشگاه 
شهید بهشتی و دکتر آرش اباذری استاد فلسفه دانشگاه صنعتی 
شریف در رسانه ها منتشر شد که عکس  العمل های گوناگونی را 
در پی داشت. ایسنا نوشت:»انتشار خبر اخراج این افراد با توجه 
به سوابق و فعالیت های برجسته آنان موجی از واکنش کاربران 
در شبکه های اجتماعی را به همراه داشته و در شبکه های 
اجتماعی از جمله توئیتر اسامی آنها به هشتگ های ترند تبدیل 
شده است. کاربری در توئیتر نوشت:  اگر اخراج محمد فاضلی 
و آرش اباذری با ملاحظات غیر علمی باشد، باید نگران بود.  

کاربری دیگر نوشت : آرش اباذری از دانشگاه »جانز هاپکینز« 
فارغ التحصیل شده و به ایران بازگشته است و بی شک از برترین 
اساتید فلسفه است.« پیش از این هم در سال ۹۶ اعتمادآنلاین 
نوشت: » صادق زیباکلام استاد علوم سیاسی دانشگاه اعلام 
کرد: از اینکه حقوق بهمن ماه من را پرداخت نکردند متوجه 
شدم که اخراجم کرده اند. این استاد دانشگاه اظهار کرد: من 
فکر می کنم که اگر در این 25 سال در دامداری و مرغداری کار 
می کردم الآن شأن بیشتری برایم قائل می شدند. رئیس دانشگاه 
آزاد در آن مقطع با تاکید بر اینکه زیباکلام را اخراج نکرده ایم، 
گفت: »به او اعلام کردیم فعالیتش غیرقانونی است؛ چرا که از 
دو جا حقوق می گیرد.« رهبر البته در ۹ اسفند ۹۶ گفت: »هر 
استادی که بخواهد خدشه ای به دین، قرآن و پیغمبر وارد کند 
را لحظه ای تحمل نمی کنیم.« در آذر ۹۷ هم حوری دهقان شاد 

استاد دانشگاه آزاد اسلامی گفته بود: » استاد رسمی با 2۱ سال 
سابقه کار است اما بدون ارائه هیچ پاسخی او اخراج شده است. 
دانشگاه با وجود اینکه حکمی مبنی بر اخراج و قطع همکاری به 
اینجانب نداده، اما حقوقم را قطع کرده است.« ۱5 شهریور سال 
گذشته هم بیژن عبدالکریمی، دانشیار گروه فلسفه دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد تهران شمال حکم اخراج خود را از این دانشگاه 
دریافت کرد. در بخشی از این حکم آمده است: »نامبرده فاقد 
صلاحیت جهت عضویت در هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی 
است. بنا به این حکم، کد استادی بیژن عبدالکریمی از روز 
گذشته )شنبه ۱۳ شهریورماه( باطل گردیده و رأی صادره قطعی 
و لازم الاجراست.« پیش از این افراد، فائزه و فاطمه هاشمی که 
فرزندان موسس دانشگاه آزاد بودند هم کنار گذاشته شده بودند 
و همچنین سید محمود علیزاده طباطبایی، محمدعلی بهمنی، 
همایون یوسفی، گودرز افتخار جهرمی و محمد دادگران و دیگر 
اساتید  دانشگاهی از هیات های علمی و تدریس در دانشگاه آزاد 

اخراج شدند. 
  اشتباه محاسباتی است 

تقی آزاد ارمکی جامعه شناس و استاد دانشکده علوم اجتماعی 
دانشگاه تهران در واکنش به اخراج اساتید دانشگاهی و پیامدهای 
آن در جامعه بیان کرد: اخراج استاد از دانشگاه یک اشتباه 
محاسباتی است که هر گروه سیاسی مرتکب می شود.. وی در ادامه 
افزود: در دوره اصولگرایی امروز و پیشین این اشتباه محاسبانی 
بیشتر دیده می شود، آنها تلاش دارند یک نوع همرنگی و هم 
صدایی شکل بگیرد. این یک اشتباه محاسباتی بوده، هست و 
ادامه پیدا خواهد کرد.« سال ۱۴۰۰ احمدی نژاد هم گفته بود: 
»شنیده اید که استاد دانشگاه چند ده ساله را اخراج می کنند! 
آقای فاضلی، آقای اباذری، آقای امیدی را اخراج می کنید!؟ آیا 
اگر همه استادان دانشگاه و همه معلمان اخراج شوندمشکل 
حل می شود؟ قبل از انقلاب، امام در پاریس صحبت کردند و 
گفتند در جمهوری اسلامی که ما می خواهیم درست کنیم، حتی 
کمونیست ها هم آزادند که نظراتشان را بیان کنند، در دانشگاه به 
آنها کرسی می دهیم که بیایند و حرف هایشان را بزنند. حالا اینها 
که کمونیست نیستند، اخراجشان می کنید، کمونیست هم باشند 

نباید اخراجشان کنید.«

محمدعلی سبحانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
احیای توافق برجام می تواند امید را 

در جامعه افزایش دهد
  تبادل زندانیان می تواند مقدمه ای 

برای گام های بزرگ تر باشد
آرمان ملی-  سهیل ثابت: هر چند که تحولات 
بین المللی در نقاط مختلف دنیا پیگیری می شود 
اما آنچه مهم است اکثر کشورها به ویژه طرفین 
برجام تاکنون احیای برجام را مهم ترین اولویت خود 
دانسته اند. این در حالی است با وجود تمایل ایران به 
از سرگیری مذاکرات؛ آمریکایی ها چندی است که 
تمایلی به احیای برجام و توافق از خود نشان نمی دهند. 
در این راستا برخی معتقدند که تعامل و توافق ایران با 
آژانس می تواند بر رویکرد غربی ها نیز تاثیر گذار باشد 
و زمینه را برای از سرگیری مذاکره و توافق احتمالی 
مهیا کند. هر چند که طرفین تاکنون از فرصت ها به 
نحو مطلوبی بهره نبردند. در این راستا برای بررسی 
شرایط برجام، نوع نگاه طرفین به توافق و عوامل موثر 
بر احیای برجام »آرمان ملی« با محمدعلی سبحانی، 
سفیر اسبق ایران در لبنان و تحلیلگر مسائل بین الملل 

به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
  پس از بحث تبادل زندانیان میان ایران و 
آمریکا و آزادی 7 میلیارد دلار از منابع ارزی 
ایران برخی مطرح کردند که این می تواند 
مقدمه ای در جهت از سرگیری مذاکرات در 
جهت احیای برجام باشد؛ اساسا تحلیل شما از 

این موضوع چگونه است؟
امیدواریم این تحلیل خوشبینانه درست باشد 
و روند آن به سرعتی که ما سر قضیه برجام سراغ 
داریم ادامه پیدا کند. اما با توجه به اتفاقاتی که در 
آمریکا افتاده و دیدگاهی که در این مورد در آمریکا 
پیش آمده مقداری باید در مورد این مساله با احتیاط 
بیشتری تحلیل ها را دنبال کنیم. فقط یک امیدواری 
است که این روند بتواند گره مذاکرات را باز کند. هر 
چند طرفینی هم به دنبال این مساله هستند و به 
نظرم می تواند امر مفیدی برای هر دو طرف باشد. لذا 
نمی توان به طور قطعی نظر داد و خیلی خوشبین بود 
که فضا در آمریکا و داخل ایران همزمان پیش برود. به 
هر صورت ترجیح بر این است که خوشبین و امیدوار 
باشیم به اینکه این اتفاق در بحث تبادل زندانی ها 

مقدمه ای برای گام های بزرگ تر باشد. 
  تعامل و همکاری ایران و آژانس چه میزان 
می تواند بر روی احیای برجام و رسیدن به توافق 

تاثیرگذار باشد؟
این مساله هم در ادامه همان روندی است که پیش 
از این اتفاق افتاد و قطعنامه ای که قرار بود علیه ایران 
تصویب شود به تصویب نرسید تا فرصت بیشتری برای 
طرفین باشد که زمینه توافق را ایجاد کنند. اما اینکه 
مباحث پادمانی حل شده باشد و دیدگاه های آژانس 
کاملا به سمتی رفته باشد که با بیانیه یا با اعلامی حل 
مشکل پادمان را اعلام کند که به نظر این مساله شرط 
آمریکایی ها برای ادامه مذاکرات باشد. اکنون این 
مسائل زیر ذره بین و سوال است و باز هم امید داریم 

که این اتفاق بیفتد. 
  اساسا فکر می کنید چرا با توجه به روند 
مثبت مذاکرات در مقطعی به توقف مذاکرات 

رسیدیم؟
 این مساله به خوشبین ها و بدبینی ها باز می گردد. 
در مذاکرات  باید از فرصت  هایی که پیش می آید 
استفاده کرد. اما این استفاده صورت نگرفته است. 
در شرایطی که هر دو طرف خوشبین بودند باید بده 
و بستانی صورت می گرفت، توافق انجام می شد و 
اعتماد طرف های مختلف به این روند جلب می شد. 
ولی دیدیم که یکدفعه هر دو طرف به دلایل خودشان 
شرایط متفاوتی را دنبال کردند و هم در ایران و هم در 
آمریکا اتفاقات و مسائلی رخ داد که اینها نمی تواند در 

روند برجام بی اثر باشد. 
  برخی معتقدند که ایران در بحث برجام 
و مذاکرات در خصوص اروپا و آمریکا به ویژه 
مساله بحران انرژی و زمستان سرد اروپا دچار 
اشتباه محاسباتی شد و همین موضوع موجب 
گردید که چنین شرایطی پدید  آید؛ چه میزان 

به این موضوع قائل هستید؟
من معتقد هستم که اشتباهات محاسباتی همیشه 
یک عنصر تاثیر گذار است و دلیلی برای اینکه 
روندهایی به شکست بینجامد. البته این گفته بدین 
معنا نیست که ما به واقعیت هایی که در طرف مقابل 
قرار دارد هیچ گونه توجهی نداشته باشیم. مساله 
مهمی که وجود دارد این است که مذاکرات احتیاج 
به شرایطی آرام و دلایل و انگیزه های جدی در هر 
دو طرف دارد. برای ایران این انگیزه ها افزایش پیدا 
کرده است اگر بتوانیم در مساله برجام حرکت مثبتی 
داشته باشیم به کنترل اوضاع تورم کمک می کند. 
گرانی در کشور واقعی است و مردم در فرصت هایی 
که به دست می آورند اعتراضات خود را بیان می کنند. 
طبیعتا اگر امروز بتوانیم بر سر برجام توافق کنیم امید 
در جامعه افزایش پیدا می کند، بخشی از اموال ایران 
آزاد می شود و بخشی از تحریم ها برداشته می شود 
و امید به سرمایه گذاری افزایش پیدا می کند. اینها 
اتفاقات مثبتی است که برای بخشی از مردم می توانتد 
امید بخش باشد.  بنابراین اکنون تمایل ایران برای 
احیای برجام کاملا از نوع مواضع و پیگیری ها اعلام 
آمادگی هایی که انجام می شود روشن است. اما به 
همین اندازه از طرف آمریکایی ها علاقه و تمایلی از 
سوی آمریکایی ها نشان داده نمی شود و شرایط به 
نحوی است که آمریکایی مخصوصا وقتی که بحث 
برجام در کنگره مطرح شد و لابی هایی که صورت 
گرفت و در حوالی آن تحلیلگران صحبت کردند 
کار را سخت تر می بینید. به همین دلیل است که 
می گویم هر دو طرف یعنی ایران و آمریکا که توافق را 

می خواهند از فرصت ها استفاده نکردند. 

 »آرمان ملی« بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادی کار در مجلس را مورد ارزیابی قرار می دهد

زاهدی وفا  در آزمون اعتماد بهارستان 
     حمایت نسبی مجلس از گزینه پیشنهادی

 
اعتراض برخی 

روحانیون به شیوه 
برخورد با حجاب  

    
 جای دانشجو

 در زندان  و   بازداشتگاه 
نیست

در پی حوادث تلخ صورت گرفته در برخی دانشگاه های 
کشور به ویژه دانشگاه صنعتی شریف، محمدرضا عارف در 
بیانیه ای ضمن محکومیت شکسته شدن حرمت دانشگاه 
تاکید کرد دخالت نهادهای بیرون از دانشگاه باعث شکسته 
شدن حرمت دانشگاه شد.  در این بیانیه آمده است:  جای 
دانشجو در زندان و بازداشتگاه نیست باید در برابر شنیدن 
اعتراضات دانشجویان و حتی پرخاش آنها سعه صدر 

داشته باشد. 

 استاد حوزه علمیه قم گفت:  در آینده عملا دو بخش مهم 
نقش آفرین خواهند شد. زنان امروز چنین حرکتی را شروع 
کرده اند، اما من به نقش طلاب و روحانیون جوان و نواندیش 
هم امیدوار هستم که همین نقش را ایفا کنند و بتوانند به 
سمت یک حرکت اصلاحی انتقادی بروند؛ هرچند که ممکن 
است این راه پر فراز و نشیب و طولانی باشد. محمدعلی ایازی 
افزود: در فوت خانم امینی بخشی از علما، مراجع و روحانیون 

اعتراض کردند .

 دولت تا چه اندازه توانسته موفق باشد؟ فعال سیاسی 
اصلاح طلب گفت: دولت فقط کارهای روزمره را انجام 
می دهد وقتی حزب نباشد کاندیداهای ریاست جمهوری 
قول هایی به مردم می دهند و بعضی آن قول ها را به 
منزله برنامه تلقی می کنند؛ در صورتی که این طور 
نیست. محمدرضا خباز گفت: قول های رئیس جمهور را 
اگر بخواهیم شمارش کنیم از یک لیست بلند بالا فراتر 

می رود .

سه شنبه 
1401 .07 .12
07ربیع الاول    04/1444اکتبر2022

 دولت
 کارهای روزمره را 

انجام می دهد 



اقتصـاد       سال پنجم4
a شماره 1384 r m a n m e l i . i r

سه شنبه 
1401 .07 .12

07 ربیع الاول 1444/ 04اکتبر 2022

آرمــان ملی – صدیقــه بهزادپور: 
امضای قرارداد 25 ساله ایران و چین و الحاق 
ایران به پیمان شــانگهای در شرایط فعلی 
از گزینه هایی اعلام شده اســت که رشد و 
پیشرفت اقتصادی را به ارمغان خواهد آورد، 
اما با وجود مطالبه های مکــرر از کانال های 
مختلف هنوز شفاف سازی، به ویژه در قرارداد 
با چین صورت نگرفته است  و برخلاف آنچه 
گفته شــده که این قرارداد به نفع ماســت  
ممکن است به ضرر کشور تمام شود از سوی 
دیگر برخی نمایندگان مجلس و کارشناسان 
نیز بر این باور هستند که شفاف نشدن مفاد 
قرارداد با چینی ها عاملی درجهت کنارنهادن 
ظرفیت های پنهان و آشکار بخش خصوصی 
در عرصه تعاملات اقتصادی با چین اســت. 
گذشته از آن مطالبه بخش خصوصی و فعالان 
اقتصادی برای آگاه شدن از مفاد این قرارداد 
یا قراردادهای مشابه خواسته ای برحق است 
تا حداقل گوشه ای از پروژه های اقتصادی به 
بار بنشیند و تعاملات دوطرفه شکل بگیرد 
درحالی که این خواســته تا به امروز محقق 

نشده است. 
 فصل مشترک پیمان شانگهای و 

قرارداد 25 ساله با چین
سیدکاظم موســوی، نماینده مجلس 
شورای اسلامی در این خصوص به »آرمان 
ملی« گفت: الحاق ایران به پیمان شانگهای 
فرصتی اســت که می تواند بســیاری از 
قدرت های بالقوه کشــور را شــکوفا کند 
البته این امر در صورتی محقق می شــود 
که بتــوان از ظرفیت های داخلی کشــور 
به طور مطلوب اســتفاده کرد البته ورود 
ایران به پیمان شــانگهای فرصت بسیار 
خوبی برای کشــورهای عضو شــانگهای 
ایجاد کرده و به این پیمان اعتبار بخشیده 
اســت. این نماینده مجلــس ادامه کرد: 
شناسایی نیازهای واقعی کشور و حرکت 
در این مســیر امنیت ایران و کشورهای 
منطقه را به دنبال دارد، چرا که ایران دارای 
توانمندی های بسیاری اســت که اگر در 
تعاملات آینده در ســایه الحاق به پیمان 
شانگهای دیده نشود در مورد قراردادهای 
دیگر مانند قرارداد 25 ساله ایران و چین 

نیز صادق است. 
 مشخص نبودن بده بستان ها راه به 

سوی فساد و مافیا می برد
موســوی درباره ضرورت شفاف ســازی 
قرارداد 25 ساله با چین و یا شانگهای گفت: 

بالندگی تمــام قراردادهــا از جمله قرارداد 
25 ســاله ایران و چین یا پیوستن ایران به 
پیمان شانگهای مشروط به شفاف سازی در 
این خصوص است و باید مشخص شود چه 
چیزی در ســایه این قراردادها می گیریم و 
چه چیزی باید بدهیم و شفافیت نداشتن در 
این تعاملات و مشخص نبودن بده بستان ها 
حاصلی جز فســاد و مافیا به همراه نخواهد 
داشــت. او بیان کرد: بخش خصوصی یکی 
از مهم ترین بخش هایی است که دولت باید 
با تعیین خط مشــی و فراهم آوردن شرایط 
مناســب از ایــن ظرفیت هــا در تعاملات 
اقتصادی به کار ببندد، چراکه ترکیب بهینه 
دولت و بخش خصوصــی در تعاملات برون 
مرزی باعث پیشــرفت اقتصادی می شود. 
این نماینده مجلس معتقد اســت: احیای 
اصل ۴۴ درسایه الحاق به پیمان شانگهای 
یــا قراردادهای 25 ســاله با چیــن اگر به 
نحو صحیح و شــفاف انجام شــود می تواند 
باعث رشد اشــتغال و توسعه در کشور شود 
و همچنیــن احیــای کارخانه هایی که هم 
اکنون از رده تولید و حضور در فعالیت های 
اقتصادی خارج شده اند گردد. موسوی آنچه 
که در این بین مهم است امضای تفاهم نامه 
به شکل اصولی است و اینکه بدانیم در سایه 
امضای تفاهم نامه هایی که انجام می شــود 
چه اتفاقاتی رخ می دهــد و حتماً منافع ما 

تامین شود. 

 منتظر شفاف شدن مفاد قراردادها 
هستیم

رضا پدیدار، رئیس کمیســیون انرژی و 
محیط زیســت اتاق بازرگانی تهران به این 
نکته اشــاره کرده که چینی ها قصد دارند تا 
پرداخت های مرتبط با پروژه ها را تا دو سال 
به تعویق اندازند و این مــورد هم انتقاداتی 
را به مفاد این قرارداد وارد می کند و فعالان 
اقتصادی نگران این هســتند کــه اجرای 
پروژه های حوزه نفت و گاز از سوی چینی ها 
در ایران در قالب این قرارداد، چه سرنوشتی 
را برای توسعه ایران رقم خواهد زد که البته 
اظهارنظر های زیادی در این حوزه همچنان 
وجود دارد و دامنه انتقــادات به این قرارداد 
را به دلیل عدم انتشــار شــفاف مفاد بخش 

اقتصادی آن بیشتر می کند. 
 فعالان اقتصادی خواستار انتشار 

مفاد اقتصادی قرارداد 
فریال مســتوفی نیز معتقد است: با توجه 
به عدم انتشــار رســمی قرارداد 25 ساله از 
ســوی دولت ایران و یا چین در مورد مسائل 
مختلف این قرارداد همه چیز در حد حدس 
و گمانه باقی مانده اســت و فعالان اقتصادی 
دسترسی به مفاد رســمی این قرارداد بابت 
اظهارنظر های اصلاحی و یا پیشنهادی ندارند 
و ابعــاد این قرارداد پنهان اســت که فعالان 
اقتصادی خواســتار انتشــار مفاد امنیتی و 
نظامی این قرارداد نیســتند و صرفا مباحث 

اقتصادی را دنبال می کنند تا بتوانند نسبت 
به آن پیشنهادات خود را برای بهبود و حفظ 
حداکثری منافــع ملی ارائــه دهند. رئیس 
مرکز مشاوره و خدمات سرمایه گذاری اتاق 
بازرگانی تهران تاکید کرد: بر اساس گزارشی 
که مجلــه پترولیوم چاپ انگلیس منتشــر 
کرده عنوان شــده که برای اجرای برخی از 
مفاد این قرارداد در حوزه نفت و گاز، پروژه ها 
بدون برگزاری مناقصه و شفاف ســازی لازم 
طراحی شــده اند ضمــن اینکه بر اســاس 
گزارش این نشــریه قرار بر این شــده که 5 
هزار نیروی چینی برای حفاظت از کارگران 
چینی به ایران بیایند که به نظر می رسد این 
گمانه زنی ها به دلیل در دسترس نبودن این 
اطلاعات رسمی صورت می گیرد. مستوفی 
بیان کرد: نمی توان صرفا به چنین گزارشاتی 
برای قضاوت خوب یا بد بودن قرارداد 25 ساله 
ایران و چین استناد و اتکا کرد و اتاق بازرگانی 
تهران از نهاد های مختلف درخواســت کرده 
بود که مفاد این قــرارداد در اختیار پارلمان 
بخش خصوصی قرار گیرد، اما تا این لحظه این 
درخواست از سوی هیچ یک از نهاد ها اجابت 
نشده اســت البته عنوان می شود که چین و 
ایران به دلیل تحریم ها این ســند را منتشر 
نمی کنند در حالیکه باید گفت که به هر حال 
محتوای این سند محرمانه باقی نخواهد ماند. 
 بخش خصوصی حلقه مفقوده در 

قراردادها
او گفت: انتشــار بخش اقتصادی قرارداد 
ایــران و چیــن می تواند منتشــر شــده و 
پیشــنهادات فعالان اقتصادی کمک کننده 
باشــند خصوصا آنکه بخش اقتصــاد نباید 
پنهان باشد و به همین دلیل در مورد خوب 
یا بد بودن آن هم نمی توان نظر داد همچنین 
گفته می شــود محور های همکاری ایران و 
چین ذیل هشت محور از جمله همکاری های 
پولــی-  بانکی بــا تاکید بر همــکاری بین 
بانک های مرکــزی، بانک هــای تجاری و 
همکاری هــای بین المللــی، همکاری های 
منطقه ای و بین المللی با تمرکز بر توســعه 
حوزه های زیرســاخت اعــم از حمل و نقل 
جاده ای، ریلی، دریایی و هواییو بخش انرژی 
شــامل نفت خــام و فرآورده هــای نفتی، 
پتروشــیمی، برق، انرژی های تجدیدپذیر و 
پاک و همــکاری در حوزه تجارت، همکاری 
در حوزه دانشــگاهی و فرهنگی و همکاری 
در حوزه توســعه روابط بین الملل طراحی 

شده است. 

  بازار سرمايه
  سقوط بورس 

تا کی ادامه دار است؟
آرمان ملی : گرچه امــروز بازار مثبت 
شــروع کرد و به نظر می رسید بالاخره یک 
روز سبز بورس را شاهد باشــیم اما قبل از 
نیمه معاملات شاخص کل با چرخش مواجه 
شد و نهایتا منفی شد این درحالی است که 
شــاخص هم وزن ولی همچنــان در مدار 
مثبت به کار خود ادامه می دهد و شاخص 
کل بورس تهران روزگذشــته با سه هزار و 
۳۱۱ واحد کاهش، در ارتفاع یک  میلیون و 
۳۱۸ هزار واحدی ایستاد همچنین شاخص 
هم وزن با ۹۹۸ واحد کاهش به ۳۸۱ هزار 
و ۱۱۳ واحد و شاخص قیمت با 5۹۶ واحد 
افت به 22۷ هزار و ۷5۴ واحد رسید باخص 
بازار اول، 25۱ واحد افزایش و شاخص بازار 
دوم، ۱۴  هــزار و ۷2۷ واحد کاهش را ثبت 
کرد. روز گذشــته نیز در معاملات بورس 
تهران، بیش از سه میلیارد و 5۱۳ میلیون 
سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۱۹ 
هزار و 5۰۳ میلیارد ریال معامله شــد و در 
ســومین روز معاملاتی این هفته بالاخره 
شاخص کل حداقل برای مدتی سبز بودن 
را تجربه کرد ولی دوباره با شــدت گرفتن 
فشــار فروش و برتری عرضه بــر تقاضا در 
نمادهای بزرگ تر و شاخص ساز شاخص کل 
دنده عقب گرفت و نهایتا تا نیمه معاملات 
افتی5۹2واحدی را به ثبت رسانده است. 
شاخص هم وزن ولی مثبت شروع کرد و تا 
نیمه معاملات با افزایشی۳۶۷واحدی همراه 
بوده است. حال باید دید افزایش عرضه در 
نمادهای بزرگ تر ادامه پیــدا خواهد کرد 
یا شــاهد برتری و افزایش تقاضا در کلیت 
بــازار در خواهیم بود. همچنین شــرکت 
سرمایه گذاری غدیر )وغدیر( با ۴۹۶ واحد، 
پالایش نفت اصفهان )شپنا( با ۱5۱ واحد، 
ســهامی ذوب آهن اصفهان )ذوب( با ۱۴۳ 
واحد، شــرکت ســرمایه گذاری صندوق 
بازنشســتگی )وصندوق( بــا ۱2۹ واحد، 
بــورس کالای ایران )کالا( بــا ۹۰ واحد و 
زامیــاد )خزامیا( با ۶۸ واحــد تاثیر مثبت 
بر شاخص بورس همراه شــدند در مقابل 
توســعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه 
)میدکو( با 2 هزار و ۳۷۷ واحد، فجر انرژی 
خلیج فارس )بفجر( با ۳۴۱ واحد، معدنی 
و صنعتی چادرملو )کچــاد( با ۱2۶ واحد، 
شرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شســتا( با ۸۶ واحد و بانک صادرات ایران 
)وبصادر( با ۸۳ واحد تاثیر منفی بر شاخص 
بورس داشــتند و نمــاد بیمه دانــا )دانا(، 
شرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شستا(، گسترش ســرمایه گذاری ایران 
خودرو )خگستر(، ایران خودرو )خودرو(، 
سایپا )خساپا(، گروه دارویی برکت )برکت( 
و بورس کالای ایــران )کالا( در نمادهای 
پرُتراکنش قرار داشــتند و گــروه خودرو 
هم در معاملات امروز صدرنشــین برترین 
گروه های صنعت شــد و در این گروه ۶۰5 
میلیون و ۱۷۹ هزار برگه ســهم به ارزش 
یک هــزار و ۷۷۴ میلیارد ریال دادوســتد 
شد. شاخص فرابورس نیز امروز بیش از 5۴ 
واحد کاهش داشت و به ۱۸ هزار و ۶۶ واحد 
رســید که در این بازار بیش از سه میلیارد 
و ۳۶۳ میلیــون برگه ســهم و اوراق مالی 
دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات امروز 
فرابورس بیش از ۱۱۱ هــزار و ۳۰۹ نوبت 
بود و شــاخص کل بورس تا نیمه معاملات 
با ثبــت افتی5۹2واحــدی در نیمه کانال 
یک میلیون و ۳2۱هزار واحدی قرار گرفته 
است، همچنین میدکو و بفجر بیش ترین 
تاثیــر منفــی و ذوب و کالا بیش تریــن 
تاثیر منفی برروی شــاخص را داشته اند و 
شاخص هم وزن ولی با ۳۶۷واحد رشد به 
کار خود ادامه می دهــد و ارزش معاملات 
خرد هم تا اینجا به بیــش از ۸۶۰میلیارد 
تومان رسیده اســت و حقیقی ها تا اینجا 
۱5۰ میلیارد تومان از بازار خارج کرده اند.

همچنین درمیان صنایع نیــز، گروه مواد 
و محصولات دارویی بــا ۴ میلیارد تومان 
بیش تریــن ورود و گروه بیمــه و صندوق 
بازنشستگی با ۸۴ میلیارد تومان بیش ترین 
خروج پول حقیقــی را از آن خود کردند و 
در معاملات بورس امروز کمی بیشتر از دو 
هزار میلیارد تومان سهام جابه جا شد و روند 
ناامید کننده ارزش معامــلات خرد ادامه 
یافت. همچنین حقیقی های بازار، بار دیگر 
پول خود را از چرخه معاملات خارج کردند 
تا داســتان ادامه دار فرار حقیقی ها از بازار 
نیز ادامه پیدا کند که به عقیده کارشناسان 
بورسی، در حال حاضر عوامل زیادی هستند 
که ســبب شــده اند بازار توان بازگشت به 
روزهای خوب خود را نداشته باشند. عواملی 
مثل به بن بست رســیدن مذاکرات برجام 
و سیاســت های اقتصادی نادرست دولت 
سیزدهم در حوزه قیمت گذاری دستوری 
از مهم تریــن عوامل اوضــاع فعلی بورس 
هستند و ســهامداران نیز همچنان ریزش 
شدید بورس در سال ۹۹ را به خاطر دارند و 
دولت در جلب دوباره اعتماد آنها به بورس 
ناتوان بوده است. از طرفی عوامل تازه ای بر 
عملکرد بازار سرمایه تاثیرگذار بوده اند و در 
امتداد عوامل پیشین قرار گرفته اند. وضع 
تحریم هــای جدید نفتی از ســوی وزارت 
خزانه داری آمریکا یکی از این عوامل است و 
تاثیر منفی این اتفاق بر سهام های پالایشی، 
سبب تشدید نزول شاخص کل بورس شود. 

 بنگاه هــــا

 اخبار كوتــــاه

 رتبه دوم بانک تجارت
 در پرداخت وام بدون ضامن

بانک تجارت از ابتدای بهمن ۱۴۰۰ تا پایان مرداد ماه امسال در 
شاخص »پرداخت وام بدون ضامن« با پرداخت ۶۱ هزار و دوازده 
فقره به مبلغ جمعا بیش از چهار هزار و ۱۴5 میلیارد ریال در رتبه 
دوم بین بانک های کشور قرار دارد. به گزارش روابط عمومی بانک 
تجارت، وزیر امــور اقتصادی و دارایی از اواخــر دی ماه بانک های 
دولتی را موظف کرد در پرداخت تسهیلات کمتر از ۱۰۰ میلیون 
تومان صرفا اعتبارسنجی را ملاک پرداخت قرار دهند. به دنبال این 
رویکرد، وزارت امور اقتصادی و دارایی اقتصاد در 2۹ دی ماه سال 
گذشته طی بخشنامه ای بانک های دولتی را به پرداخت تسهیلات 
خرد بدون ضامن مکلف کرد و در همین راستا از ابتدای بهمن ماه 
سال گذشته تا پایان تیر ماه امسال ۱5 هزار و ۹۳۱ میلیارد و ۶۳2 
میلیون تومان تسهیلات در قالب ۴۷5 هزار و ۴۴۸ فقره تسهیلات 
توسط بانک های دولتی پرداخت شده اســت که این آمار در پایان 
مرداد ماه با جهشــی قابل توجه به 2۳ هزار و ۶۷۳ میلیارد و ۳5۶ 
میلیون تومان تسهیلات به ۷۰۳هزار و ۴۶۰ نفر رسید که تنها در 
یک ماه ۷ هزار و ۷۴۱ میلیارد و ۷2۴ میلیون تومان رشــد داشته 
است. مطابق گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی، بانک تجارت با 
پرداخت ۶۱ هزار و دوازده فقره به مبلغ جمعا بیش از چهار هزار و 
۱۴5 میلیارد ریال و سهم ۱۸ درصدی از مجموع پرداختی تمامی 

بانک های کشور رتبه دوم را در پرداخت وام بدون ضامن دارد. 

 واکنش رئیس بانک مرکزی 
به آزادسازی پول های بلوکه شده ایران

رئیس کل بانک مرکزی ایران درباره آزادســازی پول های بلوکه 
شــده ایران در کره جنوبی گفت: در روز های آینــده نتایج در عمل 
مشاهده می شود و توافقات خوبی را با همکاری وزارت خارجه انجام 
شده، حســاب هایی معرفی و هماهنگی لازم انجام شده است. علی 
صالح آبادی با بیان اینکــه با هماهنگی و همــکاری وزارت خارجه 
پیشرفت خوبی ایجاد شده اســت، تصریح کرد: نسبت به هر زمان 
دیگری پیشرفت های بسیار خوبی داشــتیم، امیدواریم در روز های 
آینده خبر های خوبی را به جامعه منتقل کنیم و جزئیات را نمی توانم 
الان اعلام کنم. در روز های آینده نتایج در عمل مشــاهده می شود 
همچنین منابع ارزی، جزیی از دارایی های ملت ایران اســت و باید 
در راستای منافع کشور مورد اســتفاده قرار بگیرد. در همین راستا 
هم بانک مرکزی با همکاری دســتگاه دیپلماسی از ابتدای استقرار 
دولت، پیگیری این موضوع را به طور جدی در دســتور کار قرار داد 
که در یک مرحله، خوشــبختانه منجر به آزادسازی بخشی از منابع 
مسدودی در انگلیس پس از بیش از ۴۰ سال شد که رسما هم در این 
خصوص اطلاع رسانی شد. به گزارش تسنیم، صالح آبادی تاکید کرد: 
درخصوص سایر منابع مسدودی هم مذاکرات فشرده و مستمری در 
راستای اســتیفای حقوق قانونی ملت ایران انجام و طی هفته های 
اخیر هم پیشــرفت خوبی در این خصوص حاصل شده، البته برخی 
ملاحظات بانکی در این زمینه باقی اســت که به طرف های مقابل 
اعلام شده و نمایندگان طرفین در حال پیگیری این موضوع هستند. 

 
ممنوع شدن فروش آیفون 1۴ در مشهد 

اتحادیه صنف خدمات تلفن همراه و تجهیزات مخابراتی مشهد 
اطلاعیه ای منتشــر کرد که طبق آن فروش آیفون ۱۴ در این شهر 
ممنوع شــد که این تیتر خبر مشخص و شــوکه کننده است و بنا 
بر اطلاعیه ای کــه اتحادیه صنف خدمات تلفــن همراه و تجهیزات 
مخابراتی مشهد منتشر کرد، فروش آیفون ۱۴ در این شهر تا اطلاع 
ثانوی ممنوع است. طبق اطلاعیه منتشر شده، فروش آیفون ۱۴ در 
واحدهای صنفی تا اطلاع ثانوی »غیرقانونی« و »قاچاق« محسوب 
می شود و حتی اگر مســافری هم وارد شده باشد، فروش تجاری آن 
نیز ممنوع می شود که به نظر می رســد دلیل این اتفاق و اطلاعیه، 
عدم ورود آیفون ۱۴ به صورت قانونی توسط شرکت های وارد کننده 
است و گوشی آیفون ۱۴ در مشهد رجیستر نمی شود. طبق گفته ها، 
دستگاه هایی که هم اکنون در سطح بازار وجود دارند، رجیستر نشده 
هستند؛ مثلًا آیفون ۱۴ پروکس 25۶ گیگابایت، طبق گفته یکی از 
فروشندگان گوشی مشهد، 5۶ میلیون تومان به فروش می رسد ولی 
رجیستر نشده است. متن این اطلاعیه به این شکل است: همکاران 

محترم، 
با سلام و احترام، به اطلاع می رساند در حال حاضر با توجه به عدم 
ورود آیفون ۱۴ به صورت قانونی توسط شرکت های واردکننده، لذا 
فروش این کالا در واحدهای صنفی تا اطلاع ثانوی غیرقانونی و قاچاق 
محسوب می شود و همچنین فروش کالای مسافری به صورت تجاری 
نیز ممنوع اســت. به گزارش آخرین خبر، شایان ذکر است بازرسان 
سازمان صنعت، معدن و تجارت در جهت بررسی بازار در هفته جاری، 
اقدامات کنترلی را نیز انجام خواهند داد و این اطلاعیه، طبق نوشته 
انتهای آن، توسط احسان الدین تقی زاده کرمان، ریاست اتحادیه تلفن 

همراه مشهد نوشته شده است. 
  

خبر خوش برای بازنشستگان کشوری
مدیرکل فرهنگی صندوق بازنشستگی کشوری از افزایش کمک 
هزینه سفرهای زیارتی و سیاحتی بازنشستگان کشوری خبر داد و 
برای رفاه حال و ایجاد انگیزه در میان بازنشستگان عزیز، کمک هزینه 
سفر بازنشستگان کشوری برای ســایر مقاصد بجز مشهد مقدس از 
5۰۰ هزار به ۷۰۰ هزار تومان برای هر شماره دفتر کل افزایش یافت. 
محمود مرتضایی فرد افزود: بازنشستگان متقاضی سفر از استان های 
غیر همجوار به مقصد مشهد مقدس، )به جز 5 استان مبدأ خراسان 
شمالی، خراســان رضوی، خراسان جنوبی، ســمنان و گلستان(، 
می توانند به ازای هر نفر و تا سقف دو نفر از کمک هزینه یک میلیون 
تومانی صندوق بهره مند شوند همچنین از ۱5 مرداد تا پایان شهریور 
امسال بیش از ۷۱۶ نفر بازنشســته و همراه تورهای این صندوق را 
رزرو کرده اند و در این مدت، ۴۷2 بازنشسته و همراه از تورها استفاده 
کرده و مابقی در حال استفاده از آنها هستند. به گزارش خبرگزاری 
خبرآنلاین، به گفتــه مدیرکل امور فرهنگــی و اجتماعی صندوق 
بازنشستگی کشــوری، تورهای تعریف این صندوق در دوره زمانی 
مورد بررسی، آبدرمانی محلات، کیش، مشهد، گیلان و سرعین بوده 
اســت و پیش از این نیز اداره کل امور فرهنگی و اجتماعی صندوق 
بازنشستگی کشــوری از فراهم شــدن امکان پرداخت تسهیلات 
اعتباری ۴ میلیون تومانی سفر به بازنشستگان و وظیفه بگیران تحت 
پوشش، به صورت قرض الحسنه خبر داده بود که این تسهیلات بانکی 
به مبلغ ۴ میلیون تومان با دوره بازپرداخت یک ساله و نرخ کارمزد 
۴ درصد به متقاضیان ارائه می شود و بازپرداخت آن یک ماه پس از 

پرداخت، از حقوق فرد بازنشسته کسر خواهد شد. 

»آرمان ملی« به بررسی لزوم شفاف سازی قراردادهای خارجی می پردازد؛    

 سایه روشن توافق با چیــــــن 
   بالندگی تمام قراردادها ازجمله قرارداد 25 ساله ايران و چین يا پیوستن ايران به پیمان شانگهای مشروط به شفاف سازی در اين خصوص است 

و بايد مشخص شود چه چیزی در سايه اين قراردادها می گیريم  و چه چیزی بايد بدهیم 

 اخیــرا وزارت صمت اعــلام کرده که ســامانه یکپارچه 
فروش خودرو به دلیل اینکه فقط تعدادی از محصولات یک 
خودروساز مشمول قرعه کشی هستند از موضوعیت خارج 
شــده و این ســامانه دیگر مانند قبل فعالیت نخواهد کرد و 
یکی از مشــکلات حوزه خودرو مربوط بــه نحوه عرضه این 
محصول می شود؛ از حدود دو سال پیش که بازار خودرو بیش 
از پیش دچار آشفتگی و گرانی شده بود دولت تصمیم گرفت 
با شــیوه ای تحت عنوان قرعه کشی، با ثبت نام از متقاضیان 
خرید خودرو و قرعه کشــی میان آنها، هرج و مرج را در بازار 
خودرو کاهش دهد اما این شــیوه خلاف آنچه که مسئولان 
تصور می کردند عمل کرد؛ یعنی بــا جولان دلالان علاوه بر 
مشــکلات عدیده ای که در خصوص خرید و فروش کد ملی 
برای ثبت نام در قرعه کشی ها پیش آمد، فاصله قیمتی بین 
کارخانه و بازار روز به روز بیشتر شد و مصرف کنندگان واقعی 
از بازار خارج شــدند، تا جایی که امروز خودرو کاملًا از یک 
محصول مصرفی تبدیل به یک محصول سرمایه ای و شیوه 
فروش نیز مشابه شــرکت در یک بخت آزمایی شده است. 
از زمان  قرعه کشی، مســئولان متعددی زبان به انتقاد از آن 
گشودند و این انتقادات در سطح وزرا نیز مشاهد شد اما هرگز 
اقدام مؤثری برای بهبود اوضاع انجام نشد که همین موضوع 
به افرایش نارضایتی ها و بهم ریختگی بیشتر بازار منجر شد؛ 
تا اینکه فاطمی امین وزیر صمت از همان روزهای نخســت 
سکانداری ضمن اعلام نارضایتی از وضعیت صنعت خودرو 
اعلام کرد که برنامه های مشخصی برای بهبود فرایند عرضه 
خودرو به بازار و حذف شــیوه قرعه کشــی از سال ۱۴۰۱ از 
طریق افزایش تیراژ تولید دارد که در گام نخست برای حذف 
قرعه کشی اردیبهشت ماه ســالجاری اعلام شد که سامانه 

یکپارچه تخصیص خودرو با هدف تجمیع برنامه های فروش 
و جلوگیری از عرضه قطره چکانی خودروها، راه اندازی شده 
است. مسئولان وزارت صمت امید داشتند که با تجمیع فرایند 
قرعه کشی در یک سامانه هم شفافیت فروش افزایش یابد و 
هم به تدریج بساط قرعه کشی برچیده شود و در همین رابطه 
وزارت صمت چندی پیش اعلام کرد که تاکنون بیش از ۷۰ 
درصد خودروهایی که پیش از این مشمول قرعه کشی بودند 
از فرایند قرعه کشی خارج شده و در قالب طرح های خارج از 

قرعه کشی، به فروش می رسند. 
  جزئیات شیوه جدید فروش خودرو

اخیراً نیز منوچهر منطقی معاون صنایع حمل و نقل وزیر 
صمت گفت که در نیمه دوم امسال قرعه کشی بر مبنای ثبت 
نام در سامانه یکپارچه فروش خودرو نخواهد بود. در واقع از 
این پس، این سامانه به منظور نظارت سازمان حمایت مصرف 
کننــدگان و تولیدکنندگان بر تعداد فــروش مجاز خودرو، 
تحویل به موقع خودرو توسط خودروسازان و همچنین اجرای 
مصوبات مجلس شورای اسلامی بهره برداری خواهد شد که 

در همین راستا امید قالیباف سخنگوی وزارت صمت توضیح 
داد: پیش از این حدود ۱۰ خودروساز، محصولات خود را در 
سامانه یکپارچه تخصیص خودرو عرضه می کردند اما در ادامه 
با توجه به خروج اغلب خودروها از فرایند قرعه کشی، دیگر 
ســامانه یکپارچه موضوعیت خود را از دست داده است. وی 
افزود: در حال حاضر صرفاً تعدادی از محصولات شرکت ایران 
خودرو در این سامانه در قالب قرعه کشی عرضه می شود که 
از این پس این قرعه کشی توسط همین شرکت انجام خواهد 
شد. خودروسازهای دیگر هم از طریق سایت های خود اقدام 
به فروش خواهند کرد و البته تلاش بر این است که تا پایان 
سال همین چند خودرو نیز با افزایش تیراژ تولید، از شمول 
قرعه کشی خارج شوند که در گام نخست خودروی تارا از این 

وضعیت خارج خواهد شد. 
  بازار همچنان نابسامان

به گزارش مهــر، نکته قابل توجه آنکه هــدف از تجمیع 
قرعه کشی خودروها همان طور که گفته شد، افزایش و بهبود 
عرضه و کنترل نســبی بازار خودرو بود با این حال آنطور که 
فعالان بازار می گویند، بازار خودرو همچنان از کمبود خودرو 
رنج می برد و میزان خودروهای تزریق شــده بــه این بازار 
متناسب با انتظارات نیست و قیمت ها نیز در این بازار اگرچه 
طی 2 ۳ ماه اخیر افزایش محسوسی نیافته اما کاهش قابل 
لمسی هم نیافته است؛ بنابراین باید منتظر ماند و دید که با 
حذف کامل قرعه کشی آرامشی که مدنظر وزارت صمت است 
بر بازار حاکم می شود یا خیر؛ البته باید تاکید شود که آرامش 
به وضعیتی اطلاق می شود که هم فاصله قیمتی بین کارخانه 
و بازار کنترل شده باشد و هم میزان تزریق به حدی باشد که 

نتوان از کلمه »کمبود« در مورد آن استفاده کرد. 

 جزئیات شیوه جدید فروش خودرو؛

سامانهیکپارچهفروشخودروازگردونهخارجشد
  يک كارشناس بازار مسكن: به موازات تحريم هايی كه اتفاق افتاد و به تبع تحريم ها كاهش ارزش پول ملی و ارزش نقدينگی سرباز كرد و رفته رفته زمین های ذخیره های شهری هم رو به اتمام رفت

از ابتدای بهمن ۱۴۰۰ تا پایان مرداد ماه امسال، بانک های دولتی 
2۳ هزار و ۶۷۳ میلیارد و ۳5۶ میلیون تومان تسهیلات به ۷۰۳هزار 
و ۴۶۰ نفر پرداخت کرده اند. به گزارش شــبکه اخبار اقتصادی و 
دارایی ایران)شادا(، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در پاسخ به گزارش مورخ۱۴۰۱/۰۷/۰2روزنامه 
آرمان ملی با عنوان »مقاومــت بانک ها برای عدم اعطای وام بدون 
ضامن« اعلام کرد: برخلاف ادعای مطرح شده پرداخت وام بدون 

ضامن در بانک ها در حال اجرایی شــدن اســت و بــر مبنای آمار 
تسهیلات اعطایی از تاریخ اول به همن ماه سال گذشته تا ۳۱ مرداد 
ماه ســال جاری، ۱2 بانک دولتی مجموعا 2۳ هزار و ۶۷۳ میلیارد 
و ۳5۶ میلیون تومان تســهیلات به ۷۰۳هزار و ۴۶۰ نفر پرداخت 
کرده اند. میزان تسهیلات پرداختی از ابتدای بهمن ۱۴۰۰ تا پایان 
تیرماه امســال بانک های دولتی ۱5 هــزار و ۹۳۱ میلیارد و ۶۳2 
میلیون تو مان به ۴۷5 هزار و ۴۴۸ نفر بوده که تنها در یک ماه ۷ 

هزار و ۷۴۱ میلیارد و ۷2۴ میلیون تومان رشد داشته که حکایت 
از شتاب بانک های دولتی در پرداخت تسهیلات خرد بدون ضامن 
داشته است. وزیر امور اقتصادی و دارایی از اواخر دی ماه بانک های 
دولتی را موظف کرد، در پرداخت تسهیلات کمتر از ۱۰۰ میلیون 
تومان صرفا اعتبارســنجی را ملاک پرداخت قرار دهند و از روش 
سنتی درخواست ضامن دست بکشند و باوجود آنکه بانک مرکزی 
بخشــنامه مرتبط را در ۱2 تیر ماه به شــبکه بانکی ابلاغ کرد، اما 
بانک های دولتی از ابتدای بهمن ماه سال ۱۴۰۰ اعطای تسهیلات 

بدون ضامن و براساس اعتبارسنجی را در دستور کار قرار دادند.  

23.6هزارمیلیاردوامبدونضامنپرداختشد
جـوابیـه 
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سینمـــا

 یاسر جعفری تهیه کننده فیلم 
سینمایی »نمور« که تا به امروز تنها 
۱2۸ میلیون تومان در گیشه فروش 
داشته است، می گوید از شرایط 
اکران این فیلم رضایت دارد و از ابتدا 
به دنبال فروش میلیاردی نبوده 
است. یاسر جعفری تهیه کننده فیلم 
سینمایی »نمور« به کارگردانی 
داوود بی دل در گفت وگو با مهر 
درباره وضعیت اکران و فروش این 
فیلم سینمایی در هفته های اخیر 
توضیح داد: واقعیت این است که ما 
از ابتدا انتظار فروش چندان عجیب 
و غریبی را از این فیلم نداشتیم، 
چراکه »نمور« بیشتر برای ما جنبه 
جشنواره ای داشت که این حضور 
هم برای ما محقق شد. درباره 
شرایط نامناسب اکران فیلم اما در 
روزهای اخیر شرایطی پیش آمده 
که سینما هم از آن ضربه خورده 
و شاهد رکودی در همه سینماها 
هستیم. وی افزود: فیلم »نمور« 
به صورت کج دار و مریز در حال 
اکران است و احتمالاً نمایش آن تا 
یک هفته دیگر هم در سینماها ادامه 
داشته باشد. در عین حال افرادی 
که فیلم را دیده اند، مستند به 
ملاحظات میدانی خودم طی حضور 
در سینماهایی که فیلم در آن ها در 

حال اکران است، از آن راضی بوده اند 
و شاهد بازخوردهای مثبتی از اکران 
فیلم هستیم. داستان فیلم مخاطب 
را با خود درگیر می کند. تا کنون 
هم سه اکران مردمی در تهران 
داشتیم که با استقبال مخاطبان 
هم مواجه شد و حتی به سانس 
فوق العاده رسید. دو اکران مردمی 
هم در سینماهای هویزه و اطلس 
مشهد داشتیم که با استقبال بسیار 
زیادی از سوی مخاطبان همراه شد. 
در کل از وضعیت اکران فیلم راضی 
هستم اما همان طور که اشاره شد، 
شرایط پیش آمده بر فروش فیلم ما 
هم تأثیر گذاشته است. تهیه کننده 
به  مجدد  اشاره  ضمن  »نمور« 
اینکه انتظار فروش میلیاردی از 
این فیلم نداشته است، ادامه داد: ما 
اگر به دنبال فروش و گیشه بودیم، 
می ساختیم.  کمدی  فیلم  یک 
درباره »نمور« جنبه جشنواره ای و 
اعتباری فیلم بیشتر برای مان حائز 
اهمیت بود. این فیلم راه همواری 
را در جشنواره فجر طی کرد و به 
خوبی هم دیده شد. یکسری اتفاقات 
حاشیه ای هم باعث شد که فیلم 
بیشتر بر سر زبان ها بیفتد. بعدها هم 
به رغم تراکم بالای فیلم های مانده 
در صف اکران، توانستیم فیلم را 

در سرگروه ملت به عنوان یکی از 
سینمایی  سرگروه های  بهترین 
تعداد  کنیم.  اکران  پایتخت 
سالن های خوبی هم در اختیار 
داشتیم و فکر می کنم فیلم دارد 
مسیر خود را طی می کند. بعد از 
اکران سینمایی هم سراغ اکران 
آنلاین و عرضه آن در قالب وی اودی 
خواهیم رفت. ایشَن تهیه کننده که 
فیلمش تنها ۱2۸ میلیون تومان در 
گیشه فروش داشته است، درباره 
بی تناسب بودن این رقم با هزینه 
بالای تولید یک فیلم سینمایی 
هم گفت: در حال حاضر ما امیدوار 
به اکران آنلاین هستیم، چراکه 
که  بوده اند  مختلفی  فیلم های 
در گیشه موفق نبودند اما در 
اکران آنلاین توانستند بخشی 
از هزینه تولید خود را جبران 
کنند. از سوی دیگر ما به تازگی 
پخش بین الملل فیلم را هم آغاز 
کردیم و امیدواریم در آن بخش 
هم اتفاق خوبی برای فیلم بیفتد. 
وی با اشاره به برنامه ریزی برای 
حضورهای جشنواره ای »نمور« 
ادامه داد: بالاخره هر فیلمی که 
ساخته می شود، یک هدف گذاری 
مشخصی درباره آن صورت گرفته 
است. تأکید می کنم ما اگر به دنبال 

فروش بالا بودیم، سراغ سینمای 
کمدی می رفتیم. این فیلم اول من 
در مقام تهیه کننده بود و خیلی 
از عوامل و دوستان هم در جلوی 
دوربین و هم در پشت دوربین 
داشتند  لطف  بنده  شخص  به 
و به همین دلیل فیلم با هزینه 
بسیار پایینی تولید شده است. 
خیلی از عوامل در زمینه دستمزد، 
تخفیف های خوبی به ما دادند و 
همراهی کردند تا فیلم ساخته 
شود. معتقدم که فیلم در اکران 
آنلاین، فروش وی اودی و پخش 
در جشنواره های خارجی، قطعاً 
بودجه اولیه خود را بازمی گرداند. 
جعفری درباره برخی انتقادها 
فیلم  پایین  کیفیت  به  نسبت 
»نمور« هم گفت: این انتقادها را 
قبول ندارم چرا که بالاخره این 
فیلم از میان بیش از ۱۰۰ فیلم 
متقاضی حضور در جشنواره فیلم 
فجر، توانست به جشنواره راه پیدا 
کند و این خودش یک شاخص 
است. از طرف دیگر بازخوردی 
هم که تا به امروز از مخاطب فیلم 
گرفته ام، بازخورد بدی نبوده است. 
اینگونه نیست که مخاطب فیلم 
خوشش نیاید و سالن را ترک 
کند. لااقل به شخصه هنوز این 
مورد را ندیده ام. در مجموع هم از 
روند ساخت فیلم »نمور« راضی 
هستم و هم از روندی که تا امروز 
در چرخه اکران پیموده است. وی 
در پایان تأکید کرد: به هر حال 
هر فیلمی ضعف هایی هم دارد. 
من هم به عنوان تهیه کننده برای 
اولین کارم »نمور« را ساختم و 
بعدی ام  کارهای  برای  حتماً 
تلاش می کنم ضعف های این کار 
را جبران کنم. تأکید می کنم در 
زمینه تهیه کنندگی، به عنوان کار 
اول، از کار خودم راضی هستم. 
خیلی  می دانم  اینکه  عین  در 
کار  به  هم  فیلم  از ضعف های 

تهیه کننده بازمی گردد. 

 »پرونده باز است« 
پوراحمد در روزهای پايان 

فیلمبرداری

  موفقیت »پسر دلفینی« 
در گیشه سینما

انیمیشن سینمایی »پسر دلفینی« به 
کارگردانی محمد خیراندیش توانست بعد 
از یک ماه اکران در سینماهای کشور مرز 
فروش ۱۰ میلیارد تومانی را پشت سر بگذارد، 
موفقیتی که برای این انیمیشن رخ داده در 
حالی است که بسیاری از آثار سینمایی حتی 
نزدیک به این رقم فروش نشده اند.به گزارش 
میزان، انیمیشن سینمایی »پسر دلفینی« 
به کارگردانی محمد خیراندیش توانست 
بعد از یک ماه اکران در سینماهای کشور مرز 
فروش ۱۰ میلیارد تومانی را پشت سر بگذارد، 
موفقیتی که برای این انیمیشن رخ داده در 
حالی است که بسیاری از آثار سینمایی 
حتی نزدیک به این رقم فروش نشده اند.

پسر دلفینی با در اختیار داشتن ۴۴2 سالن 
سینما و همچنین نزدیک به ۱۱۴۰۰ سانس 
توانسته به فروش ۱۰ میلیاردی دست پیدا 
کند. این انیمیشن در میان ۳۸ فیلم اکران 
شده در سینماهای سراسر کشور در جایگاه 
هشتم و بالاتر از آثاری همچون مرد بازنده، 
روز صفر، شادروان، مجبوریم، هناس، زالاوا و 
بسیاری دیگر از آثار قرار گرفته است. جدول 
فروش سینماهای سراسر کشور در فصل 
پاییز با توجه به تعطیلات پایانی ماه صفر از 
هفته دوم مهر ماه به طور رسمی آغاز به کار 
کرده است و باید دید در ادامه فصل پاییز 
آثار چه روندی را در جدول فروش پشت سر 
خواهند گذاشت. فروشی که به طور کلی در 
سالجاری با افتی محسوس روبه رو بوده و 
بسیاری از منتقدین آمارهای میلیاردی را 
نتیجه گرانی بلیت سینما و نه افزایش تعداد 
مخاطبان می دانند. شاید موفقیت انیمیشن 
پسر دلفینی نشان دهد که تنوع در اکران آثار 
سینمایی و گیشه سینماها بتواند راهی تازه 
برای افزایش تعداد مخاطبان در سالن های 
سینما باشد، به طور معمول در سال های 
گذشته سینما در اختیار دو نوع سینمای 
کمدی و اجتماعی بوده و کمتر شاهد آن 
بودیم که سانسهای مناسبی به سایر آثار تعلق 
گیرد. پسر دلفینی با فروش حدود دو میلیون 
دلاری در سینماهای روسیه و آسیای میانه 
رکورد جدیدی در صنعت انیمیشن کشور و 
منطقه از خود به جا گذاشته است. خواننده ی 
دو قطعه موسیقی اختصاصی فیلم علیرضا 
طلیسچی است. این انیمیشن محصول ایران 
و ساخته شده در استودیو اسکای فریم است. 
فیلم به نویسندگی و کارگردانی محمد 
محمدامین  تهیه کنندگی  و  خیراندیش 

همدانی است.  

فیلم سینمایی »پرونده باز است« 
سام  حضور  با  پوراحمد  کیومرث 
قریبیان و مه لقا باقری به روزهای پایانی 
فیلمبرداری نزدیک شده است. پوراحمد 
تازه ترین فیلم سینمایی خود را ۱۶ 
شهریورماه در تهران کلید زد و طبق 
گفته علی قائم مقامی -  تهیه کننده-  
فیلمبرداری آن تا حدود ۱۰ روز دیگر به 
پایان می رسد.  »پرونده باز است« درباره 
یک پرونده جنایی است که در خلاصه 
داستان آن آمده است: فرهاد نوجوان 
۱5 ساله ناخواسته مرتکب قتل می شود.  
پژمان بازغی، محمدرضا غفاری، نسیم 
ادبی، حسین پاکدل، شادی مختاری، 
علی باقری، به همراه سام قریبیان و 
مه لقا باقری در این فیلم بازی می کنند. 
بازیگران نوجوان فیلم هم پویا نجفی، 
و  جهان نوش  مهبد  ربی،  راشین 
محمدمتین ستاری هستند. نویسنده 
و کارگردان: کیومرث پوراحمد، مدیر 
فیلمبرداری: اصغر رفیعی جم، تدوین: 
سیاح،  سعید  و  موحدیان  خشایار 
طراح چهره پردازی: محسن دارسنج، 
صدابردار: به همن حیدری، دستیار اول 
کارگردان و برنامه ریز: فرزاد ظریفی، 
آرمان حیدری  دستیار کارگردان: 
و بهرام ابراهیمی، فیلمبردار: احمد 
گودرزی، طراح لباس: ثنا نوروزبیگی، 
طراح صحنه: امیرعباس دهقانی، مدیر 
تدارکات: حسین روزبهانی، مجریان 
گریم: علی جباری، الهه شاهین، دستیار 
اول فیلمبردار: رضا نیاقی، عکاس: 
تهیه کننده: علی  و  مهدی حیدری 
قائم مقامی جمعی از عوامل تولید این 
فیلم هستند. این فیلم براساس اعلام 
تهیه کننده برای حضور در جشنواره 

فیلم فجر آماده می شود. 

 قفل شورای عالی سینما باز شد
نخستین جلسه شورای عالی سینما که احیای آن از یک 
سال قبل در دستور کار مدیران سینمایی بود، سرانجام 
برگزار شد. به گزارش ایسنا، محمد خزاعی در اولین روزهای 
سکانداری خود در سازمان سینمایی )مهرماه ۱۴۰۰( خبر 
داده بود که شورای عالی سینما پس از گذشت بیش از یک 
دهه تعطیلی احیاء خواهد شد و حتی قرار بود اولین جلسه آن 
آذرماه سال قبل با حضور رئیس جمهور برگزار شود، اما پس از 
مدتی اعلام شد که هیات وزیران با تشکیل »شورای سینما« 
با ریاست معاون اول رئیس جمهور موافقت کرده و بعد هم 
اعضای حقیقی و حقوقی شورا معرفی شدند. بر این اساس 
قرار بود اعضای شورای سینما را معاون اول رئیس جمهور 
)رئیس(، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی )نایب رئیس(، دو نفر 
از وزرا به انتخاب معاون اول رئیس جمهور، رئیس سازمان 
امور سینمایی و سمعی بصری )دبیر(، دبیر شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، رئیس سازمان صدا و سیمای جمهوری 
اسلامی ایران، رئیس سازمان تبلیغات اسلامی، هفت نفر از 
سینماگران و نمایندگان اصناف و تشکل های حوزه سینما 
به انتخاب وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی که حداقل دو نفر از 
آن ها از بانوان خواهند بود، رئیس مرکز مدیریت حوزه علمیه 
قم و رئیس یکی از دانشگاه های دولتی هنر به انتخاب وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی تشکیل دهند و شهریور امسال هم 
ابوالقاسم طالبی، مسعود نقاش زاده، مجید شاه حسینی، 
داوود میرباقری، منوچهر شاهسواری، مریلا زارعی و پوران 
درخشنده به عنوان سینماگران این شورا معرفی شدند. حال 
در اولین جلسه شورای سینما که صبح دوشنبه، ۱۱ مهرماه 
برگزار شده، محمد مخبر -  معاون اول رئیس جمهوری -  بیان 
کرده است: مصوبات شورای عالی سینما باید به نقطه ای 
برسد که با تغییرات حاکمیتی در دولت، صدا و سیما و سایر 
ارکان فرهنگی خدشه ای به تصمیمات این شورا وارد نشود 
تا بتواند یک هدف گذاری و ریل گذاری برای ارتقای سینمای 
ایران در سطح منطقه و جهان داشته باشد. در این جلسه که 
با حضور وزرای فرهنگ و ارشاد اسلامی و آموزش و پرورش، 
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، روسای سازمان صدا و 
سیما و تبلیغات اسلامی و همچنین سایر اعضای حقوقی و 
حقیقی این شورا از اهالی سینما برگزار شد، محمد مخبر هنر 
و به ویژه سینما را به عنوان مهم ترین عامل اثرگذار بر ابعاد 
مختلف زندگی انسان دانست و تاکید کرد: صنعت سینما 
نقش بسزایی در توسعه کشور حتی در زمینه های زیربنایی و 
اقتصادی و افزایش تولید ناخالص داخلی دارد. محمدمهدی 
اسماعیلی -  وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی -  نیز با اشاره به 
تاریخچه شکل گیری شورای عالی سینما و توقف کار این 
شورا در سال های گذشته به دلیل برخی ایرادات قانونی 
و آیین نامه های تشکیل این شورا گفته است: در دولت 
سیزدهم و با پیشنهاد سازمان سینمایی و پیگیری های 
رئیس جمهور مقرر شد شورای عالی سینما با رفع ابهامات 

قانونی شکل گیرد. 

بیـــن المـــلل
 

 
فراســــو

 دیدار وزرای خارجه باکو و ایروان 
وزرای خارجه ارمنستان و جمهوری آذربایجان در ژنو 
سوئیس دیدار و درباره تنش های دو کشور و تلاش ها 
برای امضای معاهده صلح رایزنی کردند. به گزارش 
فارس، به دنبال میزبانی رئیس شورای اروپا از نشست 
۳۱ آگوست )۹ شهریور( سران جمهوری آذربایجان و 
ارمنستان در بروکسل، وزیران خارجه باکو و ایروان روز 
یکشنبه در ژنو دیدار کردند. وزارت خارجه ارمنستان 
و وزارت خارجه جمهوری آذربایجان در بیانیه های 
جداگانه روایت خودشان را از دیدار دوجانبه »آرارات 
میرزویان« و »جیحون بایراموف« ارائه دادند. طبق 
گزارش ها، دیدار وزرای خارجه ارمنستان و جمهوری 
آذربایجان در راستای نتایج نشست سه جانبه بروکسل 
میان نیکول پاشینیان نخست وزیر ارمنستان، الهام علی 
اف رئیس جمهور جمهوری آذربایجان و چارلز میشل 
رئیس شورای اروپا به منظور پیش بردن مذاکرات به 
منظور امضای معاهده صلح دیدار کردند. در بیانیه وزارت 
خارجه ارمنستان آمده است: »آرارات میرزویان موضع 
طرف ارمنستانی در مورد خروج نیروهای )جمهوری( 
آذربایجان از خاک جمهوری ارمنستان و آزادی فوری 
تمامی اسرای جنگی ارمنستانی را تکرار کرد. اهمیت 
معرفی مکانیسم های بین المللی برای کنترل وضعیت 
مرزی مورد تاکید قرار گرفت.« وزارت خارجه ارمنستان 
همچنین خبر داد: »وزیر امور خارجه ارمنستان تاکید 
کرد که جنایات جنگی نیروهای مسلح )جمهوری( 
آذربایجان باید ارزیابی شفافی از سوی مجامع بین المللی 
قرار گیرد و عدالت در قبال جنایتکاران اجرا شود.« در 
بخش دیگری از این بیانیه از تبادل نظر وزرای خارجه 
دو کشور درباره معاهده صلح بین ارمنستان و جمهوری 
آذربایجان، تضمین حقوق و ضمانت های امنیتی برای 
ارمنستانی ها حاضر در قره باغ از جمله از طریق ایجاد 
یک مکانیسم گفت و گو تبادل نظر کردند.  در پایان 
بیانیه وزارت خارجه ارمنستان آمده است: »دو طرف 
درک متقابل درباره رفع انسداد مسیرهای حمل و نقل 
منطقه ای تحت حاکمیت و صلاحیت کشورها را به 
طرزی مثبت ارزیابی کردند.« وزارت خارجه جمهوری 
آذربایجان هم بیانیه ای درباره دیدار جیحون بایراموف 
با آرارات میرزویان همتای ارمنستان او منتشر کرد. در 
این بیانیه تصریح شد: »بر اهمیت تمرکز تلاش ها برای 
عادی سازی روابط بین دولتی )جمهوری( آذربایجان و 
ارمنستان و امضای معاهده صلح در دوران پس از مناقشه 
از سوی وزیر بایراموف تاکید شد. در همین راستا، وزیر 
)بایراموف( عناصر معاهده صلح بر اساس اصول پنج گانه 
پیشنهادی )جمهوری( آذربایجان را در اختیار ارمنستان 
قرار داد.« بنا بر روایت این وزارتخانه، بایراموف با اشاره به 
تنش های اخیر مرزی دو طرف پیشنهاد داد که نشست 
بعدی کمیسیون های دوجانبه درباره تعیین حدود مرزی 
در ماه اکتبر برگزار شود. پیش از این باکو و ایروان موافقت 

کرده بودند که این نشست در ماه نوامبر برگزار شود.  

  سرگئی لاوروف:

آمریکا از اوکراین برای تهدید روسیه استفاده می کند

 یاسر جعفری تهیه کننده فیلم »نمور«:
انتظار فروش میلیاردی نداشته ایم 

كوتــــاه

   وزیر خارجه روسیه با بیان اینکه آمریکا 
استفاده  مسکو  تهدید  برای  اوکراین  از 
می کند، گفت برخلاف ایالات متحده، روسیه 
به تهدیدهای ساختگی در کشورهای دور 
واکنش نشان نمی دهد، بلکه به تهدیدات 
در مرزهای خود واکنش نشان می دهد. به 
گزارش فارس، »سرگئی لاوروف« وزیر 

روسیه دوشنبه )سوم سپتامبر(  خارجه 
در سخنانی در دومای دولتی روسیه گفت 
روند الحاق مناطق جدید به روسیه، تداوم 
منطقی بازگشت سرزمین های روسیه به 
این کشور است که هشت سال پیش با رأی 
کریمه به پیوستن به آن آغاز شد. وی در 
سخنانی قبل از تصویب معاهدات الحاق 

چهار منطقه دونتسک، لوهانسک، زاپروژیا 
و خرسون به روسیه در مجلس دوما افزود: 
تهدیدات فزاینده علیه جان مردم از سوی 
کی یف، وجود این مناطق در اوکراین را 
غیرممکن کرد. لاوروف افزود مردم این 
چهار منطقه در یک همه پرسی آزاد تصمیم 
به پیوستن به فدراسیون روسیه گرفتند و 
این تصمیم مطابق با قوانین بین المللی بود. 
رئیس دستگاه دیپلماسی روسیه در ادامه 
با بیان اینکه آمریکا از اوکراین برای تهدید 
روسیه استفاده می کند، افزود: برخلاف ایالات 
متحده، روسیه به تهدیدهای ساختگی در 
کشورهای دوردست واکنش نشان نمی دهد، 
بلکه به تهدیدات در مرزهای خود واکنش 
نشان می دهد. دومای دولتی روسیه امروز، 
معاهدات الحاق دونتسک، لوهانسک، خرسون 
و زاپروژیا به روسیه را تصویب کرد. »ولادیمیر 
پوتین« رئیس جمهور روسیه یکشنبه چهار 

معاهده الحاق مناطق جدید به روسیه را 
برای تصویب به دومای روسیه ارائه کرد. چند 
روز پیش همه پرسی هایی در چهار منطقه 
روسیه شامل دونتسک، لوهانسک، خرسون 
و زاپروژیا برگزار شد. در منطقه دونتسک ۹۹. 
2۳درصد از پیوستن به روسیه حمایت کردند. 
نرخ مشارکت در این همه پرسی ۹۷. 5۱درصد 
گزارش شد. در لوهانسک هم ۹۸. ۴2درصد به 
نفع پیوستن به روسیه رأی دادند. در خرسون، 
میزان حمایت ۸۷. 5درصد و در زاپروژیا، 
۹۰. ۱درصد بود. همه پرسی الحاق مناطق 
لوهانسک، دونتسک، خرسون و زاپوریژیا به 
روسیه از جمعه )2۳ سپتامبر( آغاز شد. این 
چهار منطقه در مجموع حدود ۱5 درصد از 
خاک اوکراین را تشکیل می دهند. اوکراین 
و کشورهای غربی همه پرسی ها را ساختگی 
خوانده و مدعی هستند نتایج این همه پرسی ها 

از قبل تعیین شده بود.  

 رئیس جمهور عراق: 
کشور در شرایط حساسی به سر می برد

رئیس جمهور عراق در اظهاراتی به مناسبت سالروز 
درگذشت جلال طالبانی رئیس جمهور فقید این کشور 
تاکید کرد که باید گفت وگوی جدی میان بغداد و اقلیم 
کردستان عراق بر اساس مبانی قانون اساسی شروع شود. به 
گزارش مهر به نقل از الفرات نیوز، برهم صالح رئیس جمهور 
عراق در اظهاراتی به مناسبت درگذشت جلال طالبانی 
رئیس جمهور فقید این کشور تاکید کرد که باید گفت وگوی 
جدی میان بغداد و اقلیم کردستان عراق بر اساس مبانی 
قانون اساسی شروع شود. وی افزود: تعبیر آیت ا... سیستانی 
درباره طالبانی که گفته بود وی سوپاپ اطمینان عراق 
است، تعبیر دقیقی است، طالبانی از شخصیت ها و رهبرانی 
است که یاد و خاطره او همیشه زنده و همیشه در میان ما 
حاضر است. صالح با بیان اینکه کشور در شرایط حساسی 
به سر می برد و نمی توان بیش از این ملت عراق را منتظر 
گذاشت، خواستار شروع گفت وگوی جدی میان بغداد و 
اقلیم کردستان شد. رئیس جمهور عراق ادامه داد: کشور در 
شرایط حساس و استثنائی به سر می برد و همه ما در راستای 
برون رفت از بحران فعلی، وظیفه تاریخی، ملی و اخلاقی 
داریم و باید دولتی مقتدر و تاثیرگذار تشکیل شود که حافظ 
منافع کشور باشد و حاکمیت ملی و سلامت شهروندان را 

تضمین کند.  

سخنگوی ریاست جمهوری ترکیه: 
 به تلاش برای پایان بحران اوکراین 

ادامه می دهیم
سخنگوی ریاست جمهوری ترکیه با اشاره به تداوم 
تلاش های این کشور برای پایان دادن به جنگ اوکراین، 
از تماس تلنفی خود با مشاور امنیت ملی کاخ سفید در 
این  موضوع خبر داد. به گزارش فارس، »ابراهیم کالین« 
سخنگوی ریاست جمهوری ترکیه با »جِیک سالیوان« 
مشاور امنیت ملی کاخ سفید و »آندری یرماک« رئیس دفتر 
رئیس جمهور اوکراین دیدار و رایزنی کرد. کالین در صفحه 
توئیتر خود با اعلام این خبر، گفت: »ترکیه به تلاش های 
خود برای پایان دادن به بحران اوکراین و برقراری صلح در 
کل منطقه، که دوره حساس و دشواری را می گذراند، ادامه 
خواهد داد.« به نوشته وبگاه شبکه »تی آرتی« وی ضمن 
اشاره به انجام شدن این دیدار در استانبول، توضیح داد که 
با سالیوان و یرماک درباره عملیات نظامی ویژه روسیه در 
منطقه دونباس و جنگ اوکراین، روابط دوجانبه و مسائل 
منطقه ای گفت وگو کرده است. ریاست جمهوری ترکیه نیز با 
صدور بیانیه ای درباره این دیدار اعلام کرد: »در این نشست 
روابط سیاسی و اقتصادی ترکیه و آمریکا، زمینه های 
همکاری در صنایع دفاعی، وضعیت اوکراین، پیوستن سوئد 
و فنلاند به ناتو، تحولات در دریای اژه و مدیترانه و همچنین 
پاره ای از مسائل منطقه ای از جمله تحولات جنوب قفقاز 

مورد بحث قرار گرفت.« 
 

 نخست وزیر ژاپن ضمن پیچیده و پرتنش عنوان کردن 
روابط با روسیه، گفت که آماده امضای پیمان صلح با روسیه 
است. به گزارش فارس، همزمان با افزایش تنش ها بین ژاپن 
و روسیه بر سر مسائلی از جمله اختلافات حول جزایر مورد 
مناقشه و همچنین جنگ اوکراین، دولت توکیو از تمایل 
خود برای مصاحله با روسیه خبر داد. »فومیو کیشیدا« 
نخست وزیر ژاپن )دوشنبه( ضمن پیچیده و پرتنش خواندن 
روابط با روسیه، اما گفت که آماده امضای پیمان صلح با 
روسیه است. به نوشته وبگاه »ریانووستی«، کیشیدا طی 
سخنرانی در صحن پارلمان ژاپن گفت: »با توجه به وضعیت 
اوکراین، روابط ژاپن با روسیه در موقعیت دشواری قرار دارد، 

ولی ما قویاً به مسیر حل اختلافات سرزمینی و انعقاد پیمان 
صلح پایبند هستیم.« روابط روسیه و ژاپن دهه هاست که 
متأثر از اختلافات دو طرف بر سر مجمع الجزایر کوریل در 
شمال شرق آسیا از زمان پایان جنگ جهانی دوم است. 
در سال ۱۹5۶، اتحاد جماهیر شوروی سابق و دولت ژاپن 
اعلامیه مشترکی را امضا کردند که در آن مسکو موافقت 
نمود تا امکان انتقال جزایر »هابومای« و »شیکوتان« به 
حاکمیت توکیو را پس از انعقاد معاهده صلح بررسی کند، اما 
صحبتی درباره سرنوشت جزایر »کُناشیر« و »ایتوروپ« به 
میان نیامد. طبق این گزارش، شوروی سابق امیدوار بود که 
بیانیه مشترک به مناقشه پایان دهد، در حالی که ژاپن این 

سند را تنها بخشی از راه حل مشکل می دانست و از ادعای 
حاکمیت خود بر تمام جزایر چشم پوشی نمی کرد. به نوشته 
ریانووستی، مذاکرات در سال های بعد از آن نیز به جایی 
نرسید و معاهده صلح بعد از پایان جنگ جهانی دوم هرگز 
امضا نشد. در این میان، آمریکا نیز به عنوان آتش بیار معرکه 
به ماجرا اضافه شد و توکیو را تهدید کرد که اگر با واگذاری 
فقط دو جزیره از چهار جزیره به روسیه موافقت کند، این امر 
بر روند بازگرداندن اوکیناوا به حاکمیت ژاپن تأثیر می گذارد. 
موضع فدراسیون روسیه نیز این است که این جزایر پس از 
جنگ جهانی دوم بخشی از اتحاد جماهیر شوروی سابق 

شدند و شکی در حاکمیت دولت کنونی بر آنها نیست. 

 نخست وزیر ژاپن: 
آمادهامضایپیمانصلحباروسیههستیم

رد  ضمن  کرملین  کاخ  سخنگوی   
درخواست ژاپن برای مصالحه با روسیه 
درخصوص جزایر مورد مناقشه، گفت 
دونباس،  در  عملیات  دلایل  از  یکی 
تصمیم اوکراین به عضویت در ناتو بود. 
به گزارش فارس، »دیمیتری پسکوف« 
روسیه  ریاست جمهوری  سخنگوی 
)دوشنبه( درخواست ژاپن برای مصاحبه 

درخصوص جزایر مورد مناقشه »کوریل« 
را رد کرد. پسکوف طی نشست خبری در 
کرملین ضمن رد احتمال امضای صلح 
با ژاپن درخصوص اختلافات سرزمینی، 
شرایط  در  توکیو  با  مصالحه  گفت 
کنونی غیرممکن است. به نوشته وبگاه 
»ریانووستی«، وی در واکنش به اظهارات 
امروز »فومیو کیشیدا« نخست وزیر ژاپن، 

توضیح داد: »البته در چنین شرایطی امکان 
مذاکره برای یک معاهده صلح وجود ندارد. 
ژاپن در میان دیگر کشورهای غربی جای 
گرفته و خود به کشوری غیردوست برای 
روسیه تبدیل شده است که اجازه مذاکره 
را نمی دهد.« کیشیدا طی سخنرانی در 
و  پیچیده  ضمن  ژاپن  پارلمان  صحن 
پرتنش خواندن روابط با روسیه، اما گفت 

که آماده امضای پیمان صلح با روسیه است. 
سخنگوی کرملین در پاسخ به سوالی درباره 
درخواست اوکراین برای عضویت در سازمان 
پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( نیز گفت که 
درخواست با واکنش های متفاوتی از جانب 
کشورهای عضو این ائتلاف نظامی همراه 
شده است. پسکوف با بیان اینکه مسکو از 
نزدیک اوضاع حول پیوستن اوکراین به ناتو 
را زیر نظر دارد، گفت سودای کی یف برای 
عضویت در این ائتلاف نظامی با اهداف ضد 
روسی بود که منجر به آغاز عملیات نظامی 

ویژه در منطقه دونباس شد.  

 دیمیتری پسکوف:
درخواستعضویتاوکرایندرناتوازدلایلآغازعملیاتبود



  مقام معظم رهبری بیاناتی را در ارتباط با حوادث 
اخیر اعلام کردند. ورود ایشان به حوادث اخیر را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
سخنان مقام معظم رهبری فصل الخطابی بود بر تمام 
دیدگاه ها و اظهار نظراتی که طی چند روز اخیر در فضای 

غبارآلوده کشور اعلام می شد. نکته 
مهمی که ایشان اعلام کردند این بود 
که قبل از اینکه به اسناد، مدارک و 
شواهد و مستندات دست پیدا کنیم، 
نباید اعلام نظرکرد و دور از انصاف یا 
واقعیت ها سخن گفت. زمانی که فضا 
غبارآلود می شود، برخی دشمنان با 
نفوذ کردن به میان افرادی که شاید 
مطالبات صحیحی هم داشته باشند، 
اصل مطالبه گری را به صحنه ای 
برای به آشوب کشاندن جامعه تبدیل 
می کنند. صحبت های رهبری بر 
اساس همان سخنانی است که وزیر 
کشور، فرمانده نیروی انتظامی، 
مسئولین اطلاعاتی، وزیر اطلاعات 
بعد از تحقیقات و بررسی که انجام 
داده اند و نتیجه آن تحقیقات را هم به 
مجلس ارائه دادند، است. این منابع 

اعلام کرده بودند که از ماه ها قبل این برنامه برای بر هم زدن 
امنیت تنظیم شده بود و طراحان آن منتظر یک چاشنی  بودند 
و مرگ خانم مهسا امینی این چاشنی را فعال کرد و متأسفانه 
امنیت کشور مورد هجمه قرار گرفت و دشمنان قسم خورده ما 
که کاملا در رسانه ها و شبکه های اجتماعی، بیان می کنند که 
برای براندازی به میدان آمده اند مرگ مهسا امینی را بهانه ای 
کردند تا لشکرکشی در خیابان ها صورت دهند. به طوری که 
شاهد بودیم که اغتشاشگران در لباس معترضان به اسلام هتک 
حرمت کردند و به مساجد و حسینیه ها و حجاب زن مسلمان 
تعرض نمودند و فضایی را ایجاد کردند که قاعدتا هر اتفاقی در 

آن می افتد جز اعتراض. 
  نقش رسانه های غربی در تغییر اعتراضات به 

اغتشاش در ایران چه بود؟
 وقتی که محمدبن سلمان ولیعهد پادشاهی عربستان چند 
وقت پیش اعلام کرد که در راستای سیاست صهیونیستی و 
آمریکایی قصد دارد جنگ را به داخل ایران بکشد، دیگر نباید 
دنبال بهانه برای صحت ورود کشورهای دشمن به اتفاقات اخیر 
کشور بود. البته تمامی این اقدامات نشان می دهد که جبهه 
عربی عبری از اینکه به نتایجی در برابر ایران در منطقه برسد، 
ناامید شده اند. از این رو تلاش دارند داخل ایران را با آشوب 
روبه رو کنند. از این رو سخنان مقام معظم رهبری حاکی از 
آن است که هرچند ممکن است قصوری انجام شده باشد و 
مطالباتی وجود داشته باشد اما قبل از اینکه نتیجه تحقیقات 
مشخص شود نباید تصمیمی گرفته شود. آن هم به صورتی 
که 2۴ ساعت بعد از این حادثه اقدامات مخرب آغاز شود. 
چنین اقداماتی یکی از طرح های جنگ هیبریدی دشمن 
است. این جنگ شامل جنگ اطلاعاتی، روانی، رسانه ای 
درکنار تحریم هاست. در چند روز اخیر نیز شاهد بودیم که 
فشار از بیرون و شورش از درون که طرحی صهیونیستی برای 
سرنگونی جمهوری اسلامی است، عملا به مرحله اجرا رسید 
که البته با تدبیر مردم با شکست روبه رو شد. مردم در آینده نیز 
با بصیرتی که دارند مانع از آن خواهند شد که کشور جولانگاه 

دشمنان ایران و ایرانی و اسلام شود. 
  آقای رئیس جمهور و رئیس قوه قضائیه به این مهم 
توجه داشته اند که به نوعی باید تفاوت بین اعتراض و 
اغتشاش و آشوب لحاظ شود. این تفاوت و فرق چگونه 

باید برای مردم معین شود؟
خوشبختانه قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران اعتراض 
مردم را به رسمیت شناخته است و اعتراضات و تجمعات 
را بدون حمل سلاح و توهین به مقدسات کشور در نظر 
دارد. در این راستا احزاب و گروه های سیاسی که قانون 

اساسی هم به آنها آزادی عمل داده، باید وارد صحنه شوند 
و مطالبات مردم را به صورت مسالمت آمیز در راهپیمایی ها 
و تظاهرات که به صورت قانونی مجوز آن صادر می شود، 
پیگیری کنند. بنده به عنوان دبیرکل حزب بارها درخواست 
تظاهرات و راهپیمایی در ارتباط با محیط زیست را به وزارت 
کشور داده ام، اما تعهداتی که وزارت 
کشور از احزاب در برابر صدور مجوز 
درخواست می کند، بسیار سنگین 
است و اگر در راهپیمایی خونی از 
دماغ کسی خارج شود، احزاب مقصر 
هستند و در مورد آن باید پاسخگو 
باشند. از این منظر این قانون باید 
اصلاح شود و مکان های مناسبی نیز 
برای برپایی تظاهرات در نظر گرفته 
شود و نیروهای نظامی و انتظامی 
امنیت راهپیمایان را تضمین کنند 
و به مردم این امکان را بدهند که از 
طریق احزاب و تشکل های سیاسی به 
صورت قانونمند و نظام مند مطالبات 
خود را مطرح کنند و کار به جایی 
نرسد که برای اعلام نکات خود به 
مسئولین به کف خیابان آمده و مانند 
حوادث اخیر شرایطی را به وجود 
آورند که نفوذ بیگانگان در میان آنها به راحتی انجام شود و 
اعتراضات به اغتشاش و آشوب مبدل گردد. در حالی که اگر 
راه اعتراضات قانونی باز شود، مردم از آن میزان بصیرت و شعور 
سیاسی برخوردار هستند که به صورت آرام و از راه قانونی 
مطالبات خود را مطرح کنند و در این صورت مسئولین هم 

باید پاسخگو باشند. 
  درگفت وگوی اخیر آقای 
که  شد  اعلام  رئیس جمهور 
باید حق اعتراض را به رسمیت 
اعتراض  امکان  و  شناخت 
وجود دارد و باید مکانی برای 
نقد و اعتراض و گفت وگو برای 
مردم مهیا شود. در دولت آقای 
روحانی مصوبه ای در این زمینه 
دیوان  اما  رسید  تصویب  به 
عدالت اداری آن را رد کرد. 
با این شرایط چگونه می توان 
درخواست برپایی راهپیمایی 

داشت؟
 این حق یعنی برپایی اعتراضات، 
به مردم داده  قانون اساسی  را 
است و این مورد حقی نیست که 
رئیس جمهور بخواهد به مردم بدهد 
یا ندهد. رئیس جمهور موظف است 
که قانون اساسی را اجرا کند و در 
قانون اساسی به صراحت این آزادی 
برای شهروندان در نظر گرفته شده 
است. آقای رئیسی باید از طریق 
دستگاه هایی که در اختیار دارد 
مساله اجرای این بخش از قانون 
اساسی را که قانون مهمی است 

تسهیل کند و مقدمات کار و همچنین مراکزی که می توان 
در آنجا تجمع کرد را، فراهم آورد. رئیس جمهور باید به 
سمتی حرکت کند که وزارت کشور مجوزهایی به درخواست 
کنندگان بدهد که فاقد دردسر برای درخواست دهندگان 
باشد. به طوری که در حال حاضر هیچ تشکیلاتی نمی تواند 
متعهد شود که تظاهراتی را برپا کند و امنیت آن را خود حفظ 
کند این مورد نقض غرض است و مسئولان کشور باید امنیت 
راهپیمایی هایی که توسط احزاب و تشکل های سیاسی 
درخواست می شود را تامین کنند و به مطالبات مطرح پاسخ 
مثبت دهند و این طور نباشد که تنها عقده خالی کردن مد 

نظر باشد و هیچ اقدام ریشه ای و عملی در برابر خواست مردم 
از سوی دولت صورت نگیرد. 

  درحال حاضر چگونه می توان نوعی گفت وگو بین 
دو طرف قضیه یعنی مسئولان و مردم صورت داد تا 
جامعه اقناع شود که مسئولان به دنبال حل مشکلات 

جامعه هستند؟
مقام معظم رهبری در سفر کرمانشاه اعلام کردند که برای 
ایجاد فهم مشترک بین مسئولان و شهروندان باید کرسی آزاد 
اندیشی راه اندازی شود. درکرسی های آزاد اندیشی موافق و 
مخالف در محیطی که نخبگان و اساتید و دانشجویان حضور 
دارد، با هم به بحث می پردازند و دانشگاه نیز بهترین مکان 
برای برگزاری این مناظره ها و گفت وگو هاست. ضمن اینکه 
اگر تنشی هم ایجاد شود چون دانشگاه محیطی کنترل شده 
برای ورود و خرج افراد است، می تواند خروجی مناسبی داشته 
باشد و دولت هم باید گوش شنوا داشته باشد و به نقدها توجه 
کرده و به طرح های مطرح شده اهمیت دهد. اینکه دولت خود 
را موظف به پاسخگویی نداند و مخالفان را از گردونه مشارکت 
سیاسی حذف کند و آنها را با عناوین مختلف مورد خطاب قرار 
دهند، عملا نقض غرض است و خواسته ای که از کرسی آزاد 
اندیشی داریم، فراهم نمی شود. اکنون فرصت خوبی است که 
دانشگاه ها پیشگام شده و به این مناظره ها ورود کنند. در این 
مناظره ها مطالبات مردم مطرح و به گوش مسئولین خواهد 

رسید. 
  بسیار مطرح است اگر مراقبه ای در مورد مطالبات 
مردم صورت نگیرد. شاید اتفاقات اخیر در آینده هم 
تکرار شود آیا دولت نباید به نوعی راهکارهایی را در 
نظر بگیرد که به نوعی با توجه به شرایط معیشتی مردم 

شاهد بروز نارضایتی هایی نباشیم؟
 قطعا همان طور که این اتفاقات در گذشته هم وجود 
داشته و در حال حاضر هم در جامعه 
وجود دارد در آینده نیز وجود خواهد 
داشت. از این منظر اگر بخواهیم 
ختمی بر این مسیر ایجاد کنیم باید 
راهکارهایی برای اعلام نظر مردم در 
نظر گرفت. مردم عموما راه حل هایی 
برای اعلام مخالفت های خود اعلام 
می کنند مگر اینکه اعتراضات به 
صورت قانونی مجوز دریافت کند 
برگزاری  برای  مناسب  فضای  و 
اعتراضات در اختیار معترضین قرار 
گیرد و مطالبات آنها شنیده شود 
و دولت نیز وعده هایی در ارتباط 
با مطالبات بدهد و آن وعده ها را 
عملیاتی کند. به هر حال باید این 
مورد را در نظر گرفت که ایران دریای 
خروشان پر تلاطم و درحال تغییر 
است و موج های این می توانند به 
پاکی دریا کمک کنند و به شور 
سیاسی در کشور کمک کنند. ما 
نباید جلوی امواج را بگیریم بلکه باید 
امواج را به گونه ای مورد بهره برداری 
قرار داد که پاکی و خلوص دریای 
بیکران مردم را بیشتر شود و از موج 

هم نباید هراسید. 
  چگونه باید در مواجهه با برخی ناهنجاری ها ورود 

کرد که هزینه برای جامعه به وجود نیاید؟
بنده بارها اعلام کرده ام که مخالف این شیوه ارشاد هستم. 
۹۰ درصد بحث در ارتباط با امر به معرف و نهی از منکر و مسائل 
فرهنگی با دعوت مردم به نیکی و خوبی است و بعد مساله نهی 
از منکر به وجود می آید. در جامعه ای که همه به منکر حساس 
هستند خواه ناخواه مردم به منکر حساسیت نشان می دهند. 
تذکر لسانی در بسیاری موارد کفایت می کند. مقام معظم 
رهبری در این راستا بارها اعلام کرده اند تذکر به این صورت 

است که بگوید و رد شوید نه اینکه بگوید و درگیر شوید. 

گفت و گـو 6a r m a n m e l i . i r
سال پنجم
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 الزامات تغییر قوانین مدیریت شهری 

در کشورهای پیشرفته شهرها همواره از ساختاری نظام مند 
پیروی می کنند، اما در شهر تهران به عنوان پایتخت کشورمان 
بی نظمی و ناهمگونی در سیما و منظر شهری هویداست. 
پرسشی که برای بسیاری از متخصصان مدیریت شهری وجود 
دارد آن است که این ناهمگونی ها ناشی از عدم رعایت اصول 
اجرایی است یا ضعف قوانین مبنای این به هم ریختگی هاست. 
در بدنه شهرداری ها مدیران و کارشناسان متخصصی وجود 
دارند که دارای سال ها سابقه کار اجرایی هستند و توانایی و 
تسلط بر امور اجرایی قطعا نمی تواند دلیل اصلی این عدم 
هارمونی باشد. بررسی دقیق قوانین مدیریت شهری نشان 
می دهد که از آخرین قانون شهرداری ها بیش از نیم قرن 
گذشته است. شهر تهران به عنوان یک کلانشهر امروزه با 
مسائلی روبه رو است که قطعا نمی توان با قوانین گذشته به 
آن پاسخ داد. شهر تهران امروزه با هر بحرانی مانند زلزله و 
سیل حتی در مقیاس کوچک ناتوان از روبه رو شدن با آن 
است که ریشه آن را باید در تشکیل پهنه هایی با بافت های 
ناپایدار، ساخت و سازهای غیرمجاز و عمدتا ناایمن جست که 
در ایجاد موارد مذکور بیش از آنکه ضعف نظارت وجود داشته 
باشد قوانینی مانند ماده صد شهرداری ها و قانون حفاظت از 
حریم شهرها خودنمایی می کند؛ قوانینی که شهرداری ها 
را در برخوردها با تخلفات با محدودیت های زیادی روبه رو 
کرده است. بسیاری از بندهای ماده 55 قانون شهرداری ها 
که وظایف و اختیارات شهرداری ها را بیان می کند نیز به علت 
واگذاری بسیاری از وظایف به دیگر نهادهای دولتی عملا 
منسوخ شده ولی به علت عدم تغییر قانون همچنان مبنای 
تعهدات بی شمار برای شهرداری در کلانشهرها شده است اما 
سوال اساسی آن است چرا تا به حال قانون شهرداری ها تغییر 
نکرده است؟ جواب این پرسش را باید در ضعف شورای عالی 
استان ها و بدنه کارشناسی کمیسیون امور شوراهای مجلس 
شورای اسلامی جست وجو کرد. شورای عالی استان ها بعد از 
شش دوره برگزاری انتخابات شوراها همچنان در زمینه اصلاح 
قانون شهرداری ها و ارائه لایحه به مجلس شورای اسلامی 
گام های اساسی برنداشته است ضعف اساسی شورای عالی را 
باید در عدم وجود منافع مشترک بین کلانشهرها و شهرهای 
متوسط و کوچک و همچنین ضعف بدنه کارشناسی و 
تخصصی این نهاد دانست. کمیسیون شوراها مجلس شورای 
اسلامی نیز در ادوار گذشته تا به حال اراده ای برای این 
تغییرات از خود نشان نداده است. تاثیر قوانین غیر متناسب 
گذشته در ناهمگونی و بی نظمی در ساختار کلانشهرها و 
به ویژه شهر تهران غیرقابل انکار است و برای پایان دادن 
به وضعیت فوق الذکر هم افزایی تمامی نهادهای متولی و 
استفاده از ظرفیت نخبگان دانشگاهی و کارشناسان و مدیران 

مجرب شهرداری ها باید مورد توجه قرار گیرد. 

يادداشت

  میلاد   اكبری 
كارشناس مديريت شهری

وقتی که محمدبن سلمان 
ولیعهد پادشاهی عربستان 
چند وقت پیش اعلام کرد 
که در راستای سیاست 
صهیونیستی و آمریکایی 
قصد دارد جنگ را به داخل 
ایران بکشد، دیگر نباید دنبال 
بهانه برای صحت ورود 
کشورهای دشمن به اتفاقات 
اخیر کشور بود. البته تمامی 
این اقدامات نشان می دهد که 
جبهه عربی عبری از اینکه 
به نتایجی در برابر ایران در 
منطقه برسد، ناامید شده اند

این حق یعنی برپایی 
اعتراضات، را قانون 
اساسی به مردم داده است 
و این مورد حقی نیست 
که رئیس جمهور بخواهد 
به مردم بدهد یا ندهد. 
رئیس جمهور موظف است 
که قانون اساسی را اجرا 
کند و در قانون اساسی به 
صراحت این آزادی برای 
شهروندان در نظر گرفته 
شده است. آقای رئیسی 
باید از طریق دستگاه هایی 
که در اختیار دارد مساله 
اجرای این بخش از قانون 
اساسی را که قانون مهمی 
است تسهیل کند و مقدمات 
کار و همچنین مراکزی که 
می توان در آنجا تجمع کرد 
را، فراهم آورد

دريـــچه
رئیس قوه قضائیه: 

تهدید امنیت مردم را تحمل نمی کنیم
آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه گفت: اگر اعتراض با 
فحاشی، آتش زدن اموال مردم، ایجاد ناامنی و کشتار 
مردم همراه شد، دیگر اعتراض نیست و با چنین رفتارهای 
هنجارشکنانه ای برخورد جدی خواهد شد. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای با تبریک و تسلیت شهادت تعدادی 
از نیروهای حافظ امنیت مردم در بخش های مختلف نظامی، 
انتظامی، امنیتی و نیروهای بسیجی طی اغتشاشات اخیر 
در مقابله با عناصر تروریست، تجزیه طلب، آشوبگر و عوامل 
بیگانه اظهار کرد: این قول را می دهیم که تمام سعی خود را به 
کار خواهیم بست تا به پرونده های قاتلین، ضاربین و مسببین 
شهادت و مجروحیت نیروهای نظامی، انتظامی، امنیتی 
و بسیجی اغتشاشات اخیر هر چه زودتر رسیدگی کنیم و 
آنها را متناسب با قانون و شرع به سزای اعمال شان برسانیم.  
محسنی اژه ای »اعتراض« را امری پذیرفتنی دانست که در 
اصولی از قانون اساسی نیز بدان تصریح شده است و بر همین 
مبنا گفت: ممکن است برخی با یک فعل یا تصمیم مخالف 
باشند، اعِمال مخالفت از جانب آنها امری پذیرفتنی است و 
در نظامات مدنی نیز به این امر صحه گذاشته شده است؛ در 
اسلام نیز تضارب آراء و افکار برای پرورش و افزایش استعدادها 
و دانش، مورد پذیرش است. رئیس قوه قضائیه در ادامه با 
تفکیک مقوله اعتراض از آشوب افکنی و اغتشاش آفرینی، 
گفت: چنانچه یک اعتراض به آشوب، اغتشاش، غارت اموال 
عمومی و مردمی، آتش زدن، تخریب، فحاشی و کشت وکشتار 
تبدیل شد، بدیهی است که هیچ قوه عاقله ای و هیچ نظامی 
در دنیا، آن را تحمل نمی کند؛ جمهوری اسلامی ایران نیز 
تهدید و تحدید امنیت مردم و ایجاد خوف و هراس در آنها، 
ترور کردن و همدستی با اجانب را تحمل نمی کند و با این 
قبیل مسائل برخورد جدی خواهد کرد.  رئیس دستگاه قضا 
با اشاره به خطای محاسباتی مجدد دشمن در قبال قضایای 
اخیر، بیان داشت: دشمن این بار نیز همچون دفعات قبلی با 
آدرس غلط هایی که دریافت کرد دچار توهم گشت و بر آن 
شد تا با فراهم کردن تمهیدات و مقدماتی، امنیت و آرامش 
مردم ما را مخدوش کند؛ برخی افراد نیز به اشتباه همراهی 
کردند؛ از سویی دیگر برخی عناصر مزدور و منافق که در 
پشت نقاب ها بودند هم همراهی داشتند؛ علی ایحال دشمن 
بداند که این بار هم در برداشتی که از مردم و نظام ما داشته 
اشتباه کرده و مردم ما همچنان پشتیبان نظام و انقلاب و 
دین شان هستند و نهادها و دستگاه های مسئول از جمله قوه 
قضائیه و بخش های امنیتی و انتظامی نیز با این جریانات اخیر 
برخوردی مناسب و درخور خواهند داشت و بار دیگر دشمن 
رسوا می شود.  محسنی اژه ای با بیان اینکه از دشمن توقع و 
انتظاری جز دشمنی و توطئه چینی برای تهدید امنیت مردم 
ما نمی رود، به آن دسته از افرادی در داخل که بخواهند با فعل 
و قول و از طریق صفحات مجازی خود بر تحریکات بیفزایند 
گوشزد کرد که با آشکار شدن صحنه و عیان شدن توطئه 
آمریکا و صهیونیست ها برای تهدید امنیت مردم ایران، دیگر 

هیچ عذری از آنها پذیرفته نیست. 

آرمان ملی: مقام معظم رهبری روز گذشته در جمع نظامیان حضور  یافتند و در ارتباط با حوادث اخیر که روزهای گذشته جامعه با آن درگیر بوده  سخنانی 
بیان فرمودند. رهبر معظم انقلاب در این زمینه فرمودند: »در این حوادث بیش از همه به سازمان انتظامی کشور و به بسیج و به ملت ایران ظلم شد. البته 
ملت ایران در این حادثه نیز همچون حوادث دیگر کاملا قوی ظاهر شد و در آینده هم به همین صورت خواهد بود. در آینده نیز هر جا که دشمنان بخواهند 
اختلالی ایجاد کنند، آنکه بیش از همه سینه سپر خواهد کرد، ملت شجاع و مؤمن ایران است. در این حادثه ای که پیش آمد، دختر جوانی درگذشت 
که دل ما هم سوخت اما واکنش به این حادثه که بدون تحقیق و بدون اینکه امر مسلّمی وجود داشته باشد، عده ای بیایند خیابان ها را ناامن کنند، قرآن 
آتش بزنند، حجاب از سر زن محجبه بکشند، مسجد و حسینیه و خودروی مردم را به آتش بکشند، یک واکنش عادی و طبیعی نبود . اگر قضیه این دختر 
جوان هم نبود، بهانه دیگری به وجود می آوردند تا امسال در اول مهر، در کشور ناامنی و اغتشاش ایجاد کنند.« »آرمان ملی« در ارتباط با بیانات مقام 

معظم رهبری با حسین کنعانی مقدم، دبیرکل حزب سبز به گفت وگو پرداخته است که در ادامه      می خوانید. 

مقام معظم رهبری:
درگذشت دختر جوان دل ما را 

هم سوزاند
ادامه از صفحه 2

اکنون که دیدند قضیه چیست و نتیجه 
حرف های آنان با برنامه ریزی دشمن چه 
اتفاقاتی را در خیابان ها رقم زده است، باید 
کار خود را جبران و صریحاً اعلام کنند با 
آنچه اتفاق افتاده و با برنامه دشمن خارجی، 
مخالفند. ایشان افزودند: وقتی عنصر سیاسی 
امریکایی این قضایا را به دیوار برلین تشبیه 
می کند باید بفهمید قضیه چیست و اگر 
نفهمیدید حالا بفهمید و صریحاً موضع 
گیری کنید. رهبر انقلاب اسلامی همچنین 
به موضع گیری های برخی چهره های ورزشی 
و هنری اشاره و خاطرنشان کردند: از نظر من 
این موضع گیری ها هیچ اهمیتی ندارد و نباید 
در مورد آنها حساسیت به خرج داد. حضرت 
آیت ا... خامنه ای تأکید کردند: جامعه هنری 
و ورزشی ما سالم است و در آن عناصر مؤمن 
و با شرف کم نیستند و موضع گیری چند نفر 
ارزشی ندارد. ایشان البته افزودند: تطبیق 
اینکه موضع گیری آنها عناوین مجرمانه دارد 
یا نه با قوه قضاییه است ولی از لحاظ عمومی، 
موضع گیری این افراد ارزشی ندارد و جامعه 
هنری و ورزشی با این مواضع دشمن شادکن 
آلوده نخواهد شد. مقام معظم رهبری  در 
پایان این بحث یاد و خاطره همه شهدای 
راه حق و شهدای انتظامی و نیروهای مسلح 
و شهدای مدافع امنیت و بویژه شهدای 
اخیر را گرامی داشتند.  ایشان ورود چند 
هزار جوان با نشاط و پر انگیزه دانشگاهی 
به مجموعه نیروهای مسلح در هر سال را 
قدرت و بشارتی بزرگ و حامل پیام نوسازی و 
استحکام برای کشور خواندند و گفتند: حضور 
جوانان ایرانی در بخش های گوناگون علمی، 
 اقتصادی، سیاسی و نظامی کشور حقیقتاً 

امیدآفرین است.
هیچ  در  پیشرفت  امنیت  بدون    

عرصه ای امکان پذیر نیست
ایشان  با اشاره به تبلیغات گمراه کننده 
بدخواهان در نشان دادن تصویری ناامید، 
بی مسئولیت و گسسته از ارزش ها از جوانِ 
ایرانی، عنوان کردند: واقعیت در نقطه مقابل 
این تبلیغات است و حرکت نسل جوان ما در 
همه عرصه ها یک حرکت درخشنده است. 
ایشان در این زمینه به نقش آفرینی جوانان 
در دفاع از میهن و امنیت کشور، کمک به 
جبهه مقاومت و حرکت مقدس دفاع از حرم، 
خدمات اجتماعی، پیشرفت های علمی، تولید 
و ابتکار، حضور میلیونی در آیین های مذهبی 
مانند راهپیمایی عظیم اربعین و راهپیمایی 
جاماندگان، مقابله با بیماری همه گیر، نهضت 
کمک های مؤمنانه، جهاد فرهنگی و امداد در 
حوادث طبیعی اشاره کردند و افزودند: این 
جوانان خستگی ناپذیر و فعال در میانه میدان، 
هرگز ناامید و گسسته از ارزش ها نیستند و 
البته پیشتاز همه این عرصه ها و حرکت ها نیز 
جوانان با ایمان بوده اند. مقام معظم رهبری 
نیروهای مسلح را از جمله ستون های استحکام 
ملی خواندند و با تأکید بر ضرورت تقویت این 
عامل استحکام بخش، خاطرنشان کردند: 
تقویت نیروهای مسلح برای ایرانِ ما که با 
دشمنان قلدر و زورگویی همچون آمریکا 
مواجه است، اهمیت مضاعف دارد و مسئولان 
نظامی باید با بکارگیرهای راهکارهای نو و 
روزآمد، هوشمندسازی همه برنامه ها و ابزارها 
و تجهیزات، تقویت پژوهش های علمی و 
طراحی بازهای پیچیده جنگ ترکیبی در 
مقابل جنگ ترکیبی دشمن، قدرت دفاعی 
کشور را افزایش دهند. ایشان مسئولیت اصلی 
نیروهای مسلح را حراست از امنیت ملی به 
مثابه زیرساخت همه ابعاد زندگی اعم از امنیت 
در مسائل شخصی و امنیت در مسائل عمومی 
خواندند و افزودند: بدون امنیت پیشرفت در 
هیچ عرصه ای امکان پذیر نیست. حضرت 
آیت الله خامنه ای این نکته را هم افزودند که 
ناامنی در کشورهای بزرگ و از همه بدتر در 
آمریکا وجود دارد و همواره شاهد حمله به 
مدرسه، فروشگاه و رستوران های آن هستیم. 
ایشان نیروهای مسلح را تأمین کنندگان امنیت 
کشور خواندند و گفتند: بنابراین تضعیف 
نیروهای مسلح، تضعیف امنیت کشور است و 
کسی که به پاسگاه پلیس یا پایگاه بسیج حمله 
می کند یا در سخنان خود به ارتش یا سپاه 
طعنه می زند، به امنیت کشور حمله می کند. 
ایشان در این زمینه افزودند: پلیس موظف به 
ایستادن در مقابل مجرم و تأمین امنیت جامعه 
است، بنابراین تضعیف پلیس به معنی تقویت 
مجرمین است و کسی که به پلیس حمله 
می کند، مردم را در مقابل مجرمین، اراذل و 
اوباش، سارقان و زورگیران بی دفاع می گذارد. 
حضرت آیت ا... خامنه ای »امنیتِ درون زا« را 
امتیازی بزرگ برای کشور برشمردند و گفتند: 
امنیت ما کاملًا درون زا و بدون اتکا به دیگران 
است و این امنیت با امنیتی که دیگران از 
بیرون ایجاد کنند و به آن کشور نگاه استفاده 
از گاو شیرده داشته باشند، کاملًا متفاوت 
است. ایشان، امنیت جمهوری اسلامی ایران را 
منبعث از اتکا به قدرت پروردگار و پشتیبانی 
حضرت ولی عصر)عج( و اندیشه و ایستادگی 
و ملت و نیروهای مسلح خواندند و افزودند: 
آنکه به بیگانه متکی است، در روز مبادا همان 
نیروی خارجی او را تنها خواهد گذاشت چرا 
که نه می خواهد و نه می تواند از آن حراست 

و حفاظت کند.

برای حل منازعات خیابانی 
 کرسی های آزاد اندیشی را 

فعال کنید

حسین کنعانی مقدم در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

ورود رهبری به مسائل اخیر فصل الخطاب است
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 دسترسی مردم 
به نرخ ارز صرافی ها آسان شد

 با رونمایی از درگاه یکپارچه اعلام نرخ ارز 
صرافی ها امکان دسترسی مردم به نرخ ارز 
صرافی ها از  دیروز )دوشنبه، ۱۱ مهرماه( فراهم 
شد و درگاه یکپارچه اعلام نرخ ارز صرافی ها 
دیروز با حضور علی صالح آبادی، رئیس کل بانک 
مرکزی، امیر هامونی، مدیرعامل بازار متشکل 

ارزی و صرافان در بانک مرکزی رونمایی شد. 
 راه اندازی بازار توافقی در بین صرافی ها

علی صالح آبادی در این مراسم گفت: در زمینه 
شفاف سازی بازار ارز در سه، چهار ماه اخیر چند 
اقدام مهم انجام شده است. یکی از این اقدامات این 
بود که بازار توافقی در بین صرافی ها راه اندازی شد 
و گسترش یافت و این اقدام مهم به شفاف سازی 
معاملات ارز کمک کرد و در قدم بعدی مقرر شد 
عرضه و تقاضا در بازار ارز اعلام شود و معاملات در 
سایت متشکل ارزی ارائه شود تا مردم و فعالان ارز 
از آن مطلع شوند.  رئیس کل بانک مرکزی توضیح 
داد: اگرچه در این سال ها صرافان نرخ خرید و 
فروش ارز را در تابلوی صرافی نصب می کنند، 
اما تصمیم گرفتیم برای شفاف سازی و اینکه 
افراد صرافی های مختلف را با هم مقایسه کنند 
درگاه یکپارچه اعلام نرخ ارز صرافی ایجاد شود 
تا 5۴5 صراف نرخ های خود را در آن اعلام کنند 
و اعلام نرخ ارز در سامانه موجب ایجاد شفافیت و 
عمق بخشی بازار ارز خواهد شد و در آینده امکان 
ثبت سفارش خرید از صرافی با نرخ توافقی نیز 

فراهم می شود. 
 افزایش دو برابری عرضه ارز در سامانه 

نیما
صالح آبادی در خصوص فروش ارز در سامانه 
نیما نیز گفت: در ۶ ماه نخست امسال 2۴ میلیارد 
و ۴۳۰ میلیون دلار در سامانه نیما ارز معامله 
شده است که این میزان در سال گذشته برابر 
۱2 میلیارد و ۳۶۰ میلیون دلار بوده است و این 
رقم حاکی از رشد ۸۰ درصدی معاملات در نیمه 
نخست امسال است و حجم بالای تقاضای ارز 
در بازار به ارز ترجیحی و تامین کالای اساسی 
مربوط می شد و پس از حذف ارز ۴2۰۰ تومانی 
نیاز کاذب به ارز به شدت کاهش یافت و در سامانه 
نیما و پس از آن همواره عرضه بر تقاضا پیشی 
داشت و در نیمه نخست امسال ۶۰۰ میلیون دلار 
معامله در قالب اسکناس در بازار متشکل ارزی 
عرضه انجام شد که این معاملات برای نیازهای 

خدماتی بوده است. 
 صرافی های مجاز نرخ ها را در وب سایت 

مرکزی اعلام کنند
مدیرعامل بازار متشکل ارزی نیز در مراسم 
رونمایی این سامانه گفت: پیش از این افراد برای 
آگاهی از نرخ ارز باید به صرافی های مجاز مراجعه 
می کردند که از هفته گذشته با ابلاغ بخشنامه 
بانک مرکزی مقرر شد صرافی های مجاز نرخ ها 
را در وب سایت مرکزی اعلام کنند.  به گزارش 
همشهری آنلاین، هامونی افزود: با اعلام نرخ ارز 
در سامانه www. ice. ir )سامانه مدیریت بازار 
متشکل معاملات ارز ایران( شاهد شفافیت نرخ 
ارز، رقابت سالم و کارا صرافی ها، آگاهی صرافان 
از شرایط بازار، تسهیل خرید ارز برای مشتریان، 
امکان استفاده از داده ها برای تحلیلگران فراهم 
خواهد شد و در گذشته صنف صرافی معامله گر 
بود؛ اما از این پس با رونمایی درگاه یکپارچه 
اعلام نرخ ارز صرافی ها، این صنف کارگزار محور 

خواهد شد. 

 ذره بین

هشدار وزیر راه به مردم

وزیر راه و شهرسازی گفت: افراد برای جلوگیری 
از جریمه شدن خانه های خالی هرچه سریع 
نسبت به ثبت نام و تکمیل اطلاعات در سامانه 
املاک و اسکان اقدام کنند و از مردم تقاضا داریم 
که نسبت به ثبت نام، وارد کردن اطلاعات و 
تایید در سامانه املاک و اسکان هرچه سریع تر 
اقدام کنند. به گفته او، چندنفر از مسئولان در 
این سامانه اطلاعات خود را ثبت کردند، یکی از 
خبرنگاران از خود بنده در خصوص ثبت نام سوال 
کردند، بنده گفتم کد ملی را بگیرید و اطلاعات 
بنده در این سامانه را ببینید و در هیات دولت 
بارها موضوع را بررسی کردیم، از رئیس جمهور 
تقاضا کردیم که دستور بدهند وزارتخانه های 
مختلف نسبت به تکمیل کردن سامانه املاک 
و اسکان دستور دهند. در این خصوص مکاتبات 
به رئیس جمهور و معاون اول موجود است.  به 
گزارش همشهری آنلاین، وزیر راه و شهرسازی 
گفت: برخی مسئولان رده بالای کشور آمدند و 
به بنده گفتند که برای ما جرائم سنگینی تحت 
عنوان خانه های خالی آمده است، گفتم مگر 
می شود خانه خالی نباشد، مالیات بیاید.  بنابر 
گفته قاسمی، در شهرک محلاتی تعداد زیادی از 
خانه ها سند ندارد، به تازگی این موضوع در حال 
رفع شدن است. چند روز پیش یکی از همسایگان 
آمد و گفت که برای من تحت عنوان خانه خالی 
۱۷ میلیون تومان جریمه آمده است، بنده گفتم 
اگر جلوی این موضوع گرفته نشود به طور صعودی 
میزان مالیات بالا می رود، تنها راهکار اجاره دادن 

ملک است. 

 ديدگـــــاه

افزایش عجیب و غریب قبض های تلفن
مشترکان تلفن ثابت در شهریور ماه با افزایش عجیب 
قبض های تلفن ثابت روبه رو شدند که شرکت مخابرات 
اقدام به فعال کردن خدماتی برای همه مشترکان، بدون 
استعلام از صاحبان خط کرده و بر اساس آن هزینه قبض 
آنها حداقل بیست هزار تومان افزایش یافته است.  این 
بیست هزار تومان که در قبوض تحت عنوان خدمات 
مکالمه صوتی لحاظ شده است، حتی برای خطوط ثابتی 
که مکالمه از آن صورت نمی گیرد، لحاظ شده است. پیش 
از این شرکت مخابرات اعلام کرده بود که مشترکان 
تهرانی از ابتدای شهریور با توجه به مصوبه ستاد تنظیم 
بازار و براساس مصوبه کمیسیون تنظیم مقررارت مبنی 
بر دستورالعمل هزینه ماهانه خدمات مکالمه صوتی 
مشترکان تلفن ثابت، می توانند با پرداخت 2۰ هزار تومان 
هزینه ماهانه خدمات مکالمات صوتی، ۴۴۴۴ دقیقه 
مکالمه رایگان درون شهری یا به همان میزان مکالمات 
بین شهری و همراه دریافت کنند.  به گزارش خبرآنلاین، 
این خدمات برای تمام تهرانی ها فعال شده و خطوطی 
که کارکردی ندارند نیز با افزایش هزینه قبض مواجه 
شده اند که به طور مثال هزینه قبضی که در مرداد ماه، 
۷۸۰۰ تومان بوده است در شهریور 2۴ هزار و ۱۰۰ تومان 

شده است که رشدی بیش از سه برابر را نشان می دهد. 

صعود طلا و سکه ادامه دار است؟
در حالی در اولین روز هفته قیمت طلا و سکه با افزایش 
شدیدی روبه رو شد، اما انتشار خبرهای مثبت سیاسی و 
آزادسازی پول های بلوکه شده، جلوی موتور رشد قیمت ها 
را گرفت که با این حال، همچنان سکه امامی بالای ۱5 
میلیون تومان قرار دارد و طلا نیز در مرز حساس یک 
میلیون و ۴۰ هزار تومان است و گزارش ها و بررسی روند 
بازار نشان می دهد که هر قطعه سکه امامی در بازار ۱5 
میلیون و ۳2۹ هزار تومان و هر گرم طلای ۱۸ عیار یک 
میلیون و ۳۷۶ هزار تومان بود در این میان، رئیس اتحادیه 
طلا و جواهر اعتقاد دارد افزایش قیمت ها در بازار موقتی 
است و با اعلام خبر آزادسازی ۷ میلیارد دلار از منابع ارزی 
بلوکه شده ایران باید منتظر کاهش قیمت ها باشیم. به 
گزارش خبرآنلاین، نادر بذرافشان تصریح می کند: باوجود 
اینکه خبر هنوز به کف بازار نرسیده ولی باید منتظر کاهش 

قیمت ها باشیم. 

طرح های توسعه ای صنعت سی ان جی 
در دست اقدام است 

پیرو خبرروزنامه آرمان ملی با عنوان » بی مهری دولت 
به گاز سوز کردن خودروها« که در تاریخ 2۴ شهریورماه 
در این روزنامه منتشر شده است، توضیحات ذیل را به 
اطلاع می رساند:  با گذشت حدود 2 دهه از اجرای طرح 
استفاده از خودروهای گاز سوز در کشور، در حال حاضر 
بیش از 2۳۰۰ جایگاه CNG با قابلیت سوخت رسانی 
۳ میلیون متر مکعب در ساعت در سراسر کشور به بهره 
برداری رسیده و بیش از ۴ میلیون و 2۰۰ هزار خودرو نیز 
به صورت رسمی دوگانه سوز و در شبکه حمل و نقل کشور 
تردد می کنند. این تعداد خودرو با متوسط ۸/5 ساعت 
کارکرد روزانه جایگاه های CNG، بیش از 2۳ میلیون 
متر مکعب گاز طبیعی مصرف می کنند که به همین مقدار 
در مصرف روزانه بنزین کشور صرفه جویی می گردد. 
برخلاف نظر اعلام شده از سوی خبرنگار محترم نشریه 
آرمان ملی و مصاحبه های درج شده، پروژه CNG برابر 
برنامه، توسعه مطلوب داشته است و از جمله پروژه هایی 
بوده است که در مدت کم، به بازگشت سرمایه رسیده، 
و جزو طرح های موفق وزارت نفت محسوب می گردد.  
موفقیت ها و تجربیات به دست به دست آمده در اختصاص 
بخشی از سبد سوخت کشور در شبکه حمل و نقل به 
CNG، موضوع افزایش مصرف CNG در شبکه حمل و 
نقل را مورد توجه دوباره متولیان حوزه انرژی قرار داد و از 
سال ۱۳۹۸، از سوی شورای محترم اقتصاد مصوبات لازم 
در خصوص تبدیل یارانه ای خودروهای بنزین سوز عمومی 
صادر،  و مقرر شد علاوه برمشارکت بخش خصوصی در 
توسعه جایگاه های CNG ،  خودروهای عمومی کشور 
با استفاده از طرح یارانه ای گاز سوز شوند که با اجرایی 
شدن طرح مذکور تاکنون بیش از 2۱5 هزار خودرو 
مشمول طرح، در کارگاههای مجاز تحت نظارت وزارت 
صمت دوگانه سوز شده و از سوخت پاک CNG بهره مند 
شده اند. این در حالی است که خودروسازان نیز در طرح 
جدید به عنوان متولی تولید خودروهای گاز سوز حمایت 
شده و مشارکت دارند و برابر تقاضا از سوی خریداران، 
مبادرت به تولید و فروش خودروهای گازسوز می کنند.  
به اطلاع می رساند کاهش تقاضای شهروندان محترم در 
خصوص استفاده از خودروهای گازسوز نیز عوامل متعدد 
دارد که مهم ترین آن را می توان به اختلاف قیمت دو 
سوخت جایگزین هم، بنزین و CNG و همچنین کاهش 
تولید خودروهای پایه گازسوز از سوی خودروسازان اشاره 
کرد.   به منظور اطلاع رسانی به شهروندان محترم اعلام 
می گردد، CNG در شبکه حمل و نقل کشوری جزو زود 
بازده ترین طرح های دولتی در حوزه مصرف انرژی بوده، در 
این طرح علاوه بر صرفه جویی قابل توجه در مصرف روزانه 
بنزین و کاهش آلایندهای زیست محیطی،  نرخ اشتغال به 
کار در حوزه های صنعتی و خدماتی این صنعت را به واسطه 
بومی سازی تجهیزات در پی داشته است، صنعتگران کشور 
موفق شده اند در حوزه بومی سازی و تولید تجهیزات گاز 
سوز خودرویی در کمتر از یک دهه به خودکفایی کامل 
برسند و در حوزه تولیدات تجهیزات جایگاهی نیز بیش از 
۸۰درصد تجهیزات مورد نیاز را تولید نمایند که این موارد 
در کنار مصرف روزانه 2۳ میلیون متر مکعبی CNG جزو 
موفقیت های آشکاری است که در دو دهه گذشته با توجه 
ویژه از سوی دولتهای وقت توسعه و رشد پیدا کرده است. 
قابل یادآوری است که در حال حاضر ظرفیت و قابلیت 
عرضه روزانه تا ۴۰ میلیون مترمکعب CNG برابر ۴۰ 

میلیون لیتر بنزین در کشور ایجاد گردیده است.   
روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران 

 اخبار كوتـــــاه

جوابیه

آرمان ملی – المیرا بابایی : براساس آخرین آمارهای تورمی 
مرکز آمار ایران، نرخ تورم نقطه ای در شهریور ماه ۱۴۰۱ به عدد 
۴۹. ۷ درصد رسیده است این یعنی خانوارهای کشور به طور 
میانگین ۴۹. ۷ درصد بیشتر از شهریور ۱۴۰۰ برای خرید یک 
مجموعه کالاها و خدمات یکسان هزینه کرده اند در عین حال تورم 
نقطه به نقطه ی شهریور ماه نسبت به ماه قبل، 2. 5 درصد کاهش 
داشته است یعنی همین شاخص در مردادماه بیش از 5۱ درصد 
بوده است که با تحلیل این شاخص معنایی جز کند شدن مسیر 
گرانی کالاها را نمی رساند و واضح است که گرانی ادامه دارد، اما با 
شیب کندتر این درحالی است که نرخ تورم شهریور ۱۴۰۱ به 2. 2 
درصد رسیده و به معنای گرانی 2. 2 درصدی بیشتر سبد کالاها و 
خدمات در شهریور است با این حساب، آنچه از آن به عنوان کنترل 
تورم یاد می شود به معنای کنترل قیمت ها یا کنترل بازار نیست و 
بخش بزرگی از آن به واکنش های خودبه خودی بازار برمی گردد 
مسأله ای که بارها ازسوی دولت تعبیر به کاهش یا کنترل نرخ تورم 
از آن یاد شده است و سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد پا را فراتر 
از کنترل تورم گذاشته و معتقد است در بهار امسال رشد اقتصادی 
۳. ۸ درصدی به ثبت رسید که این شاخص بدون نفت ۴. ۳ درصد 
است درحالیکه کارشناسان براین باورند که مهم ترین عامل تورم 
در اقتصاد ایران نقدینگی است و دولت جدید هم باوجودی که ۱۳ 
ماه از عمرش می گذرد برنامه دقیقی برای کنترل نقدینگی ندارد. 

 بیش از 40 سال است که تورم دورقمی داریم
مهدی پازوکی اقتصاددان دراین خصوص به »آرمان ملی« 
گفت: یکی از مشکلات اقتصادی ایران در شرایط فعلی افزایش 
نرخ تورم است مخصوصا در زمینه اقلام خوراکی، تورم اقلام 
خوراکی که حدود ۷5 درصد است و نباید از یاد ببریم که 
بیش از ۴۰سال است که تورم دو رقمی است بنابراین این تورم 
فزاینده یکی از مشکلاتی است که اقتصاد ایران را دچار مشکل 
کرده خصوصا طبقات ضعیف از این تورم بیشتر رنج می برند لذا 
راهکار این است که دولت با سیاست های دقیق و برخوردی 
کارشناسی و علمی این نرخ تورم را با اتخاذ سیاست های مناسب 
اقتصادی کاهش دهد و راهکار آن هم روش سنتی و برخورد های 
غیزمنطقی نیست.  این اقتصاددان معتقد است: مهم ترین عامل 
تورم در اقتصاد ایران نقدینگی است بنابراین اگر دولت موفق شود 
نقدینگی را کنترل کند و کسری بودجه را کاهش دهد از طریق 
کاهش مخارج غیر ضروری می تواند نقش درستی را ایفا کند اما 
در حال حاضر دولت برنامه خاصی ندارد.  او گفت: مشکلی که 
در حال حاضر در ایران داریم حجم فزاینده مخارج دولت است 

همینطور باید مخارج را کنترل کند  بنابراین سیاست های گذشته 
در زمینه افزایش حقوق که باعث شد حقوق ها افزایش پیدا کند 
نظام دستمزد را برهم زده و ماهیانه صد ها میلیارد تومان خرج 
دولت می شود که در نتیجه در این شرایطی که درامد دولت کم 
است باعث کسری بودجه و تشدید مشکل نقدینگی و به دنبال 

ان افزایش تورم می شود. 
 فقدان استراتژی اقتصادی مشخص 

پازوکی بیان کرد: راهکار مبارزه با تورم انضباط پولی و مالی در 
اقتصاد و هماهنگی بین سیاست های پولی و مالی است، همچنین 
از نخبگان به عنوان مشاور و کارشناس استفاده شود که این مورد 
کمتر در بدنه دولت به چشم می خورد ییش از ۱۳ ماه است دولت 
سرکار آمده اما هنوز استراتژی اقتصادی مشخصی  ارائه نشده 
است. او علت تورم را این گونه بیان کرد و گفت: تورم پدیده ای 
پولی است و عمده دلیل آن هم کسری بودجه دولت هاست و از 
طرف دیگر زمانی که مخارج دولت بالا می رود خود را بیشتر نشان 
می دهد و این کسری بودجه از طریق سیستم بانکی خصوصا 
بانک مرکزی باعث رشد فزاینده نقدینگی می شود و به دنبال آن 
افزایش تورم را در پی خواهد داشت که متاسفانه فشار آن بیشتر 
روی قشر ضعیف جامعه است و این حقیقت دارد که تورم فقیر 
را فقیر تر و غنی را غنی تر می کند.  پازوکی خاطرنشان کرد: چرا 
دو نفر در یک اداره با یک مدرک تحصیلی مشغول کار هستند 
حقوق یک کارمندی که بیمه تامین اجتماعی دارد باید ۴2 درصد 
افزایش پیدا کند، اما فرد دیگر ۱۰ درصد ا این مسأله چیزی جز 
بی برنامگی تعبیر نمی شود این درحالی است که خیلی از کارکنان 
بانک ها شرکتی بوده و زمانی که حقوقشان افزایش پیدا می کند 
دولت باید حقوق آنها را بدهد و مخارج دولت بالا می رود در نتیجه 
درآمد دولت کفاف مخارج را نمی دهد و اینجاست که کسری 
بودجه اتفاق می افتد. امروزه اقتصاد ما در گرو سیاست است 
درحالیکه باید این رویه برعکس باشد و اگر دولت تلاش دارد تا 
وضعیت اقتصادی را به سامان کند اولین کاری که باید انجام دهد 
این است که سیاست را در خدمت اقتصاد قرار دهد تا به خودی 

خود بسیاری از مشکلات حل شود. 
 دیدگاه وزیر اقتصاد در مورد تورم

سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد و سخنگوی اقتصادی دولت 
در نشست خبری که روز گذشته برگزار شد، گفت: در ابتدای 
سال وضعیت تولید منفی 5. ۸ بوده که در شهریور ماه سالجاری 
به مثبت. ۶. ۷ رسید. همچنین کاهش قطعی برق و اقدامات 
حمایتی دولت از تولید موجب شد تا رشد اقتصادی در بهار سال 

۱۴۰۱ به ۴. ۳ درصد برسد و تورم تولیدکننده وضعیت بهتری 
دارد به طوری که این عدد از ۷۳ درصد تورم تولید کننده در بهار 
سال گذشته به ۴۹ درصد در بهار امسال کاهش یافت. سخنگوی 
اقتصادی دولت تصریح کرد: دولت در اصلاحات اقتصادی ابتدا 
خود را مسئول می داند، به همین دلیل امسال از تنخواه کمتر از 
۱۰هزار میلیارد تومان استفاده شد که این رقم در سال گذشته 
5۰ هزار میلیارد تومان بود و دولت موفق شد ۷۰ هزار میلیارد 
تومان اصل بدهی دولت قبل را تسویه کند؛ همچنین مساله رشد 
5۳ درصدی خرید گندم و تسویه کامل با گندمکاران در این مدت 
کوتاه بی سابقه بود.  خاندوزی با تاکید بر این موضوع که کنترل 
تورم اولویت اول اقتصاد کلان دولت است تصریح کرد: انتظار 
اقتصاددانان و فعالان اقتصادی نیز همین است، در دیدار هشتم 
شهریور طبق تاکید رهبر معظم انقلاب باز هم کنترل تورم مورد 
تاکید قرار گرفت و رصد هفتگی کمیته تورم توسط بانک مرکزی 
و پایش مستمر و هفتگی انجام می شود و هدف این است که تا 
مسیر پایان سال تورم را رصد کنیم و گزارش آن را یک هفته در 
میان به رئیس جمهور ارسال کنیم.  وزیر اقتصاد با اشاره به موضوع 
کسری بودجه گفت: دولتی که دارایی گران بهایی دارد نباید 
کسری بودجه داشته باشد و مقاومت برخی دستگاه ها در ادامه 
روند کسری بودجه مؤثر بوده و دولت دیگر در این باره مماشات 
نمی کند.  او با بیان اینکه در بخش صنعت بیشترین افزایش 
مربوط به تولید در صنایع خودرو و ماشین آلات با 22 درصد 
تعلق دارد، افزود: بخش ماشین آلات و تجهیزات با ۱۹ درصد، 
منسوجات با ۱۷ درصد و فلزات اساسی با ۸. 5 درصد بیشترین 
سهم را در رشد تولید صنایع بزرگ داشته اند. خاندوزی یکی از 
دلایل رشد تولید در صنایع بزرگ را رشد 5. ۸ درصدی تشکیل 
سرمایه و بهبود سرمایه گذاری اقتصادی دانست و خاطر نشان 
کرد که کاهش قطعی برق صنایع هم به این رشد کمک کرده 
است. سخنگوی اقتصادی دولت به آمار مرکز آمار ایران استناد 
کرد و گفت: در بهار امسال رشد اقتصادی ۳. ۸ درصدی به ثبت 
رسید که این شاخص بدون نفت ۴. ۳ درصد است همچنین 
میزان رشد بخش صنعت در مدت یاد شده 5. ۱ درصد، معادن 
۱. ۱ درصد، خدمات ۳. ۹ درصد و کشاورزی منفی هشت دهم 
درصد بوده است.  وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره میزان درآمد 
محقق شده بودجه امسال نیز گفت: ۷5 درصد میزان تعهد درآمد 
مدنظر قانون بودجه محقق شد و هم اینکه دولت به دنبال کاهش 
کسری بودجه است که برای جبران آن و عدم استقراض به دنبال 
مدیریت بودجه است، به طوری که کمتر از ۱۰ هزار میلیارد تومان 
از تنخواه استفاده کرد البته تخصیص هایی از قبل وجود دارد که 
امیدواریم تا مهر بتوانیم پرداخت کنیم تا مطالبات عمرانی قبل 
از زمستان پرداخت شود و در چشم انداز نیمه دوم سال سهم هر 
وزارتخانه در میزان کسب درآمد مشخص است و تلاش این است 
وزارتخانه هایی که می توانند کسب درآمد داشته باشند، ۱۰۰ 
درصد تعهد خود را محقق کنند و در دولت تصمیم داریم در شش 
ماهه دوم سال، مجموع دارایی هایی که در اختیار دولت است 
از طریق مولدسازی و یا واگذاری دارایی ها به بخش خصوصی، 

کسری بودجه دولت جبران شود. 
 صعود تاریخی قیمت غذا در ایران

احسان سلطانی پژوهشگر اقتصادی دراین باره معتقد است: بر 
اساس آمار های دولتی، قیمت غذا در مرداد ۱۴۰۱ نسبت به سال 
۱۳۹۶، بیش از ۷ برابر افزایش یافته، آن هم در شرایطی که حقوق 
و دستمزد ها بین ۳ تا 5/5 برابر بالا رفته است. نتیجه شوک های 
قیمت ارز و در سوی دیگر حذف ارز ترجیحی همراه با سرکوب 
دستمزد ها منجر به خالی شدن سفره مردم از مواد غذایی لازم 
شده است.  در شرایطی که ارز ترجیحی حذف شده و قرار بود که 
با حذف ارز ترجیحی قیمت ارز آزاد و نیما کاهش پیدا کند، دولت 
رسما رالی قیمت دلار را با افزایش ۱۰ درصدی قیمت دلار ظرف 

مدت 2۰ روز اخیر آغاز کرده است. 

»آرمان ملی« افزایش نرخ تورم در شهریورماه را بررسی می کند؛ 

دوگانه تورم  از   دید  دولت و   واقعیت جامعه

؛

 وزیر اقتصاد: 
ناآرامیهایاخیربهنفعبازارسرمایهنیست

وزیر اقتصاد گفت: برخی از شایعات درباره 
تصمیمات دولت تحقق پیدا نمی کند و ما 
تلاش کردیم اثرگذاری شایعه را کمتر کنیم، 
اما ناآرامی های اخیر این چشم انداز منفی 
را بیشتر می کند و در ماه های اخیر روند 
نامناسبی که در رشد صنایع تولید وجود 
داشت و این رشد تا منفی ۸/5 رسیده بود که 
وضعیت بهتری پیدا کرده است و به مثبت 
۷/۶ درصد رسیده و بیشترین رشد در حوزه 
خودروسازی 22 درصد، ماشین آلات صنعتی 
۱۹ درصد، منسوجات ۱۸ درصد و فلزات 
اساسی ۸ درصد بوده است و رشد اقتصادی 
در بهار بدون اینکه فروش نفت را در نظر 
بگیریم، ۸/۴ درصد بوده است و تورم ماهانه و 
نقطه به نقطه عدد ۷۳ درصد بهار سال گذشته 
در بهار امسال به ۴۹ درصد کاهش پیدا کرده 
است که البته همچنان رضایت بخش نیست.  
سید احسان خاندوزی با بیان اینکه دولت 
در اصلاحات اقتصادی اول خودش را عامل 
قلمداد می کند، بیان کرد: بعد از ۶ ماه در سال 
۱۴۰۱ کمتر از ۱۰ هزار میلیارد تومان تنخواه 
استفاده کردیم که این عدد در سال قبل 
5۰ هزار میلیارد تومان بود. حدود ۷۰ هزار 
میلیارد اصل بدهی اوراق بدهی دولت گذشته 
را پرداخت کردیم و خود انتشار اوراق کاهش 
کرده است. در ۶ ماه نخست سال ۱۴۰۰ 
اوراق واگذاری ۱۰۴ هزار میلیارد تومان بود 
که این اوراق واگذاری به ۶۳ هزار میلیارد 
تومان رسید و این نشان دهنده این است که 
دولت تصمیم دارد استقراض کمتری داشته 
باشد و امسال 5۳ درصد رشد خرید تضمینی 

گندم را داشتیم که تسویه این امر به صورت 
کامل انجام شد.  سخنگوی اقتصادی دولت 
درباره کمیته رصد تورم گفت: مساله کنترل 
تورم مساله یک اقتصادی دولت است و برای 
فشاری که ۴ سال بر سفره مردم تحمیل شده 
است به نظر می رسد انتخاب درستی بوده  است 
و دولت هدف خودش را بر مهار تورم گذاشته 
است و بنا شده به صورت هفتگی رصد و پایش 
متغیرهای تاثیرگذار بر تورم صورت گیرد و در 
جلسه اقتصادی به رئیس جمهور ارائه شود تا 
تذکرات لازم به دستگاه ها داده شود. هدف 
این نیست که تا آخر اسفند منتظر بمانیم بعد 
ببینیم تورم چقدر است و بعد تصمیم بگیریم 
بلکه از همین ماه های ابتدایی سال اقدامات را 

انجام می دهیم.  خاندوزی در پاسخ به سوالی 
درباره اینکه آخرین برنامه های وزارت اقتصاد 
برای رونق بازار سرمایه را تشریح بفرمایید، 
چون اکثر بنگاه ها در حال حاضر با کمبود 
نقدینگی مواجه هستند و در صورت عدم 
تامین از بازار سرمایه شرایط تولید کشور 
بغرنج می شود، آیا برنامه ای برای استفاده از 
منابع صندوق توسعه ملی برای تزریق به بازار 
سرمایه دارید و آیا آزادسازی پول های بلوکه 
شده تاثیری بر این بازار دارد، گفت: مساله 
ثبات و چشم انداز بازار سرمایه همواره برای 
آقای رئیس جمهور و دولت مهم بوده است و 
حتما خاطرتان هست بسته ۱۰ بندی که در 
زمستان سال گذشته به تصویب رسید، برای 

این امر بود.  وی خاطرنشان کرد: این بسته 
انصافا در 2 ماه پایانی سال گذشته و 2 ماه 
ابتدای امسال بسیار تاثیرگذار بود، وضعیت 
بازار با ثبات و با چشم انداز و قابل پیش بینی 
برای فعالان اقتصادی بود اما از خرداد ماه 
امسال اتفاقاتی رخ داد و تحولات جهانی هم 
منجر به این شد که چشم انداز سودآوری به 
ویژه در محصولات اساسی و پایه به شدت 
نزول پیدا کرد که سرریز به بازار سرمایه ما 
هم کشیده شد.  خاندوزی افزود: برخی از 
شایعات درباره این تصمیمات دولت تحقق 
پیدا نمی کند و ما تلاش کردیم اثرگذاری 
شایعه را کمتر کنیم، اما ناآرامی های اخیر 
این چشم انداز منفی را بیشتر می کند.  به 
گزارش ایلنا، سخنگوی اقتصادی دولت ادامه 
داد: هم وضعیت کنونی بازار و فاصله ای که 
بین اززندگی شرکت ها وجود دارد با آنچه 
که روی تابلو بازار است فاصله ای دارد که از 
منظر صاحب نظران و متخصصان بازار سرمایه 
چندان منطقی نیست و در واقع باید بتوانیم 
چشم انداز امیدبخش تری را شاهد باشیم و 
از منظر اقدامات موقت و کوتاه مدت هم باید 
کاری انجام دهیم.  وی افزود: مساله کمک 
صندوق تثبیت باید انجام شود که بتواند در 
روزهای نامناسب بورس ورود بهتری کند برای 
بازار، با آقای دکتر غضنفری در صندوق توسعه 
ملی و با سازمان مالیاتی کشور صحبت کردم 
که بخشی از بدهی ها به صندوق تثبیت واریز 
شود که همه بزرگواران وعده دادند که اجرایی 
شود که پریروز بخشی از واریزی صورت گرفت 

که امیدوارم فردا هم این امر انجام شود. 

   در حال حاضر نرخ تورم بالای 50 درصد و نرخ سود بانکی 20 درصد است و این شرایط انگیزه ای برای جذب سرمایه در بانک ها ایجاد نمی کند
   روس ها  در زمان جنگ با اوکراین با تکیه بر ابزار بهره بانکی برای مدیریت تورم توانستند نرخ تورم را در شرایط جنگ کنترل کنند
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 خشکی چشم چگونه ایجاد می شود؟

کم  اشک  تولید  سن  بالارفتن  با 
می شود. خشکی چشم ممکن است با 
تورم مفاصل و خشکی دهان همراه باشد 
که در این حالت سندرم شوگرن نامیده 
می شود. بعضی داروها هم تولید اشک 
را کم می کنند و در نتیجه چشم خشک 
می شود. کسانی که به دلایلی این داروها را 
مصرف می کنند مجبور هستند، خشکی 
چشم خود را تحمل کنند یا اینکه از اشک 
مصنوعی استفاده نمایند. معمولا چشم 
پزشک با معاینه معمولی قادر به تشخیص 
چشم است. بعضی وقت ها آزمایش هایی 
لازم می شود. اشک مصنوعی به صورت 
قطره های چشمی در داروخانه ها در 
دسترس است که بدون نسخه هم داده 
می شود. با استفاده از آنها نرمی و لغزندگی 
و رطوبت چشم دوباره به دست می آید. 
انواع مختلف آنها در بازار فراوان است و 
افراد نیازمند به آن چند نوعش را امتحان 
می کنند تا مناسب ترین آنها را که با آن 
احساس راحتی می کنند، به دست آورند. 
ذخیره کردن و نگهداری اشکی که به طور 
طبیعی تولید می شود نیز یک راه دیگر 
برای مرطوب نگه داشتن چشم است. 
اشک پس از اینکه سطح روی چشم را 
شست وشو داد، وارد سوراخ کوچکی به نام 
پانکتوم می شود که در هر پلک وجود 
دارد و سپس از داخل کانال کوچکی به 
کیسه اشکی می ریزد و بعد توسط کانال 
دیگری به بینی راه می یابد. این کانال ها 
را ممکن است چشم پزشک یا به طور 
دائم ببندد. این بستن باعث می شود که 
مقداری اشک جمع آوری شود و چشم 
بماند.  مرطوب  زیادتری  مدت  برای 
جلوگیری از بخارشدن اشک نیز می تواند 
عوارض چشم خشک را بهبود بخشد. 
عواملی که خشکی هوا را بیشتر می کنند 
باعث می شوند افرادی که چشم خشک 
دارند، احساس ناراحتی بیشتری کنند. 
این عوامل عبارتنداز: گرمای بیش از اندازه 
اتاق، موخشک کن، روزهای بادی یا هر چیز 
که ماده تحریک کننده ای به هوا اضافه کند. 
سیگارکشیدن هم برای این افراد بسیار 
ناراحت کننده است. بعضی از افرادی که 
چشم خشک دارند از خارش شدید چشم 
موقع بیدارشدن شکایت دارند. این عارضه 
با تجویز یک پماد در موقع خواندن، قابل 
درمان است. اشخاصی که چشم خشک 
دارند ممکن است فقط به اشک مصنوعی 
احتیاج داشته باشند، ولی گاه خشکی 
چشم آنقدر زیاد است که صدمات جدی به 
چشم می زند. دراین صورت حتما باید به 
چشم پزشک مراجعه شود تا معالجه لازم 

انجام شود. 
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»هندوانه«قندخونراافزایشمیدهددردهاییکهنشانهکمبودویتامینD  است
 دردهای ضربان دار در پشت یا زانو ممکن است 
نشانه کمبود ویتامین D باشد. درداستخوان با کمبود 
ویتامین D مرتبط است، زیرا این ویتامین برای سلامت 
استخوان حیاتی است. کمبود این ویتامین با بیماری 
M.S، فشارخون بالا و دیابت نیز مرتبط است. سایر علائم 
احتمالی کمبود ویتامین D شامل افسردگی، احساس 
خواب آلودگی و کمبود انرژی است. از دیگر بیماری های 
مرتبط با کمبود ویتامین D  می توان به بیماری های 

قلبی عروقی، دیابت و سرطان اشاره کرد. پیاده روی 2۰ 
دقیقه ای به مدت چندبار در هفته برای بدن کافی است 
تا بدن مقادیر موردنیاز ویتامین D را تولید کند. محققان 
توصیه می کنند سبک زندگی سالم باید شامل قرارگرفتن 
در معرض نورخورشید به مدت ۱5 دقیقه، سه تا چهار بار 
در هفته باشد. محقق ارشد این تحقیق گفت: ما معتقدیم 
که بسیاری از بیماری ها می توانند با کمبود مزمن ویتامین 

D تشدید شود. 

 ممکن است مصرف خارج از محاسبه غذاها و 
تنقلات و نیز مصرف بی رویه میوه جات به ویژه موز، 
هندوانه و انگور با احتمال زیاد برای بیماران دیابتی 
مناسب نباشد. هندوانه یک میوه که حاوی مقدار زیادی 
قندطبیعی است. معمولا برای افراد دیابتی گنجاندن 
هندوانه در الگوی غذایی خود بی خطر است، عوامل 
متعددی اندازه و دفعات مصرف را تعیین می کنند. 
دیابتی ها باید در انتخاب غذایی خود دقت کنند تا سطح 

قندخون را ثابت نگه دارند و از عوارض جلوگیری کنند. 
رژیم غذایی سرشار از میوه ها و سبزیجات می تواند به 
مدیریت قندخون کمک کند. با این حال، از آنجا که 
میوه ها حاوی قندها و کربوهیدرات های طبیعی نیز 
هستند، تعیین اندازه مناسب آنها برای وعده های غذایی 
مهم است. دو ویتامین مهم در هندوانه A و C است. 
ویتامین A در هندوانه به شکل کاروتنوئید وجود دارد. 

هندوانه منبع خوبی از ویتامینC   است. 

 رژیم غذایی برای پیشگیری از »آلزایمر« 
مسئول آموزش همگانی انستیتو تحقیقات تغذیه ، آلزایمر 
را یکی از شایع ترین بیماری های دوران سالمندی برشمرد 
که می توان با رژیم غذایی مناسب به میزان قابل توجهی از 
این بیماری پیشگیری کرد. مینا کاویانی، آلزایمر را یکی از 
شایع ترین بیماری های دوران سالمندی برشمرد که نوعی 
بیماری تخریب اعصاب است و با علائمی نظیر از دست دادن 
پیشرونده حافظه و عملکرد شناختی همراه است. وی با بیان 
اینکه تاکنون درمان موثری برای زوال عقل یا آلزایمر شناخته 
نشده است بر پیشگیری از این بیماری به ویژه با استفاده از رژیم 
غذایی مناسب تاکید کرد. به گفته کاویانی، مداخله پیشگیرانه 
اگر قبل از بروز اولین علائم زوال عقل، یعنی در حدود سن 5۰ 
سالگی انجام شود، بهترین نتایج را به همراه خواهد داشت و 
داشتن تغذیه مناسب می تواند تا حدی تغییرات نامطلوب 
سیستم عصبی را جبران کند و شانس سالم ماندن برای مدت 
طولانی تر را افزایش دهد. به گفته این کارشناس تغذیه ثابت 
شده عادات غذایی نامناسبی که منجر به ایجاد بیماری های 
قلبی وعروقی و متابولیک )مثل دیابت( می شود، خطر ابتلا به 
زوال عقل را نیز به میزان قابل توجهی افزایش می دهد. وی با 
اشاره به تحقیقات انجام شده درباره چگونگی ارتباط فرآیندهای 
بیوشیمیایی دریافت و هضم غذا با تغییرات در مغز بیان داشت: 
براساس این تحقیقات نوع فلور میکروبی موجود در سیستم 
گوارش ممکن است بر شروع و پیشرفت بیماری آلزایمر تاثیر 
بگذارد. کاویانی افزود: مطالعه روی موش ها و انسان ها نشان 
می دهد که ترکیب فلور میکروبی روده در افراد مبتلا به آلزایمر 
و اختلال شناختی خفیف با همتایان سالم آنها متفاوت است. 
تغییرات در نوع میکروب های روده با افزایش سن در افراد دچار 
اختلال سیستم ایمنی، التهاب مداوم و بیماری های مزمن و 
اختلالات عصبی مانند آلزایمر مرتبط است. مسئول آموزش 
همگانی انستیتو تغذیه رژیم مدیترانه ای را یکی از رژیم های 
غذایی برشمرد که شواهد امیدوارکننده ای برای پیشگیری 
از آلزایمر نشان می دهد. به گفته وی، در این رژیم بر مصرف 
میوه ها، سبزی ها، غلات کامل و سبوس دار، حبوبات، ماهی 
و غذاهای دریایی و نیزچربی های غیراشباع مانند روغن 
زیتون تأکید می شود و همچنین بر محدودیت مصرف انواع 
گوشت قرمز، تخم مرغ و شیرینی ها توصیه می شود. کاویانی 
 Mediterranean–DASH یا MIND رژیم غذایی
  Intervention for Neurodegenerative Delay
را در واقع نوعی رژیم غذایی مدیترانه ای عنوان کرد که با رژیم 
غذایی برای کاهش فشارخونFHGH )DASH(  همراه شده 
و برای به تاخیرانداختن بیماری های مرتبط با تخریب اعصاب 
استفاده می شود. زیرا دانشمندان معتقدند فشارخون بالا یکی 
از عوامل خطر ایجاد بیماری آلزایمر است. این کارشناس تغذیه 
خاطرنشان کرد: رژیم غذاییMIND  بر مصرف غذاهای گیاهی 
مرتبط با پیشگیری از زوال عقل تمرکز دارد و افراد را به خوردن 
مقدار مناسب مواد غذایی سالم از تمام گروه های غذایی با رعایت 

اصول تنوع و تعادل، تشویق می کند. 
 همه چربی ها مفید نیستند

 MINDبه گفته وی، اجزای تشکیل دهنده رژیم غذایی
عبارتنداز: سبزی های سبز برگ، حداقل ۶ واحد در هفته. سایر 
سبزی ها، حداقل یک واحد در روز. انواع توت ها، حداقل دو واحد 
در هفته. غلات کامل و سبوس دار، حداقل سه واحد در روز. 
ماهی یک واحد در هفته. انواع مرغ و ماکیان، دو واحد در هفته. 
حبوبات مانند لوبیا، سه واحد در هفته. مغزدانه ها و آجیل، پنج 
واحد در هفته. روغن زیتون. کاویانی با تاکید بر اهمیت داشتن 
تغذیه مناسب برای قوی و سالم نگهداشتن بدن افزود: در یک 
فرد مبتلا به آلزایمر یا زوال عقل، تغذیه نامناسب ممکن است 
علائم رفتاری نامناسب را افزایش دهد و باعث کاهش وزن شود. 
به گفته وی، نکات زیر می تواند به تقویت سلامت فرد مبتلا به 
زوال عقل و سلامت مراقب وی کمک کند. به کمک متخصص 
تغذیه برای بیمار یک رژیم غذایی متعادل با استفاده از مواد 
غذایی گروه های مختلف غذایی آماده شود. در تهیه غذاها انواع 
سبزی ها و میوه های تازه، غلات کامل و سبوس دار، لبنیات 
کم چرب و غذاهای پروتئینی بدون چربی را استفاده شود. 
مصرف غذاهای دارای چربی اشباع شده و کلسترول بالا محدود 
شود. مصرف مقداری چربی برای سلامتی ضروری است، اما 
همه چربی ها برای سلامت ما مفید نیستند. از این رو از مصرف 
موادغذایی پرچرب که دارای چربی های مضر برای سلامت قلب 
هستند، مانند کره، روغن نباتی جامد، گوشت قرمز و تکه های 
چرب گوشت پرهیز شود. چربی های خوب مانند انواع روغن های 

گیاهی مایع و مغزدانه ها در برنامه غذایی گنجانده شود .

عمــود ی افقــی  

امین نیک اقبالی
متخصص چشم پزشكی  

نكتــه
 »گردو« سلامتی را در دوران پیری ارتقا می دهد

داده های مطالعه جدید متخصصان نشان می دهد: افزودن 
حدود یک مشت گردو به رژیم غذایی در طول روز می تواند با 
فوایدی برای کیفیت کلی رژیم غذایی مرتبط باشد و سلامت 
را در کنار روند پیری ارتقا دهد. متخصصان طی یک مطالعه 2۰ 
ساله روی بیش از ۳۰۰۰ زن و مرد سیاه پوست و سفیدپوست ۱۸ 
تا ۳۰ ساله دریافتند شرکت کنندگانی که در نوجوانی و جوانی 
به طور منظم گردو مصرف کرده بودند، در سنین بالاتر فعالیت 
بدنی بیشتر، رژیم غذایی با کیفیت تر و قلب سالم تری داشتند. 
متخصصان اشاره می کنند که توضیح احتمالی برای نتایج می تواند 
به دلیل ترکیب منحصربه فرد موادمغذی موجود در گردو و تأثیر آنها 
بر سلامت باشد. گردو تنها آجیل درختی است که منبع عالی امگا۳ 
آلفا لینولنیک اسید است. تحقیقات نشان می دهد آلفالینولنیک 
اسید ممکن است در سلامت قلب، سلامت مغز و پیری سالم نقش 
داشته باشد. علاوه  بر این، 2 عدد گردو حاوی انواع موادمغذی 
مهم دیگر برای حمایت از سلامت کلی بدن است. در این مطالعه 
مصرف کنندگان گردو از نظر فعالیت بدنی، نمرات بالاتری داشتند. 
در مقایسه با مصرف کنندگان سایر انواع آجیل ، خوردن گردو با 
شاخص توده بدنی پایین تر، دورکمر کمتر، فشارخون پایین و 
سطح تری گلیسیرید خون پایین تر همراه بود همچنین مصرف 
گردو با افزایش وزن کمتر در طول دوره مطالعه همراه بود. در 
مقایسه با مصرف کنندگان آجیل های دیگر، مصرف کنندگان گردو 
به طور قابل توجهی غلظت گلوکز خون ناشتای کمتری داشتند، 
درحالی  که مصرف کنندگان سایر آجیل ها، کلسترول LDL بالاتری 
داشتند. در ضمن متخصصان دریافتند که گنجاندن گردو در رژیم 
غذایی در دوران بزرگسالی با افزایش کیفیت کلی رژیم غذایی در 

مقایسه با مصرف کنندگان سایر آجیل ها ارتباط دارد.  

اینفوگرافیک : آرمان ملی / علی کریمی

شایع ترین علائم کم خونی 
کم خونی یا همان فقرآهن، باعث می شود بدن در مقابل برخی بیماری ها توان مقاومت نداشته باشد و در نتیجه بیمار می شود. آهن یکی از مهم ترین 
موادمعدنی موجود در بدن انسان است که برای حفظ سلامتی تک تک سلول ها مورد نیاز است. در حالی که تمام سلول ها حاوی آهن هستند، اما این 

ماده معدنی بیشتر در گلبول های قرمزخون یافت می شود. رنگ پریدگی لب ها، احساس خستگی، سرگیجه و سردرد، تنگی نفس، سرعت ضربان قلب، 
عدم تمرکز، خواب آلودگی، بی حوصلگی، ریزش مو، تغییرات خلقی و کمبود انرژی، از مهم ترین علائم کم خونی به شمار می رود. 

با توجه به میزان کم خونی و عوارض کمبود آهن در بدن، پزشک معالج ممکن است روش های درمانی متفاوتی برای شما در نظر 
بگیرد. در اکثر موارد استفاده از یک مکمل غذایی مناسب می تواند این کمبود را به راحتی طی چندماه جبران کند. برای داشتن یک 
دوره درمان کامل و موفق لازم است تحت نظر یک متخصص باشید و هر چندماه یکبار برای معاینه به او مراجعه کنید. طی این دوران، 
پزشک معالج میزان تاثیر مکمل و داروهای تجویزی را کنترل می کند تا ببیند سطح آهن خون شما به حالت عادی برگشته است یا خیر. 
برای به حداقل رساندن عوارض کمبود آهن در بدن ابتدا باید علت زمینه ای بروز این مشکل درمان شود تا دوباره دچار کم خونی نشوید. 
افزایش میزان آهن در رژیم غذایی روزانه و مصرف غذاهای سرشار از آهن نیز می تواند در روند درمان تاثیر به سزایی داشته باشد. 

تخم مرغ، برنج قهوه ای، حبوبات و لوبیا، آجیل و دانه ها، گوشت و ماهی، غلات یا نان غنی شده با آهن، سبزیجات با برگ سبزتیره )شاهی 
و کلم پیچ(، میوه های خشک مانند: زردآلو و آلو خشک و کشمش از منابع مهم حاوی آهن محسوب می شوند.

روش های درمان

منابع غذایی حاوی آهن



 افزایش افسردگی در دانش آموزان
آرمان ملی : دبیر علمی سی و نهمین کنگره انجمن 
روانپزشکان ایران با اشاره به آموزش های مجازی، مشکلات 
اجتماعی و اقتصادی وارده شده از دوران کرونا و پس از 
آن، که سلامت روان دانش آموزان را نیز تحت الشعاع 
قرار داده است، بیان داشت: متأسفانه افزایش افسردگی، 
اضطراب و زود رنجی را در سنین دانش آموزی بیشتر شاهد 
هستیم.  به گزارش انجمن روانپزشکان ایران، محمدرضا 
خدایی اردکانی دبیر علمی سی و نهمین کنگره انجمن 
روانپزشکان ایران با اشاره به برگزاری این رویداد در روزهای 
۱۹ الی 22 مهرماه و همزمان با هفته سلامت روان در سالن 
همایش های )دکتر غرضی( بیمارستان میلاد تهران، اظهار 
داشت: طبق تعریف سازمان بهداشت جهانی، سلامتی 
فقط نداشتن بیماری یا معلولیت نیست، بلکه داشتن 
رفاه جسمی، روانی و اجتماعی از مهم ترین مولفه های 
سلامت روان است و شعار کنگره امسال بر همین اساس 
»سلامت روان اجتماعی نیاز به همدلی و اقدام« انتخاب و 
توانبخشی و توانمندسازی روانی اجتماعی از محورهای 
مهم همایش است. این استاد دانشگاه علوم توانبخشی و 
سلامت اجتماعی با تاکید بر این مهم که رسیدن به سلامت 
روانی اجتماعی فقط با بیان مساله، شعار و جلسه میسر 
نمی شود و نیاز به بینش بهتر، نگاه عمیق تر و عقلانی تر، 
انگیزه بیشتر، همدلی و اقدام عملی احساس می شود، 
ادامه داد: امید، ادراک خودکار آمدی، کفایت، شایستگی، 
احساس رضایتمندی، اعتماد به نفس فردی و اجتماعی و 
شادمانی و عدم وجود درماندگی آمیخته شده، از لازمه های 
سلامت روان است و در کنار آن نبود فقر و خشونت، عدم 
وجود بیکاری، عدم وجود تبعیض های قومی – نژادی و 
جنسیتی، برابری افراد به صورت یکسان در مقابل قانون، 
احساس امنیت اجتماعی، دسترسی یکسان به خدمات 
سلامت و امید به آینده بهتر از شاخصه های مهم سلامت 
اجتماعی به شمار می آیند. به بهانه شروع سال تحصیلی، در 
رابطه با اهمیت سلامت روان دانش آموزان در شروع سال 
تحصیلی جدید به خصوص بعداز دو سال پاندمی کرونا، 
گفت: سنین دانش آموزی از حساس ترین دوران زندگی 
است که پایه های اصلی رشد روانی و اجتماعی و هویت 
در آن شکل می گیرد که شامل نیاز های روانی اجتماعی 
دوران کودکی و نوجوانی و متاثر از عوامل مختلف فردی، 
خانوادگی، مدرسه و اجتماع است. این روانپزشک با اشاره 
به آموزش های مجازی، مشکلات اجتماعی و اقتصادی 
وارده شده از دوران کرونا و پس از آن و سایر استرسورهای 
اجتماعی، که سلامت روان دانش آموزان را نیز تحت الشعاع 
قرار داده است، بیان داشت: امروزه امید، شادی، احساس 
رضایتمندی و نگاه به آینده کمرنگ شده است، و متأسفانه 
افزایش افسردگی، اضطراب را در سنین مختلف به خصوص 
سنین دانش آموزی بیشتر شاهد هستیم. خدایی اردکانی 
ادامه داد: برخی از دانش آموزان ترجیح ماندن در خانه و 
آموزش مجازی و برخی دیگر ترجیح رفتن به مدرسه و 
آموزش حضوری پیدا کرده اند که این دوراهی، خود به 
مشکلات روانی دانش آموزان افزوده است. دبیر علمی سی 
و نهمین کنگره انجمن روانپزشکان ایران به عوامل مهم و 
موثر در بهداشت روان دانش آموزان توسط خانواده و مدرسه 
اشاره کرد و گفت: معلم یک الگوی موثر و کارا برای دانش 
آموز به حساب می آید و لازم است که این جایگاه حفظ شود 
و نکته مهم دیگر ایجاد فضای مناسب و مفرح در مدرسه 

برای دانش آموزان است. 

 آرمان ملی: از روزی که میراث فرهنگی 
از سازمان به وزارتخانه تبدیل شد دو وزیر 
به خود دیده است، سال ۱۳۹۸ بود که 
سازمان میراث فرهنگی با چند ادغام تبدیل 
به وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی شد، علی اصغر مونسان سکان  
هدایت این وزارتخانه نوپا را به عهده گرفت 
و حالا عزت ا... ضرغامی، رئیس اسبق صدا و 
سیما بر صندلی وزارت نشسته است، وزیری 
که از همان روزهای اول برخی مخالف 
حضور او در وزارتخانه بودند. دراین باره 
اردشیر اروجی، مدیرکل سابق برنامه ریزی 
سازمانِ وقت میراث فرهنگی و گردشگری 
به خبرآنلاین گفته: »او وزیر پر حاشیه 
است.«به گفته آقای اروجی »دل کلیه 
دوستداران میراث فرهنگی از عملکرد 
آقای ضرغامی خون است، ایشان چقدر از 
تاریخ ایران اطلاع دارد، باید در برابر این آثار 
تاریخی خیلی خاضع بود، آقای ضرغامی 

نشان داد به میراث فرهنگی آشنا نیست.«
  انتخاب آقای ضرغامی ، انتخاب 

مناسبی نبود
مدیرکل سابق برنامه ریزی سازمان وقت 
میراث فرهنگی و گردشگری در بررسی 
عملکرد وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
»متأسفانه  می گوید:  دستی،  صنایع  و 
مدیران وزارتخانه از فرصت هایی که داشت 
خوب استفاده نکردند، خصوصاً در بخش 
گردشگری، در بحث میراث فرهنگی هم 
خسارت هایی داشتیم و به تعبیری مدیران 
منفعلانه عمل کردند.« او در خصوص اینکه 
چرا منفعلانه عمل شده، توضیح می دهد: 
»برای اینکه وزیر افراد غیر تخصصی را 

برای مدیریت بخش های مختلف وزارتخانه 
انتخاب کرد. حالا ممکن است بگویند برای 
وزارتخانه وزیری نیاز است که صرفاً مدیر 
باشد اما برای معاونت ها باید افراد متخصص 
انتخاب شود.«او ادامه می دهد: »مثلًا اگر 
درباره بافت تاریخی شیراز، یا حوادث مربوط 
به قزوین درخصوص باغستان سنتی و چه 
درخصوص محوطه های تاریخی خوزستان 
صحبت کنیم همه این ها خسارت هایی 
بود که انجام شد و منفعلانه عمل کردند. 
کاروانسرای  همین  هست  خاطرم  من 
سعدالسلطنه در قزوین زمانی به عنوان 
مزاحم تلقی می شد و حتی می خواستند 
آن جا را صاف کنند، اما میراث فرهنگی به 
ماجرا ورود کرد و با کارشناسی اهمیت این 
مکان را مشخص کرد و الان به عنوان یک 
سرمایه تبدیل شده است، می خواهم بگویم 
اهمیت بناها و مکان ها را باید وزارت میراث 
فرهنگی برای سایر دستگاه ها مشخص 
کند، خود وزیر باید اطلاعات داشته باشد 
تا بتواند مقامات استان ها را توجیه کند 
که هویت تاریخی و فرهنگی خودتان را 
حفظ کنید.«به عقیده آقای اروجی، »از 
اول انتخاب آقای ضرغامی برای وزارتخانه، 
انتخاب شایسته ای نبود، چراکه این جایگاه 
برای کسی است که پژوهشگر تاریخ ایران 
باشد تا بتواند دیگران را در حفظ آثار تاریخی 
متقاعد کند. اگر خودشان نمی توانند حداقل 
امید به این بود که معاونان تخصصی قوی 
انتخاب کنند که این هم نشد. مثلا در 
خوزستان می خواهند بر روی آثار تاریخی 
لوله انتقال آب رد کنند، وقتی می گویند 
این کار را انجام ندهید پاسخ شان این است 

که چون در در گذشته از این جا لوله نفت 
عبور کرده از کنار همان لوله انتقال آب عبور 
می کند. بهتر است مسیر انتقال را طولانی 
کنند، اگرچه هزینه های انتقال بیشتر 
می شود اما آثار فرهنگی و تاریخی منطقه 

حفظ می شود.«
  آقای ضرغامی چقدر از تاریخ 

ایران اطلاع دارد؟
مدیرکل سابق میراث فرهنگی استان 
تهران، منظور خود را اینگونه بیان می کند: 
»مثلًا در پاسارگاد به کشاورزان می گوید 
از آب چاه استفاده کنند، مگر شما وزیر 
میراث  وزیر  شما  هستید؟  کشاورزی 
فرهنگی هستید و باید به کشاورزان بگویید 
با وزیر کشاورزی حرف بزنند. یا در موزه ملی 
وارد مخزن ها شد و اشیای تاریخی بی نظیر 
را به دست گرفت، اگر این آثار از دست 
بیفتد و بشکند چه باید کرد، ایشان نسبت 
به مسائل ناآشنا بود، اگر به این امورات آشنا 
بود چنین حاشیه هایی درست نمی شد. 
یا مثلًا اثر هفت حوض در موزه فرش را با 
انتخاب یک فرد غیرمتخصص وارد حاشیه 
کرد، بنابراین شما دیدید این هفت حوض 
را تبدیل به هفت باغچه کرد، اصلًا مفهوم 
آن را تغییر داد، کل معنا و مفهوم طراحی 
موزه را به هم ریخت و بعد هم پای اقدام 
خودشان ایستاد.«او می گوید که »من کلی 
تلاش کردم و مصاحبه دارم که سازمان 
میراث فرهنگی به وزارتخانه تبدیل شود، 
چرا این کار را انجام دادم؟ برای این که 
می گفتم این کشور متمدن که بیش از 
۷ هزار سال تاریخ مکتوب دارد، دارای 
یک میراث است و میراث این کشور باید 

به دست نمایندگان خودش برسد، یعنی 
نمایندگان مجلس که نماینده مردم هستند 
حافظ میراث فرهنگی باشند، اما متأسفانه 
تلاش ما سیاسی کاری شد و نمایندگان به 
فردی رأی دادند که این ماجراها را به وجود 
آورد، کسی که مسئولیت وزارتخانه میراث 
فرهنگی می شود یعنی قرار است عهده دار 
میراث فرهنگی یک کشور با بیش از ۱2 هزار 
سال تاریخ یکجانشینی شود، ایشان چقدر 
از تاریخ ایران اطلاع دارد، باید در برابر این 
آثار تاریخی خیلی خاضع بود، آقای ضرغامی 
نشان داد به میراث فرهنگی آشنا نیست، 
کجاست شورای راهبردی میراث فرهنگی؟ 
باید از شخصیت های فرهنگی دعوت کرد 
تا درباره تصمیمات دخالت داشته باشند، 
خودشان می برند و می دوزند، اصلًا کجای 
کار هستند که برای یک ملت ۸۰ میلیونی با 
یک میراث غنی تنهایی تصمیم می گیرند.«

  عملکرد وزارتخانه موفق نبوده
عملکرد  خصوص  در  اروجی  آقای 
وزارتخانه در حوزه گردشگری هم می گوید: 
»در این بخش مشکلاتی وجود دارد، به نظرم 
از فرصت شیوع ویروس کرونا باید استفاده 
می کردیم و طرح جامع گردشگری را نهایی 
می کردیم. به زیرساخت های گردشگری 
مانند هتل ها و راهنماهای گردشگری باید 
توجه بیشتری می شد، متأسفانه این گروه در 
دوران همه گیری خیلی آسیب دیدند، در این 
بخش هم کارهای بیشتری می توانست انجام 
شود.«ارزیابی او از عملکرد بخش صنایع 
دستی در وزارتخانه این است که »در این 
بخش خیلی عقب هستیم، با این که صنایع 
دستی بی نظیری داریم و حتی پنجمین 
کشور به لحاظ صنایع دستی در دنیا هستیم 
اما آن طورکه باید این صنایع دستی را معرفی 
نکردیم. باید یک تشکل برای صنایع دستی 
ایجاد می شد و زیرمجموعه این تشکل 
واحدی برای بازاریابی تولیدات هنرمندان 
شکل می گرفت تا با افزایش امکان صادرات 
محصولات درآمدزایی می شد. بارها تاکید 
کردیم سازمان صادرات صنایع دستی باید 
زیر نظر اتحادیه دموکراتیک صنایع دستی 
ایجاد شود تا برای تولیدات استان ها با توجه 
به بازاریابی انجام شده پیشنهاد تولید بدهد، 
در این صورت منافع حاصل از صادرات به 
دست خود فعالان صنایع دستی می رسد. 
متأسفانه در خصوص صنایع دستی هم 
مشکلات باقی مانده است.«مدیر کل سابق 
میراث فرهنگی استان تهران در مجموع 
عملکرد این وزارتخانه را در سه حوزه میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی موفق 

نمی داند. 
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  حذف بیمه حیات وحش 
غلامرضا ابدالی، سرپرست دفتر حفاظت 
و مدیریت حیات  وحش سازمان حفاظت 
محیط زیست درباره حذف بیمه حیات 
وحش، گفته: در بودجه سال ۱۴۰۱، سازمان 
حفاظت محیط زیست ردیف بودجه ۱۰۰ 
میلیارد تومانی برای بیمه حیات وحش 
پیشنهاد شده بود اما این ردیف بودجه، 
لابه لای تبصره های اضافی مجلس شورای 
اسلامی که پرتعداد نیز هستند، حذف شد. 
او ادامه داده: پس از اینکه بودجه ای برای 
پرداخت بیمه حیات وحش درنظر گرفته نشد، 
سعی کردیم تا با کمک صندوق ملی محیط 
زیست و مشارکت تعدادی از شرکت های 
بیمه برای جبران خسارت وارده شده از جانب 
حیات وحش همکاری کنیم اما این راهکار 
برای کوتاه مدت است و برای حفاظت از 
گونه ها در درازمدت باید ردیف بودجه ای برای 
بیمه حیات وحش اختصاص یابد. سرپرست 
دفتر حفاظت و مدیریت حیات  وحش سازمان 
حفاظت محیط زیست با بیان اینکه تعارضات 
میان حیات وحش و انسان افزایش پیدا 
کرده است، گفته: علاوه بر درنظر گرفتن 
ردیف بودجه برای بیمه حیات وحش، وزارت 
جهاد کشاورزی باید دامداران و کشاورزان 
را مکلف کند تا محصولات خود را بیمه 
کنند. اینطور نیست که تمام خسارت توسط 
سازمان حفاظت محیط زیست پرداخت شود 
و کشاورزان و دامداران نیز باید بخشی از مبلغ 
بیمه را پرداخت کرده و تمهیداتی را برای 
حفاظت از محصولات خود در برابر حیوانات 
درنظر بگیرند. ابدالی تصریح کرده: پیگیر این 
موضوع هستیم که در بودجه سال ۱۴۰2 
ردیف بودجه ای برای پرداخت بیمه حیات 
وحش اختصاص یابد و شخص رئیس سازمان 
نیز در این زمینه مذاکراتی را با مجلس داشته 
است. او متذکر شده: ما لیست جانورانی 
که بیش ترین خسارت را به کشاورزان وارد 
می کنند، احصا کردیم تا این گونه ها در اولویت 
بیمه حیات وحش قرار بگیرند. این جانوران 
شامل پلنگ، خرس قهوه ای، گرگ، گراز، 
قوچ و میش، آهو و هوبره هستند. همچنین 
افزوده: پرداخت خسارت حیات وحش 
به کشاورزان، در ردیف های پیشنهادی 
بود.   سازمان محیط زیست دیده نشده 

 آتش سوزی هورالعظیم
 هویزه را تعطیل کرد

روز دوشنبه مدارس و ادارات هویزه به دلیل 
دود ناشی از آتش سوزی در بخش عراقی 
هورالعظیم، تعطیل بودند. محمدجواد اشرفی 
دبیر کارگروه شرایط اضطرار آلودگی هوای 
خوزستان گفت: تصاویر ماهواره ای نشان 
می دهد که این دود ناشی از ادامه آتش سوزی 
در بخش عراقی هورالعظیم است. او با اشاره 
به پیگیری ها در زمینه خاموش کردن آتش 
نیزارهای هورالعظیم در خاک عراق، اضافه 
کرد: پیگیری ها در این زمینه هنوز به نتیجه 
نرسیده است. شهرستان مرزی هویزه در غرب 
خوزستان واقع است.  آتش سوزی در بخش 
عراقی هورالعظیم از اواخر خرداد ماه امسال 
آغازشده که بر اساس جهت باد، گاهی تا ۶ 
شهرستان را در خوزستان فرامی گیرد. تالاب 
مرزی هورالعظیم آخرین بازمانده تالاب های 
بین النهرین است که یک سوم آن در ایران 
و دوسوم در عراق، قرار دارد. این تالاب در 
سال های گذشته با بحران آب روبه رو بوده 
که در سال آبی گذشته)ابتدای مهر پارسال تا 
پایان شهریور امسال(، به دلیل تنش آبی در 

حوضه کرخه شدت گرفت. 
 

نفوذ گرد و غبار به غرب کشور
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت 
بحران مخاطرات وضع هوا از بارش باران و 
کاهش دما در سه استان و نفوذ گرد و غبار به 
نوار غربی کشور و جنوب غرب کشور خبر داد. 
صادق ضیاییان درباره شرایط جوی کشور 
۱2 و  اظهار کرد: سه شنبه و چهارشنبه )
۱۳ مهرماه( جوی آرام و پایدار در کل کشور 
۱۴ مهرماه(  استقرار می یابد. پنجشنبه )
با نفوذ جریانات خنک شمالی به سواحل 
دریای خزر در شرق اردبیل، گیلان و مازندران 
ابرناکی و بارش باران همراه با کاهش نسبی 
دما آغاز می شود. به گفته رئیس مرکز ملی 
پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع 
هوا جمعه )۱5 مهرماه( برای سواحل دریای 
خزر و اردبیل ابرناکی و بارش باران پیش بینی 
می شود. همچنین طی چهار روز آینده در نوار 
شرقی کشور به ویژه در منطقه زابل وزش باد 
شدید گاهی همراه با خیزش گردوخاک ادامه 
خواهد داشت. رئیس مرکز ملی پیش بینی و 
مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا درباره 
وضعیت جوی تهران طی امروز و روز آینده نیز 
اظهار کرد: آسمان تهران امروز)۱2 مهرماه( 
صاف تا کمی ابری همراه با غبار صبحگاهی 
و در بعد از ظهر وزش باد با حداقل دمای 
۱۹ و حداکثر دمای ۳۱ درجه سانتیگراد و 
روز چهارشنبه )۱۳ مهرماه( صاف تا کمی 
ابری و گاهی وزش باد با حداقل دمای ۱۶ و 
حداکثر دمای 2۸ درجه سانتیگراد پیش بینی 
می شود. ضیاییان گفت: امروز، اهواز با دمای 
۴2 درجه سانتیگراد گرم ترین و شهرکرد 
با دمای ۴ درجه سانتیگراد سردترین مرکز 

استان کشور است. 

اخبار كوتاه

روی خط آرمان ملی

آرمان ملی: بررسی کارنامه ضرغامی در وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از زبان مدیر کل سابق میراث فرهنگی استان تهران؛

باید در برابر تاریخ  خاضـــــع بود 
    اردشیر اروجی: » این جایگاه برای کسی است که پژوهشگر تاریخ ایران باشد تا بتواند دیگران را در حفظ آثار تاریخی متقاعد کند ؟« 

انجمن  نایب رئیس  ملی:  آرمان    
با اشاره به وضعیت  ایران  داروسازان 
کمبودهای دارویی، در عین حال چرایی 
کمبود برخی آنتی بیوتیک ها را تشریح کرد. 
علی فاطمی، درباره وضعیت بازار دارو بعد از 
اجرای طرح دارویاری و همچنین وضعیت 
کمبودهای دارویی، گفت: به رغم اینکه 
اعلام شده بود با اجرای طرح دارویاری، 
کمبودهای دارویی رفع می شود، اما هنوز 
برخی کمبودهایی در بازار دارو وجود دارد. 
باید توجه کرد که در طرح دارویاری باید 
پیش بینی هایی در زمینه قیمت گذاری دارو 
انجام می شد که انجام نشد و بر همین اساس 
برخی از تولیدکنندگان به قیمت گذاری 
که بعد از طرح دارویاری انجام شد، انتقاد 
دارند؛ به ویژه تولیدکنندگان آنتی بیوتیک. 
او افزود: در طرح دارویاری از یک فرمول 
استفاده کردند و نقش و تاثیر مواد اولیه ای 
که ارز ۴2۰۰ تومانی دریافت می کردند، 
بر قیمت کل دارو را سنجیدند و با نسبتی 

همه داروها افزایش قیمت داشتند. زیرا ارز 
۴2۰۰ تومانی به ارز 22 هزار تومانی تبدیل 
شد )تبدیل ارز دولتی به ارز نیمایی( و این 
اختلاف قیمت زیاد، جایی خودش را نشان 
می دهد. حال در حوزه آنتی بیوتیک ها 
تفاوتی وجود دارد و آن این است که قیمت 
مواد اولیه که در سایر داروها ۳۰درصد 
است، برای آنتی بیوتیک ها ۶۰ تا ۷۰ درصد 
قیمت نهایی شان، قیمت مواد اولیه است. 
یعنی با تغییر ارز دولتی به ارز نیمایی، 
اختلاف عدد زیادی در خرید مواد اولیه شان 
اتفاق می افتد. از طرفی اقلام بسته بندی 
آنتی بیوتیک ها مانند شیشه هایی که برای 
شربت استفاده می کنند، افزایش قیمت 
بسیار زیادی پیدا کرده است. در نتیجه 
افزایش قیمتی که سازمان غذا و دارو برای 
آنتی بیوتیک ها داده، مورد رضایت شان 
نبوده و باعث شده که تولیدکنندگان، 

تولیدشان را کاهش دهند. 
  کاهش تولید آنتی بیوتیک ها در 

آستانه فصل سرد سال
فاطمی ادامه داد: کاهش تولید در حالی 
که مواد اولیه در کارخانه ها وجود دارد، 
رخ داده است. به هر حال عاقبت قیمت 
دستوری همین است. اگر در حال حاضر 
به داروخانه ها مراجعه کنید، انواع مکمل ها 
را می بینید، انواع داروهای تقویتی و لوازم 
آرایش به وفور وجود دارد، اما دارویی 
مانند آنتی بیوتیک که جان مردم به آن 
بستگی دارد، به دلیل قیمت ها، کاهش 
تولید و در نتیجه کمبود داشته است. باید 
توجه کرد که به رغم اجرای طرح دارویاری 
مشخصا  و  داروها  برخی  قیمت  هنوز 
آنتی بیوتیک ها واقعی نشده است؛ به ویژه 
سوسپانسیون  که  آنتی بیوتیک هایی 
هستند و به صورت شربت عرضه می شوند. 
آنتی بیوتیک هایی که به صورت قرص و 

کپسول عرضه می شوند نسبتا وضعیت شان 
بهتر است، اما آنتی بیوتیک هایی که به 
صورت شربت هستند و برای کودکان هم 
مصرف دارند، بیشتر دچار کمبود شده اند. 
نایب رئیس انجمن داروسازان ایران تاکید 
کرد: در حال حاضر که داریم به سمت فصل 
سرد و شیوع عفونت های سینوسی، ریوی 
و... می رویم،  مصرف آنتی بیوتیک ها بالا 
می رود و اگر بخواهیم با همین تولید کم 
ادامه دهیم، قطعا در زمستان دچار مشکل 
می شویم. بنابراین باید برای قیمت گذاری 
آنتی بیوتیک ها فکری کنند تا کارخانه ها 
قبل از رسیدن به فصل سرما و بیماری های 

عفونی تولید را بالا ببرند. 
   وضعیت توزیع سرم در کشور

هم  جلساتی  اینکه  بیان  با  فاطمی 
تولیدکنندگان آنتی بیوتیک  با سازمان 
غذا و دارو داشته اند، گفت: باید توجه کرد 
کمبود در برخی دیگر از داروها هم همیشه 
وجود دارد. به عنوان مثال با وجود اینکه 
چهار تا پنج میلیون سرم از خارج از کشور 
وارد شده، اما هنوز وضعیت عادی نشده 
و داروخانه ها به سختی می توانند سرم 
را تامین کنند. برای توزیع سرم عمدتا 
داروخانه های منتخب و دولتی در اولویت 
اول قرار دارند. بعد از آن بیمارستان ها، 
درمانگاه ها و داروخانه های نزدیک به مراکز 
جراحی محدود در اولویتند. داروخانه های 
سرپایی هنوز هم سرم را با سهمیه ای 
دریافت می کنند. او درباره وضعیت بازار 
دارویی بعد از اجرای طرح دارویاری، افزود: 
عمده شرکت های داروسازی از اجرای طرح 
دارویاری رضایت دارند؛ چراکه مشقتی که 
برای تامین ارز ۴2۰۰ تومانی می کشیدند، 
دیگر وجود ندارد و بسیاری از داروهای 
تولید داخلی راحت تر وارد می شوند و 
عمده کارخانه ها هم با قیمت گذاری ها 

رضایت دارند و تولید می کنند. در عین 
حال نمی توان گفت که در کوتاه مدت 
می توان کمبودها را رفع کرد. فاطمی با 
بیان اینکه چیزی که خیلی طرح دارویاری 
را تهدید می کند، رفتار سازمان تامین 
اجتماعی است، اضافه کرد: با وجود اینکه 
ماه سومی است که طرح دارویاری اجرا 
می شود، اما تامین اجتماعی هنوز ریالی به 
داروخانه ها بابت این تغییر یارانه نپرداخته 
است. بدهی های سال قبل را پرداختند و 
روی آن تاکید دارند، اما طرح دارویاری از 
تیرماه آغاز شد و اکنون سه ماه است که 
تامین اجتماعی پرداختی نداشته است. 
این موضوع نگران کننده است و اگر قرار 
باشد این روند تداوم داشته باشد، باید فکری 
اساسی کرد. به گفته او، داروخانه ها دارو را 
نقدا از شرکت های پخش خریده و بیمه ای 
به دست بیمار می دهند، اما پول آن را به 
آنها نمی پردازند. خوشبختانه پرداخت از 
جیب بیمار هم افزایش نیافت، اما عملا 
داروخانه ها هستند که کماکان دارو را با 
قیمت قبل به مردم می دهند. این فشار 
زیادی به داروخانه ها وارد می کند. کجا 
سراغ دارید که یارانه را بخش خصوصی 
به دولت بدهد و پولش را دریافت نکند. 
سازمان تامین اجتماعی هزینه های بالایی 
دارد و در نتیجه پولی را که سازمان برنامه و 
بودجه به آن ها داده، احتمالا صرف مسائل 
دیگر کرده است؛ چراکه اکنون بیمه سلامت 
به موقع مطالبات را پرداخت می کند، اما 
تامین اجتماعی پرداختی نداشته و این 
نشان می دهد که احتمالا اعتبار مربوط به 
دارویاری سرجای خودش مصرف نمی شود. 
فاطمی گفت: نامه نگاری با رئیس جمهور و 
وزیر بهداشت داشتیم و اعلام کردیم که 
این موضوع نگران کننده است و باید فکری 

اساسی شود. 

نایب رئیس انجمن داروسازان ایران نسبت به کمبود برخی آنتی بیوتیک ها در آستانه پاییز هشدار داد

 اعتیادموضوعکمبوددارودرکشورنگرانکنندهاست
با وجود برخوردهای نیروی انتظامی با معتادان ولگرد 
و... هنوز در گوشه و کنار شهر به ویژه منطقه جنوب 
تهران می بینیم که اینها کنار خیابان یا در پارک ها 
هستند، چون در مهرماه هستیم و مدارس باز شده 
است و کودکان و نوجوانان که در حال رفتن به مدرسه 
هستند با مشاهده معتادان تاثیر منفی بر روحیه شان 
می گذارد. از مسئولان ذیربط خواستار رسیدگی به 
این معضل و جمع آوری سریع معتادان از سطح شهر 

هستیم. 
یک شهروند از تهران 

کرایه تاکسی
رانندگان تاکسی ها درعقب خودرو ۳ نفر سوار 
می کنند، ولی وجه کرایه دوران کرونا را از مسافران 
می گیرند و وقتی هم کرایه کمتر پرداخت می کنیم 
اعلام می کنند که کرایه ها گران شده است. از مسئولان 
تاکسیرانی درخواست رسیدگی به این موضوع را داریم. 
مدنی از تهران 

گندمکاران
۶۰ روز است که گندم به سیلو تحویل داده ایم اما 
خبری از واریز وجه نیست. از مسئولان تقاضا داریم که 
وجه واریزی این قشر زحمتکش را سریع تر واریز کنند. 
اکبری از لرستان

هزینه خوابگاه
هزینه خوابگاه های دخترانه را خیلی افزایش داده اند 
یعنی هزینه خوابگاه که جایی برای اسکان دانشجویان 
به ویژه دانشجویان دختر است بیشتر از شهریه دانشگاه 
است. لطفا پیگیری نمایید خرداد ماه سال گذشته 
هر ترم ۷۰۰ هزار تومان بود, ولی در حال حاضر هر 
ترمی دو میلیون تومان از هر دانشجو هزینه خوابگاه 
درخواست کرده اند چطور با این گرانی می توانیم ادامه 

تحصیل دهیم لطفا مسئولان رسیدگی کنند. 
کاظمی از مشهد



 دادستان نظرآباد جزئیات پرونده کشف یک 
جسد سوخته در اطراف نظرآباد استان البرز را 
تشریح کرد. سامان قاضی زاده دادستان نظر آباد 
در گفت وگو با میزان در خصوص جزئیات خبر 
کشف جسد سوخته یک زن در نظرآباد استان 
البرز گفت: در تاریخ 2۶ تیرماه سالجاری اهالی 
روستای گل دره نظرآباد متوجه آتش سوزی و 
دود غلیظ می شوند و موضوع را به پلیس آگاهی 
اعلام می کنند.وی افزود: بعد از حضور پلیس 
آگاهی در محل، متوجه جسد سوخته می شوند. 
بعد از ارسال جسد به پزشکی قانونی و بررسی 

ابتدایی آن مشخص می شود جسد متعلق به یک 
زن حدود ۳۰ ساله است. همراه جسد یک دستنبد 
و گردنبد طلا و بخشی از یک روسری کشف شده 
بود. قاضی زاده بیان کرد: بعد از بررسی های اولیه 
و با دستور دادستانی به شهرهای استان های البرز 
و تهران برای شناسایی این فرد نیابت داده شد تا 
اگر خانواده ای مفقودی دارد برای شناسایی جسد 
مراجعه کند. دادستان نظرآباد ادامه داد: خانواده 
متوفی که ۴ روز قبل خبر مفقودی دخترشان را 
به پلیس آگاهی تهران اعلام کرده بودند با اطلاع 
از کشف جسد در نظرآباد برای شناسایی آن به 

پزشکی قانونی مراجعه کردند. قاضی زاده بیان 
کرد: خانواده مراجعه کننده با رویت دستنبد و 
گردنبد کشف شده و لباس های باقی مانده، جسد 
را شناسایی کردند و برای انجام آزمایش DNA به 
پزشکی قانونی ارجاع داده شدند. با اعلام نتایج 
آزمایش ها، هویت جسد شناسایی و به خانواده 
وی تحویل داده شد. وی افزود: خانواده این دختر 
در کرج ساکن بودند و خودش در تهران زندگی 
می کرد. دادستان نظرآباد با بیان اینکه بعد از 
شناسایی جسد، تمام تماس های تلفن همراه وی 
رصد شد، گفت: با رصد تلفن همراه جسد مشخص 
شد، وی در تاریخ 2۶ تیر ماه از منزل شخصی خود 
در تهران خارج شده و به یک مطب زیبایی مراجعه 
کرده است که این موضوع را خواهر متوفی تایید 
کرده است. دادستان نظرآباد تصریح کرد: با رصد 
آنتن تلفن همراه مشخص شد این فرد به همراه 
یک نفر دیگر بعد از خروج از مطب به سمت 
نظرآباد حرکت کرده که در این منطقه تلفن 
همراه وی خاموش و سیمکارت در گوشی دیگری 
فعال می شود. وی گفت: شخصی که  سیمکارت 
متوفی را در گوشی جدید فعال کرده بود به اردبیل 
و بعد به قشم سفر کرده بود که با شنود تماس ها 
این فرد در قشم دستگیر شد. دادستان نظرآباد 

افزود: فرد دستگیر شده در اظهارات اولیه اقرار 
کرد که راننده پزشک مطب زیبایی است و فردی 
برای جراحی بینی به مطب مراجعه کرده بود که 
در حین جراحی فوت می کند و جسد را تحویل 
وی می دهند تا آن را از بین ببرد. قاضی زاده ادامه 
داد: راننده اقرار کرد که جسد را به بیابان های 
اطراف نظرآباد منتقل کرده و سوزانده است. وی 
با بیان اینکه در حال حاضر مسئول مطب زیبایی 
بازداشت شده، گفت: تمام کارکنان کلینیک 
زیبایی که شامل چند پرستار که در عمل دخیل 
بودند بازداشت شده اند.دادستان نظرآباد با بیان 
اینکه پزشک این مطب دارای 2 کلینیک در مناطق 
تهرانپارس و جردن است و این حادثه در کلینیک 
تهرانپارس رخ داده است، افزود: سوابق کیفری 
پزشک مطب زیبایی بررسی و مشخص شد که در 
دادسرای جرایم پزشکی تهران دارای پرونده است. 
وی بیان کرد: پرونده های این فرد برای تجمیع و 
رسیدگی در حال ارجاع به دادسرای نظرآباد است. 
دادستان نظرآباد با بیان اینکه قرار بازداشت موقت 
برای تمام کارکنان کلینیک زیبایی صادر شده 
است، گفت: در حال حاضر تمام پرسنل کلینیک 
در زندان هستند و تحقیقات در خصوص کشف 

همه ابعاد پرونده ادامه دارد. 

سال پنجم10حــوادث
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دادستان نظرآباد تشریح کردكوتــــــاه

جزئیات پرونده کشف جسد سوخته 
 کشف ۵۰ میلیارد کالای قاچاق 

فرمانده انتظامی استان خوزستان گفت: 
یک تریلر حامل اقلام کالای قاچاق در 
شهرستان امیدیه به ارزش 5۰ میلیارد ریال 
توقیف و محموله آن ضبط شد. سردار سید 
محمد صالحی با اعلام این خبر بیان کرد: در 
راستای مقابله با قاچاق کالا و ارز، ماموران 
پلیس با کار اطلاعاتی یکدستگاه خودروی 
تریلر حامل کالای قاچاق را در شهرستان 
امیدیه شناسایی و با رعایت حقوق شهروندی 
متوقف کردند. وی افزود: ماموران در بازرسی 
از خودروی مذکور ۴۹ قلم کالای مختلف از 
 xbox قبیل )فندک -  هدفون -  دستگاه
 ps۴ دسته بازی  - ps5 بخور -  دستگاه  -
- باتری قلمی -  نوشت افزار -  لوازم آرایشی 
و بهداشتی -  قفل آویز -  گلس موبایل( فاقد 
هرگونه مجوز گمرکی کشف و 2 متهم را 
دستگیر کردند. فرمانده انتظامی استان 
خوزستان با بیان اینکه عملکرد قاچاقچیان 
مغایر با اقتصاد مقاومتی بوده و سلامت 
جامعه و اقتصاد داخلی را مورد هدف قرار 
می دهد، ادامه داد: متهمان همراه با بار 
مشکوفه پس از تشکیل پرونده مقدماتی به 
سازمان تعزیرات حکومتی شهرستان امیدیه 

تحویل شدند. 

توقیف خودروهای شوتی 

توقیف  از  لارستان  انتظامی  فرمانده 
دودستگاه سواری پژو۴۰5 شوتی وکشف 
مقادیری کالای قاچاق در این شهرستان 
خبر داد. سرهنگ سید محمد یوسفی در 
گفت وگو با پایگاه خبری پلیس، در تشریح 
این خبر اظهار داشت: درراستای اجرای 
طرح جمع آوری کالاهای ممنوعه و قاچاق، 
ماموران پلیس آگاهی این شهرستان حین 
کنترل خودروهای عبوری به دو دستگاه 
خودرو پژو ۴۰5 شوتی مظنون و آنها را 
متوقف کردند. وی افزود: ماموران در بازرسی 
از خودروهای توقیفی در مجموع موفق 
به کشف ۷2 جفت پوتین زنانه، 25 ثوب 
کاپشن، ۴۴۱۰ ثوب انواع لباس زنانه ومردانه 
فاقد مجوز قانونی به ارزش تقریبی 5 میلیارد 
ریال را شدند. فرمانده انتظامی لارستان 
با اشاره به دستگیری دو نفر و تحویل آنها 
به مراجع قضائی، گفت: مبارزه با کالای 
قاچاق در دستور کار پلیس بوده و شهروندان 
می توانند هر گونه موارد مشکوک را از طریق 

تلفن ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند. 

 دستگیری ۲ زورگیر 
رئیس پلیس آگاهی پایتخت از دستگیری دو زورگیر 
در شمال تهران خبرداد. سرهنگ علی ولیپور گودرزی 
دراین باره گفت: ماموران پایگاه یکم پلیس آگاهی پایتخت 
در راستای اجرای طرح ارتقای امنیت اجتماعی در 
خیابان های شمالی تهران در حال گشت زنی بودند 
که به دو سرنشین یکدستگاه موتورسیکلت مشکوک 
شده و دستور توقف آنان را صادر کردند، اما دو مرد 
جوان پس از مشاهده کارآگاهان با موتورسیکلت مذکور 
متواری شدند و به خودورهای عبوری نیز آسیب وارد 
کردند. ولیپور گودرزی با بیان اینکه درپی فرار این 
دو نفر عملیات تعقیب و گریز میان پلیس و مجرمان 
آغاز شد، گفت: ماموران در حدود ۴۰ دقیقه  به دنبال 
این دو سارق بودند و سرانجام با اجرای طرح مهار 
دو متهم را دستگیر و به مقر انتظامی منتقل کردند.  

  کشف 11۰کیلو تریاک 
فرمانده انتظامي شهرستان حاجی آباد از کشف ۱۱۰ 
کیلوگرم تریاک از یکدستگاه خودرو پژو طی یک عملیات 
موفق پلیسی در این شهرستان خبر داد. سرهنگ روح اله 
عبداللهی در گفت وگو با پایگاه خبری پلیس درتشریح 
این خبر بیان داشت: ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر 
شهرستان حاجی آباد در راستای طرح مبارزه با قاچاق 
مواد مخدر، حین گشت زنی در یکی از محورهای ورودی 
شهرستان به یکدستگاه خودرو پژو ۴۰5 مشکوک و دستور 
توقف دادند. وی افزود: راننده بدون توجه به دستور پلیس 
اقدام به فرار کرد که در یک عملیات ضربتی و تعقیب و 
گریز سریع خودرو متوقف و در بازرسی از آن ۱۱۰ کیلو 
گرم تریاک کشف شد. فرمانده انتظامی شهرستان 
حاجی آباد اظهار داشت : در این عملیات یک نفر دستگیر 
و با تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی به مرجع 

قضائی معرفی شد. 
 

توقیف بنز قاچاق 
فرمانده انتظامي استان از کشف خودرو مرسدس بنز 
قاچاق در شهرستان رودبار خبر داد. سردار عزیزاله ملکي، 
مبارزه با قاچاق را یکي از مهمترین ماموریت هاي مجموعه 
انتظامي قلمداد کرد و اظهار داشت: امروزه تنگ شدن عرصه 
براي فعالیت قاچاقچیان به واسطه تلاش هاي شبانه روزي 
پلیس است. وي در ادامه گفت: ماموران انتظامي ایست و 
بازرسي رودبار حین کنترل وسایل نقلیه در مدخل ورودي 
استان به یک دستگاه خودرو مرسدس بنز با پلاک گذر موقت 
که از مسیر جنوب به شمال در حرکت بود، مشکوک شده 
و براي بررسي آن را متوقف کردند. فرمانده انتظامي استان 
گیلان با اشاره به اینکه پس از بررسي هاي صورت گرفته 
مشخص شد، خودرو مورد نظر قاچاق است افزود: در این 
رابطه متهم ۴2 ساله با تشکیل پرونده براي سیر مراحل 

قانوني به مرجع قضائي معرفي شد.    

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری دو جاعل 
حرفه ای اسکناس در مرکز تهران خبر داد. سرهنگ علی 
ولیپور گودرزی درباره جزئیات این خبر اظهارکرد: درپی 
وقوع کلاهبرداری های متعدد از شهروندان در مرکز تهران با 
شیوه و شگرد خرید اجناس با اسکناس های جعلی رسیدگی 
به موضوع در دسـتورکار تیمی زبده از کارآگاهان پایگاه ششم 
پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت. وی با بیان اینکه تحقیقات 
ابتدایی کارآگاهان مشخص شد دو کلاهبردار حرفه ای با 

شناسایی مالباختگان در یکی از سایت های آگهی فروش اجناس 
دست دوم به خانه آنها مراجعه کرده و با پول جعلی اجناس 
مذکور را خریداری و از محل متواری شده اند، گفت:  با توجه 
به کلاهبرداری های متعدد با این شگرد، کارآگاهان به صورت 
ویژه وارد عمل شدند و با تحقیقات میدانی هویت و مخفیگاه دو 
کلاهبردار حرفه ای را در مرکز تهران شناسایی کردند. رئیس 
پلیس آگاهی تهران بزرگ ادامه داد: ماموران پلیس با کسب همین 
سرنخ و پس از انجام هماهنگی های لازم قضائی راهی مخفیگاه 

متهمان شده و آنها را در یک عملیات منسجم دستگیر و به پایگاه 
هشتم پلیس آگاهی منتقل کردند. وی با بیان اینکه از مخفیگاه 
متهمان آلات و ادوات جعل اسکناس کشف شد، گفت: متهمان در 
تحقیقات ابتدایی به جرم کلاهبرداری با شیوه و شگرد شناسایی 
شکات در سایت های خرید و فروش اینترنتی و پرداخت پول جعلی 
به مالباختگان اعتراف کردند. بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی 
پلیس پایتخت، ولیپور گودرزی با بیان اینکه امنیت مردم خط 
قرمز پلیس است، گفت: با صدور قرار قانونی از سوی مرجع قضائی 
متهمان برای کشف جرائم احتمالی و شناسایی سایر شکات در 

اختیار کارآگاهان پایگاه هشتم پلیس آگاهی قرار گرفتند. 

بازداشت جاعلان اسکناس در تهران

 رئیس پلیس فتای پایتخت از دستگیری 
فردی که با جعل  ای نماد اقدام به کلاهبرداری 
از شهروندان در پوشش فروش آنلاین لباس 
کرده بوده، خبرداد.سرهنگ داود معظمی 
گودرزی در گفت وگو با ایسنا گفت: مدتی 
قبل تعدادی از شهروندان به پلیس فتا تهران 
بزرگ مراجعه کرده و مدعی شدند پس از خرید 
از یکی از سایت های فروش آنلاین پوشاک 

مورد کلاهبرداری قرار گرفته اند. وی ادامه داد: 
مالباختگان این پرونده در ادامه اظهارات خود 
گفتند قصد خرید پوشاک در فضای مجازی را 
داشته که با یک سایت فروش آنلاین این کالاها 
با قیمت های ارزان که نماد اعتماد الکترونیک 
نیز داشته است مواجه شده و پس از انجام فرآیند 
خرید و واریز وجه کالایی دریافت نکرده و 
متوجه کلاهبرداری شدند.   وی افزود: پس از 

اخذ اظهارات شکات رسیدگی به موضوع در 
دستورکار قرار گرفت و کارشناسان پلیس فتا 
تهران بزرگ تحقیقات اولیه پرونده را آغاز کردند 
و در اقدامات اولیه متوجه شدند کلاهبردار با 
ایجاد یک سایت خرید آنلاین و جعل ای نماد 
اقدام به جلب اعتماد شهروندان و کلاهبرداری 
از آنها کرده است. گودرزی ادامه داد: افسران 
سایبری پلیس فتا پایتخت با بکارگیری اقدامات 

فنی و تحقیقات گسترده در فضای مجازی 
موفق به شناسایی گرداننده این سایت شدند و 
پس از به دست آوردن اطلاعات هویتی مجرم 
و تشریفات قضائی متهم را در یکی از مناطق 
شمالی تهران بزرگ دستگیر و به پلیس فتا 
منتقل کردند. وی خاطرنشان کرد : متهم پس از 
حضور در پلیس فتا هرگونه جرمی را انکار کرد 
اما پس از مشاهده مستندات موجود در پرونده 
ضمن پذیرش جرم خود به کلاهبرداری از بیش 
از 2۱ نفر از شهروندان به ارزش حدود پنج 

میلیارد ریال اقرار کردند. 

کلاهبرداری۵میلیاردیباجعل»اینماد«
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   محمود خوراكچی 
 کارشناس فوتبال 

گفـــت و گـــو 

 شرط سازمان لیگ والیبال   
برای مس رفسنجان 

فارس: سازمان لیگ فدراسیون والیبال 
در اطلاعیه ای تعیین تکلیف بدهی های مس 
رفسنجان را شرط برگزاری دیدار این تیم برابر 
پیکان دانست. هفته دوم مسابقات والیبال 
قهرمانی باشگاه های برتر مردان کشور روز 
چهارشنبه ۱۳ مهرماه پیگیری خواهد شد. هفته 
دوم لیگ برتر مردان در حالی روز چهارشنبه 
سیزدهم مهرماه با شش دیدار پیگیری خواهد شد 
که تیم فولاد سیرجان ایرانیان صدرنشین بدون 
بازی این رقابت ها از سایپا تهران پذیرایی خواهد 
کرد و مسابقه دو تیم راه یاب ملل مریوان و پاس 
گرگان نیز به تعویق افتاد. همچنین سازمان لیگ 
فدراسیون والیبال در اطلاعیه ای تعیین تکلیف 
بدهی های مس رفسنجان را شرط برگزاری 
دیدار این تیم در هفته دوم برابر پیکان در تهران 
اعلام کرد. در این اطلاعیه تاکید شده است که 
این مسابقه از ساعت ۱5 روز چهارشنبه در سالن 
فدراسیون والیبال آغاز خواهد شد به شرطی که 
حداکثر تا پایان وقت اداری روز سه شنبه ۱2 
مهرماه بدهی مس رفسنجان از سوی این باشگاه 

تعیین تکلیف شده باشد. 

صمد مرفاوی مهاجم سالهای دور استقلال در 
خصوص عملکرد ساپینتو و شاگردانش در لیگ 

برتر صحبت کرد.
   درخصوص رفتار ریکاردو ساپینتو 
پس از اخراج برابر گل گهر سیرجان چه 

نظری دارید؟
 ساپینتو هنوز خودش را با جو و شرایط 
فوتبال ایران سازگار نکرده است. شرایط مانند 
اوایل دوران استراماچونی در ایران است. او با 
شرایط فوتبال ما آشنا نبود و در نشست خبری 
زیرصندلی زد و عصبانیت بروز می داد. رفته 
رفته با جو اینجا آشنا شد و تیمش تا نیم فصل به 
موفقیت رسید.  الان ساپینتو هم اینگونه است. او 
باید خودش را کنترل کند و بداند که در کدام تیم 
سرمربیگری می کند، تیمی که هوادار و بیننده 
زیاد دارد. بازی های استقلال بسیار مورد توجه 

قرار می گیرد. 
  گفته می شود تیم های لیگ برتری نقطه 

ضعف ساپینتو را پیدا کردند!
همانطور که گفتم او باید خودش را سازگار 
کند. افرادی که کنارش هستند مانند بیژن 
طاهری خیلی تلاش کرد او را آرام کند اما او به 
تنهایی که نمی تواند چنین کاری انجام بدهد. 
از طرف باشگاه باید او را بخواهند و با او صحبت 
کنند. باید شرایط و وضعیت را به او توضیح بدهند. 
ساپینتو باید بداند که سرمربی تیم بزرگ باید 
رفتار موجه داشته باشد. شرایط اینطور است، اگر 
داوری بد است، همه مربیان ایرانی هم از داوری 

ناراضی هستند، او باید خودش را وفق بدهد.
  از فرم بازی استقلال رضایت دارید؟ 

نه اینکه استقلال خوب بازی نکند ولی چون 
سرمربی جدید است، هنوز تفکرات سرمربی در 
تیم جا نیفتاده است. سال گذشته هم می گفتند 
استقلال خوب بازی نمی کند و فقط اقتصادی 
برنده می شود ولی به مرور تیم امتیازات را جمع 
کرد و تا آخر فصل بدون شکست قهرمان شد. الان 
هم فکر می کنم که تیم نباید امتیاز از دست بدهد و 
آرام آرام تیم شکل بگیرد و به موفقیت برسد.   الان 
مهم ترین نکته این است که طرفداران باید صبور 
باشند، حوصله کننده تا این تیم جا بیفتد و قهرمان 
شود. مگر دیروز پرسپولیس شکست نخورد؟ فوتبال 
برد و باخت دارد، اتفاق طبیعی است و استقلال هم 
باید شرایطش را بهتر از چیزی که هست، کند. سال 
گذشته اگر استقلال نتیجه می گرفت به تنهایی 
اتفاق نمی افتاد و از روی انسجام بود. باید انسجام 
بین تیم، بازیکنان، کادرفنی، باشگاه و هواداران 

باشد تا ثمره آن را ببینیم.

خارج ازمستطیل سبز

 مرفاوی: 
 ساپینتو 

 باید خودش را 
سازگار کند

خبــــــر
  رکوردهایی که منچسترسیتی 

و هالند مقابل یونایتد ثبت کردند 
منچسترسیتی و ارلینگ هالند در جریان 
برد ۶ بر ۳ برابر یونایتد چهار رکورد بزرگ ثبت 
کردند. به گزارش دیلی میل، منچسترسیتی 
در دیدار خانگی در هفته نهم لیگ برتر انگلیس 
مقابل منچستریونایتد به برتری رسید. این بازی 
پرگل ترین بازی تاریخ دو تیم بود. این دیدار 
با نتیجه ۶ بر ۳ به سود سیتی به پایان رسید. 
ارلینگ هالند )دقایق ۳۴، ۳۷ و ۶۳( و فیل فودن 
)۸، ۴۴، ۷۳( هر کدام سه گل به ثمر رساندند. 
برای منچستریونایتد نیز  آنتونی )5۶( و مارسیال 
)۸۴، ۹۰ - از روی نقطه پنالتی( گلزنی کردند. 
منچسترسیتی به اولین باشگاه لیگ برتر تبدیل 
شد که در هشت بازی خانگی متوالی پیروز شد و 
در هر کدام از این بازی ها سه گل یا بیشتر به ثمر 
رساند. هالند به اولین بازیکن منچستر سیتی 
در تاریخ لیگ برتر )از سال ۱۹۹2( تبدیل شد 
که سه گل در یک دیدار به منچستریونایتد زد و 
همچنین اولین بازیکن تاریخ لیگ بود که در سه 
بازی خانگی متوالی تیمش هت تریک کرد. این 
دیدار همچنین پرگل ترین تقابل دو تیم بود که 
۹ گل داشت. منچسترسیتی با 2۰ امتیاز در رده 
دوم جدول رده بندی قرار دارد و در دیدار بعدی 

خود به مصاف ساوتهمپتون خواهد رفت. 

دیدار با ویتنام؛ بازی اصلی تیم ملی است  

   انتخاب تیم 
امیرحسین زارع دارنده مدال برنز المپیک و 
مدال های طلا و برنز سنگین وزن جهان در کشتی 
آزاد برای حضور در بیست و دومین دوره لیگ برتر 
کشتی، جام یادگار امام )ره( به تیم پتروپالایش 

تاکستان قزوین پیوست

  قرارداد
 مدتی است قرارداد مهدوی کیا با فدراسیون فوتبال 
تمام شده  قرارداد جدیدی با وی امضا نشده است. با 
این وجود اصرار بر اینکه او سرمربی تیم امید است 
باعث شد تا مهدوی کیا با انتشار استوری ، هرگونه 

ارتباط با فدراسیون را تکذیب کند.

        ناکام
در شرایطی که تصور می شد یورگن لوکادیا که 
گلزن اول پرسپولیس است پشت ضربه پنالتی 
بایستد، مهدی ترابی توپ را برداشت تا شاید 
نخستین گل فصل خود را از روی نقطه پنالتی بزند 

اما ضربه وی توسط اخباری مهار شد. 

ـت
وشـ

س ن
عك

 فوتبـــال داخلـــی 
فارس: محمدحسین مرادمند در مورد برد 2 بر یک 
استقلال مقابل گل گهر اظهار داشت: بازی بسیار سختی 
داشتیم. گل گهر تیم خوب و منسجمی است و فوتبال خوبی 
از لحاظ فنی به نمایش می گذارد چون سرمربی خوبی دارد. 
وی در خصوص اتفاقات پایان این مسابقه گفت: صحنه ای که 
داور اعلام پنالتی کرد، صد درصد درست بود. از روی نیمکت 
مشخص بود خطا داخل محوطه جریمه اتفاق افتاده و همه 
کارشناسان هم آن را تایید کردند. مدافع استقلال تصریح 
کرد: شنیدم که بین دونیمه، مربی تیم گل گهر به داور مسابقه 
گفت ساپینتو به زبان پرتغالی توهین می کند. ما نیمه اول را با 
یک گل برده بودیم و صحنه خاصی هم پیش نیامد که ساپینتو 
بخواهد اعتراض کند. در این بازی سرمربی ما بیشتر دقایق 
مسابقه روی صندلی خود نشسته بود و خیلی کم کنار خط 
آمد. در دقایق پایانی هم که مسابقه مساوی بود، صاحب ضربه 
پنالتی شدیم و در آستانه پیروزی بودیم. هیچ دلیلی ندارد که 

سر مربی ما بخواهد اعتراض کند.

 انتقاد شمسایی از ساعت دیدار ایران و ویتنام 

دیدار صبحگاهی با حریفی آشنا!
سال  پنجم

شماره   1384

قبل از اینکه در مورد عملکرد تیم ملی فوتسال کشورمان 
بپردازم، باید از نسل طلایی فوتسال ایران که چندین سال 
قدرت فوتسال را در آسیا و جهان به رخ کشیدند تشکر کنم. 
این بازیکنان با ارتباطات خوب و خلاقیت  تیمی و فردی 
توانستند قدرت فوتسال ایران را نشان بدهند. تمامی این 
بازیکنان که نسل طلایی فوتسال ایران هستند سال ها زحمت 
کشیدند و باید از تک تک آن ها تشکر کنیم.  فوتسال ایران 
الان در دوره رنسانس است. یک روزی بالاخره باید این تغییر 
نسل انجام می شد و در همه رشته های ورزشی این اتفاق 
رخ می دهد. زمانی که شمسایی هدایت تیم ملی فوتسال 
را برعهده گرفت با شعار می سوزم و می سازم کار خودش را 
شروع کرد و به معنای واقعی هم به شعار خودش عمل کرد. 
در جام ملت های آسیا ۱۰ بازیکن جدید به میدان رفتند و این 
نوید روزهای خوب برای فوتسال ایران است. مهدی کریمی 
بازیکن جوان تیم ملی شجاعت به خرج داد و پیراهن شماره 
۷ را پوشید و با درخششی که در این مسابقات داشت، نشان 
داد که می تواند راه او را ادامه طی کند.  عملکرد بازیکنان به 
لحاظ فنی مانند همان نسل طلایی فوتسال ایران است که 
برای اولین به میدان رفتند. این نشان می دهد این بازیکنان 
به لحاظ فنی قابل قبول هستند و این جوانان جواب اعتماد 
کادرفنی را به خوبی دادند و به آن ها انگیزه زیادی داده شد. 
من حساب کردم هر ۱۴ بازیکن تیم ملی از همان بازی 
نخست با ارنج های متفاوت به میدان آمدند، این اتفاق یک 
حسن داشت و این که دست کادرفنی برای حریفان رو نشود. 
بازیکنان ما در این بازی کمترین خطا را داشتند و به لحاظ 
گلزنی هم آمار قابل قبولی داشتند.  من اصلا با این موضوع 
موافق نیستم، با تمام احترامی که برای اهالی فوتسال قائل 
هستم اما این موضوع را نمی پذیرم؛ به این خاطر که بازیکنان 
ما در سه بازی که در مرحله گروهی انجام دادند نسبت به 
حریفان برتری داشتند و فکر می کنم فقط در بازی اول مقابل 
اندونزی شاید در حدود 5 دقیقه تحت فشار بودند و در تمامی 
بازی ها قاطعانه تیم برتر میدان بودند. ضمن اینکه نباید 
فراموش کنیم که بالاخره تغییر در تیم ملی رخ داده و همیشه 
در هر رشته ای تغییر با افت و خیز روبه رو است و این موضوع 
طبیعی است. در مورد بازی با ویتنام در مرحله یک چهارم باید 
بگویم بازی  های ویتنام را دیدم و فکر می کنم در دو بازی اول 
خیلی خوب کار کردند اما مقابل ژاپن شاید به این خاطر که 
مهر صعود این تیم زده شده بود، آن طور که انتظار می رفت 
بازی نکرد. با این حال ویتنام هم تیم خوبی است و منطقی 
بازی می کند. این مرحله برای همه تیم ها حساس است و قطعا 
با تمام توان تلاش می کنند که در این مرحله بهترین نتیجه 
را کسب کنند. تیم ملی در سه بازی گذشته خود تکنیک 
ویژه ای نداشت و کادر فنی به خاطر اینکه دستش رو نشود 
این استراتژی را داشت. اما به نظرم بازی اصلی ایران از ویتنام 
شروع می شود اگر تیم ملی بدشانسی نیاورد، به این معنی که 
داور قضاوت خوبی داشته باشد و کسی هم اخراج نشود قطعا ما 
می توانیم ویتنام را شکست دهیم.بازیکنان باتجربه ما در این 
بازی به خوبی بازیکنان جوان را مدیریت کردند و باید از آن ها 
هم یک تشکر ویژه داشته باشیم. امیدوارم بازیکنان بتوانند 

قهرمانی دوره قبل خود را تکرار کنند.

آرمان ملی: بازی تیم ایران و ویتنام در مرحله حذفی 
مسابقات جام ملتهای فوتسال آسیا ، ساعت ۱۱ صبح  سه شنبه 
۱2 مهرماه به وقت محلی، ساعت ۱۱:۳۰ به وقت تهران در 

ورزشگاه سعدعبدالله کشور کویت برگزار می شود.
  صعود مقتدرانه 

 تیم ملی فوتسال ایران با سه پیروزی و 2۴ گل زده در سه 
بازی، صعود مقتدرانه ای به دور حذفی جام ملت های آسیا 2۰22 
داشت. این تیم که در ترکیب خود از چهره های گلزن سرشناس 
و جوانی بهره می برد، عنوان بهترین خط حمله دور گروهی را 
به خود اختصاص داد. ۱۱ گل از این 2۴ گل را دو مهاجم ایرانی 
شاغل در لالیگا به ثمر رسانده اند. حسین طیبی، ملی پوش ایرانی 
باشگاه پالمای اسپانیا ۶ گل و احمد عباسی، ملی پوش ایرانی واینا 
آلبالی 5 گل در ۳ بازی به ثمر رساندند و بهترین گلزنان ایران و 
دور گروهی مسابقات بودند. عباسی در بازی اول مقابل اندونزی 
دو گل زد و در بازی دوم مقابل چین تایپه هت تریک کرد. حسین 
طیبی هم که در بازی اول یک گل زده بود، به ترتیب در بازی های 
دوم و سوم، 2 و ۳ گل زد تا با ۶ گل، آقای گل دور گروهی شود. 
حسین طیبی، کاپیتان باتجربه تیم ملی فوتسال ایران در حالی 
برای کسب عنوان آقای گلی جام ملت های آسیا 2۰22 با احمد 
عباسی رقابت می کند که پیش از این و طی دو دوره موفق به 

کسب این عنوان شده بود.
AFCواکنش  

کنفدراسیون فوتبال آسیا نسبت به این صعود مقتدرانه تیم 
ملی کشورمان واکنش نشان داد و از آن تمجید کرد. AFC نوشت: 
مدافع عنوان قهرمانی فوق العاده کار کرد و حداکثر امتیازها را در 

مرحله گروهی گرفت. این تیم با 2۴ گل زده و صدرنشینی در 
گروه به مرحله حذفی رسید.

  برنامه مسابقات
مرحله مقدماتی شانزدهمین مرحله مسابقات فوتسال قهرمانی 
آسیا روز یکشنبه به پایان رسید تا هشت تیم حاضر در مرحله 
یک چهارم نهایی مشخص بشوند. بر اساس نتایج رقم خورده، 
تیم های تایلند و کویت از گروه A، ازبکستان و تاجیکستان از 
 D و ژاپن و ویتنام از گروه C ایران و اندونزی از گروه ،B گروه
جواز حضور در مرحله حذفی را به دست آوردند. تیم اندونزی در 
حالی با محمد هاشم زاده محمد ایرانی خود در گروه ایران صعود 
کرد که سیدمحمد ناظم الشریعه دیگر مربی ایرانی با تیم عراق 
در مرحله مقدماتی حذف شد و در صعود ناکام ماند. در مرحله 
یک چهارم نهایی که  سه شنبه برگزار می شود، تایلند به مصاف 
تاجیکستان می رود و کویتِ میزبان رو در روی ازبکستان قرار 
می گیرد. همچنین ایران که به عنوان صدرنشین گروه C راهی 
مرحله حذفی شد، با ویتنام دیدار می کند و ژاپن باید اندونزی را با 
مربی ایرانی خود پشت سر بگذارد. تقابل ایران و ویتنام حدود 2۰ 
روز پیش در تورنمنت تدارکاتی تایلند به مصاف هم رفته بودند 
که شاگردان شمسایی در آن مسابقه ۳ بر ۱ پیروز شدند. از این 
جهت، ویتنام که تیم سرحال و قدرتمندی هم نشان داده است، 

حریف آشنایی برای ملی پوشان کشورمان محسوب می شود.
  صحبت شمسایی

وحید شمسایی سرمربی تیم ملی فوتسال ایران در نشست 
خبری قبل از بازی ویتنام، اظهار داشت: برای یک بازی خوب و 
تماشاگرپسند آماده ایم. با تیم ویتنام که با مربی بسیار خوبی که 

در گذشته هم توانسته تیم آرژانتین را قهرمان جهان کند، دیدار 
خواهیم داشت. از نظر من بازی در مرحله حذفی بازی مرگ و 
زندگی است. در صورت برد به مرحله بعدی صعود می کنیم و 
در جمع چهار تیم برتر فوتسال آسیا قرار می گیریم. در صورت 
باخت هم تیم به کشور خود باز می گردد. در این بازی حق اشتباه 
نداریم و تمام تلاشمان را برای پیروزی و برد ویتنام می کنیم. 
وی در پاسخ به سوال سایت AFC مبنی بر صحبت های سرمربی 
تیم ویتنام که در نشست خبری قبل بازی اعلام کرده است که 
تیم ایران مهاجمان خوبی دارد و تیم ویتنام هم در دفاع خوب 
هست و نظر شما در این مورد چیست، گفت: این دیدار، تفاوت 
دو تیم با دو شکل از بازیست، تیم ایران تشنه تهاجم و گل زدن 
و تیم ویتنام هم خیلی در دفاع کردن سخت کوش است. قطعا 
دو تیم خیلی خوب بازی همدیگر رو آنالیز کرده اند. به نظر من 
این امر، از زیباییهای بازی فردا برای تماشاگران است. سرمربی 
تیم ملی فوتسال کشورمان افزود: ساعت بازی فردا از قبل برنامه 
ریزی شده است و تیم ایران در مرحله حذفی مسابقات ساعت 
۱۱ به وقت محلی و ۱۱:۳۰ به وقت تهران صبح فردا سه شنبه 
۱2 مهرماه بازی خواهد کرد و به یاد ندارم که در این ساعت 
مسابقه ای در این سطح برگزار شود. در این شرایط ما باید طبق 
قوانین برگزاری مسابقات ساعت ۹:۳۰ دقیقه صبح در ورزشگاه 
باشیم و بازیکنان باید از ساعت ۷ صبح آماده بازی باشند. به 
عنوان سرمربی نمی توانم بپذیرم که در این مرحله از مسابقات، 
ساعت بازی صبح به این زودی باشد. شمسایی خاطرنشان کرد: 
ضمن اینکه باید اذعان کنم در مورد امکانات برگزاری مسابقات و 

میزبانی کشور کویت تمام موارد ایده آل و فوق العاده بوده است.
  خواسته حریف

تیم ملی فوتسال ویتنام در آخرین بازی مرحله گروهی 
مسابقات فوتسال قهرمانی آسیا برابر ژاپن با دو گل شکست 
خورد. ویتنام با این باخت، صدرنشینی گروه D را از دست داد تا 
به عنوان تیم دوم راهی مرحله یک چهارم نهایی و حریف ایران 
بشود. »دیگو جوستوزی« مربی آرژانتینی ویتنام بعد از بازی با 
ژاپن به مشکلات این تیم اشاره کرد و گفت: زمانی که یک بر 
صفر از ژاپن عقب بودیم، برای حفظ توپ »پاور پلی« کردیم 
چون می خواستیم به عنوان صدرنشین صعود کنیم اما بعد از 
دریافت گل دوم، بعضی از بازیکنان ما دیگر خونسردی و شجاعت 
لازم را نداشتند. وی افزود: فکر می کنم این مشکلی است که 
من و بازیکنان باید روی آن کار کنیم. باید بیشتر تلاش کنیم تا 
پیشرفت کنیم. اگر می خواهید برنده شوید، باید بدانید که چگونه 
مشکلات را بپذیرید و برای ادامه مبارزه شجاع تر و سرسخت تر 
باشید. سرمربی تیم ملی فوتسال ویتنام همچنین در خصوص 
تقابل با ایران گفت: باید روی دیدار با ایران بسیار متمرکز باشیم. 
به بازیکنانم اعتماد دارم و آنها نیز باید به خود و هم تیمی هایشان 

ایمان داشته باشند.

 بیــن المــلل
به گزارش دیلی میرور، تیم فوتبال منچسترسیتی در 
هفته نهم لیگ جزیره با نتیجه پر گل ۶ بر ۳ همشهری  خود، 
منچستریونایتد را شکست داد و پس از آرسنال با 2۰ امتیاز 
در رده دوم ایستاد. روی کین کاپیتان سابق منچستریونایتد 
در ارزیابی خود از این دیدار گفت: من نمی توانم چیزی را 
که می بینم باور کنم. یونایتد در این دیدار بسیار بد بود. 
بازیکنان باید خجالت بکشند. شما نمی توانید در یک نیمه 
۴ گل از سیتی بخورید و راحت به رختکن بروید. این بسیار 
شرم آور است. اعتقاد به پیروزی اصلا در تیم تن هاخ وجود 
نداشت. سیتی خیلی زود بازی را برای خود تمام کرد و دل 
خوش به این نباشید که در نیمه دوم یونایتد توانست برنده 
شود. پس از چهار پیروزی متوالی اخیر در لیگ، شکست 
سنگین برابر سیتی اکنون یک شوک بزرگ برای تن هاخ 
و تیمش است. این بازی سیتی وحشیانه بود. آنها بی رحم 
حمله کردند و توانستند هر کاری که می خواهند انجام 

دهند. این برای دومین بار در ۱5 
سال اخیر است که آبی های شهر 
منچستر موفق شدند ۶ گل به 
رقیب دیرینه خود بزنند. پیش 
از این، منچسترسیتی در زمان 
هدایت روبرتو مانچینی موفق 

به زدن ۶ گل به یونایتد 
شده بود.

 

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: نقطه تاریک دیدار 
استقلال با گل گهر رفتار ساپینتو لب خط بود که زمین فوتبال 
را با چاله میدان اشتباه گرفته بود. ادموند اختر در گفت وگو 
با میزان، درباره پیروزی تیم فوتبال استقلال مقابل گل گهر 
در هفته هفتم لیگ برتر فوتبال اظهار داشت: از لحاظ فنی 
استقلال یک بازی سخت را مقابل گل گهر داشت، امیر 
قلعه نویی پرافتخارترین مربی لیگ برتر است و تیم های او 
همیشه قابل احترام هستند. بازیکنان استقلال با سعی و 
تلاش به ۳ امتیاز رسیدند که این پیروزی مقابل این تیم خوب 
ارتباطی به ساپینتو نداشت. به عنوان یک هوادار و پیشکسوت 

استقلال معتقدم نقطه تاریک این دیدار رفتار ساپینتو لبِ 
خط بود که زمین فوتبال را با چاله میدان اشتباه گرفته بود. 
تمام نکات فنی این بازی با بی اخلاقی او از بین رفت. وی افزود: 
بازیکن یا مربی در تیم باید از سرمربی خارجی خود نکات فنی و 
اخلاقی را بیاموزد، اما در مورد این مربی بازیکنان و مربیان چه 
چیزی را باید از او یاد بگیرند؟مربی باید برای بازیکنانش الگو 
باشد و اصلًا فرض کنیم اخراج ساپینتو از سوی داور مسابقه 
اشتباه بوده، اما آیا او باید چنین رفتار ناشایست و به دور از شأنی 
داشته باشد؟ مگر زمین فوتبال لات خانه است که برای داور 
لات بازی و شاخ و شانه بکشی؟ او چنان به داور حمله می کرد 

که فقط مانده بود لباس خود را پاره کند. پیشکسوت تیم فوتبال 
استقلال اضافه کرد: استقلال پرافتخارترین و قدیمی ترین 
باشگاه آسیاست که هر بازیکن و مربی بعد از حضور در این تیم 
بزرگ می شود. کارنامه ساپینتو در تیم های قبلی اش مشخص 
است و او فقط از نام استقلال سوء استفاده می کند. کمیته 
انضباطی فدراسیون فوتبال برای این بی اخلاقی ساپینتو باید 
بیشترین مجازات را در نظر بگیرد تا این مربی خارجی زمین 
فوتبال را با جای دیگر اشتباه نگیرد. از مدیریت باشگاه استقلال 
می خواهم تا ساپینتو را جریمه مالی کنند، چون این مربیان 
خارجی زبان جریمه مالی را بیشتر می فهمند. اختر در مورد 
دیدار استقلال با فولاد در هفته هشتم لیگ برتر فوتبال گفت: 
معتقدم نکته مثبت دیدار با فولاد عدم حضور ساپینتو لب خط 
است که دیگر دلقک بازی در نمی آورد و بازیکنان با آرامش به 

مصاف تیم قدرتمند و تاکتیکی فولاد خوزستان می روند. 

» اختر« پیشکسوت استقلال:
نکته مثبت دیدار با فولاد عدم حضور ساپینتو است

 ذوالمجیدیان مدیر تیم فوتبال تراکتور:
بنیادی فر  می توانست  تمام  زحمات  تراکتور    را  به   باد   بدهد

علی اکبر ذوالمجیدیان مدیر تیم فوتبال تراکتور به انتقاد 
شدید از داور بازی با پرسپولیس پرداخته و می گوید پنالتی 

گل می شد بنیادی فر با وجدانش کنار می آمد؟
  برتری مقابل پرسپولیس 

علی اکبر ذوالمجیدیان  درباره برتری یک بر صفر تیم فوتبال 
تراکتور مقابل پرسپولیس در هفته هفتم لیگ برتر، اظهار 
داشت:  این بازی را یک بر صفر بردیم اما همانگونه که خود 
یحیی گل محمدی گفت باید با اختلاف گل بیشتری می بردیم 
و دست کم نتیجه ۳ بر صفر یا چهار بر صفر می شد. وی درمورد 
اینکه اعتماد به قربان بردیف پس از پیروز نشدن در چهار هفته 
ابتدایی لیگ سبب شد تراکتور در سه بازی بعدی به برتری 
برسد و اکنون فقط سه امتیاز با صدر جدول فاصله داشته باشد، 
گفت: بردیف مربی بزرگ، کاربلد و متینی است. او در هفته های 
ابتدایی شناختی از لیگ ایران نداشت اما در ادامه فوتبال ما را 
شناخت و به همین دلیل در سه هفته اخیر بهتر بازی کرده ایم، 
همه بازی ها را برنده  شدیم و حتی گل هم نخورده ایم. امیدوارم 
این روند همیشه پابرجا بماند تا بتوانیم هواداران میلیونی 

تراکتور را شاد کنیم.  این برد را به تمام عاشقان تیم مان تبریک 
می گویم.

  انتقاد از داور 
وی با انتقاد از موعود بنیادی فر، داور بازی پرسپولیس و 
تراکتور، تصریح کرد: از او خیلی گلایه دارم. یک اشتباه او در 
اعلام پنالتی به سود پرسپولیس می توانست تمام زحمات ما 
را به باد بدهد. تیم ما در نیمه اول بازی هم سه موقعیت بالای 
۹۰ درصدی را هدر داد. در نیمه دوم نیز به جز گلی که به ثمر 
رساندیم، فرصت های دیگری را نیز از دست دادیم. واقعا خوب 
بازی کردیم و از همه بچه ها تشکر می کنم. هرچند اشتباه داور 
می توانست سه امتیاز را از تراکتور بگیرد اما بازیکنان ما ثابت 
کردند تراکتور هستند و در هر شرایطی باید برنده شویم. مدیر 
تیم تراکتور درخصوص اینکه موعود بنیادی فر، اکنون با حذف 
علیرضا فغانی نفر اول لیست داوران بین المللی ایران شده و 
انتظار می رود عملکرد بهتری در قضاوت خود داشته باشد و 
حتی با لحن بهتری با بازیکنان صحبت کند، گفت: تیم ما از 
ابتدای فصل از داوری ضربه زیادی خورده که نمونه اش دیدار با 

فولاد، گل گهر و صنعت نفت است اما واقعا بنیادی فر در دیدار با 
پرسپولیس پنالتی بچه گانه ای علیه ما گرفت. حتی جواد خیابانی 
که کارشناس داوری نیست و بسیاری از کارشناسان اعلام کردند 
آن صحنه پنالتی نبود اما نمی دانم چرا داوری در سطح بنیادی فر 
باید این اشتباه بزرگ را انجام بدهد. ذوالمجیدیان ادامه داد: 
بزرگ تر از من بارها گفته اند تا زمانی که VAR به فوتبال ما 
نیاید، این اشتباهات را شاهد خواهیم بود. حتی تیم هایی که 
خوب بازی می کنند ممکن است با اشتباه داور نتیجه را از دست 
می دهند. از تمام داوران خواهش می کنم بیشتر حواس شان 
باشد و بیشتر دقت کنند تا با احساسات هواداران میلیونی تمام 
تیم ها مثل تراکتور بازی نشود. با یک اشتباه بنیادی فر ممکن 
بود هرچه برای بازی با پرسپولیس کاشته بودیم، پنبه شود. وی 
اضافه کرد: هرکسی هم بد حرف بزند، شخصیت خودش را نشان 
می دهد. در پایان نیمه اول یک توپ به کرنر رفت اما بنیادی فر 
اجازه نداد بازیکن ما آن کرنر را ارسال کند. وقت دست او بود و  
وقتی کرنر اعلام شده، می توانست ۱۰ ثانیه بیشتر بگیرد. شاید 

همان توپ گل می شد. 
  مدعی قهرمانی؟

مدیر تراکتور درمورد اینکه آیا امسال این تیم مدعی قهرمانی 
هست، توضیح داد: تراکتور باید مدعی باشد. ما به خاطر هواداران  

بازی می کنیم.
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 1384 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه
 سناریوی خذف از جام جهانی

بــه گــزارش همشــهری آنلاین، انگلیــس، ولز و 
آمریکا تنها رقبای تیم ملی در جام جهانی نیســتند. 
ایران برای درخشــیدن در این جــام باید به جز این 
۳ رقیب، روبــه روی انبوهی از حواشــی، زمزمه های 
ریــز و درشــت و البته شــایعه های بزرگ بایســتد. 
تازه ترین شــایعه ای که در روزهای گذشــته بارها به 
گوش رسیده، مســئله کنار گذاشته شدن تیم ملی از 
جام جهانی اســت. داســتانی که برخی از رسانه ها با 
آب وتاب زیادی درباره اش صحبت می کنند اما احتمال 
رقم خوردنش تقریبا نزدیک به صفر به نظر می رســد.

واکنش حامد بهداد به تجزیه طلبان
بازیگر سرشناس سینما درباره توطئه تجزیه ایران 
به بدخواهان هشــدار داد. حامد بهداد بازیگر ســینما 
در صفحه اینســتاگرامش یک مطلب را منتشر کرد و 
نوشت: »حفظ تمامیت ارضی این آب و خاک، آرمان و 
فصل مشترک همه ماست، همین مهم، مرز ما را با هر 

آنکه ایران ما را تجزیه بخواهد، جدا می کند.«

افول اغتشاشات  
عمویی،سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجــی مجلس گفت: جریان نفــاق و گروهک های 
تجزیه طلب بــا برنامه ریزی از قبل اقداماتی را صورت 
دادند و سعی داشتند ســوالات و ابهامات مردم را به 
انحراف بکشــانند و با حضور خیابانی خود شــرایط را 
به ســمت ناامنی سوق دهند البته مردم ما هوشیارانه 
و با بصریت با موضوع مواجه شــدند و ضمن پیگیری 
سوالات خود، تحت تاثیر این فضاسازی قرار نگرفتند 
لذا القای یک فضای روانی ناامن موفق نبوده و شــاهد 

افول اغتشاشات هستیم. 
تایید توقیف گذرنامه علی دایی 

یکی از نزدیکان علــی دایی خبر ضبط گذرنامه او 
را تایید کرد. علی دایــی که چندی پیش برای انجام 
کار شــخصی به خارج از کشور ســفر کرده بود، شب 
یکشــنبه از استانبول به تهران برگشت. خبر بازگشت 
علی دایی اما تحت تاثیر شایعه ای عجیب قرار گرفت. 
بعدازظهر روز یکشــنبه شایعه شد گذرنامه علی دایی 

ضبط شده است. 

کاوه رضایی: حالم خوبه!
کاوه رضایی با انتشــار یک استوری به حواشی اخیر 
واکنش نشان داد. کاوه رضایی، مهاجم تیم تراکتور که 
در روزهای اخیر شایعاتی در خصوص او شنیده می شد 
با انتشار یک اســتوری به این صحبت ها واکنش نشان 
داد و گفــت حالش خوب اســت. رضایی ابتدای فصل 
به دلیل پر بودن لیســت استقلال راهی تراکتور شد. با 
اعلام باشگاه تراکتور او در دیدار با پرسپولیس به دلیل 

مصدومیت غایب بود. 

 تکذیب توقیف شناور ایرانی
شــناور ایرانی متعلق به شرکت کشــتیرانی دریای 
خزر به هیچ عنوان توقیف نشده و پس از بهبود شرایط 
جوی، به مســیر خود به مقصد بندر آکتائو قزاقســتان 
ادامه خواهد داد. شــرکت کشتیرانی دریای خزر ضمن 
تکذیب خبر توقیف شــناور ایرانی، اعلام کرد: شــناور 
ایرانی که از مبدأ بندر انزلی عازم بندر آکتائو قزاقستان 
بوده، به دلیل بدی شرایط جوی مجبور به توقف موقت 
در یکی از بنادر باکو در کشــور آذربایجان شــده است. 
شرکت کشتیرانی دریای خزر در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
شــناور متعلق به شرکت کشــتیرانی دریای خزر که از 
مبدأ بندر انزلی عازم بندر آکتائو قزاقستان بوده، به دلیل 
اوضاع نامساعد جوی و سرعت بالای وزش باد در مسیر، 
مجبــور به توقف و پهلوگیری در یکــی از پناهگاه های 
جنوب آذربایجان و باکو شــده و به محض مساعد شدن 

اوضاع جوی به مسیر خود ادامه خواهد داد. 

حرف های زشت ساپینتو 
مربی باشگاه گل گهر با اشاره به رفتارهای ساپینتو 
کنار زمین، گفت: »آقای ســاپینتو از ابتدای بازی در 
حال توهین بود و حتی ناظر به سمت نیمکت ما آمد 
و گفت شما که در کادرفنی تان مربی پرتغالی داشتید 
معنای این حرف های سرمربی استقلال چیست که ما 
معنای رکیک آن را نگفتیم.« ربیعی فر افزود: »اگر آن 
روز که به کارکنان شریف هلال احمر در انزلی توهین 
و اهانت شد جلوی این فحاشی و رفتار گرفته می شد 
شــاهد این ماجراها نبودیم. فکر می کنم فوتبال ایران 
اسیر و دچار یک کاپیتالیسم پرتغالی شده و این افراد 
یک مصونیت شــدید دارند وگرنه نمی شود این همه 

توهین و رفتار زشت را توجیه کرد و از آن گذشت.«

اخراج مدیران استقلالی 
رئیس شــرکت توســعه و نگهداری اماکن ورزشــی 
کشــور، در یک روز دو مدیرعامل سابق باشگاه استقلال 
را از ریاست دو مجموعه ورزشی بزرگ تهران عزل کرد. 
احمد مددی مدیرعامل پیشــین استقلال و امیرحسین 
فتحی مدیرعامل اسبق استقلال، از مدیریت دو مجموعه 
ورزشــی آزادی و انقلاب تهران برکنار شدند. عزل احمد 
مددی در حالی صورت گرفت که روز گذشته مشکلاتی 
برای سیستم برق ورزشــگاه آزادی در زمان آغاز دیدار 
تیم های پرسپولیس و تراکتور به وجود آمد و باعث تأخیر 
۳۳ دقیقه ای در شــروع این مسابقه شد. البته مددی از 
روز نخست ورود عاصم یوسفی به شرکت توسعه، با وی 
مشکل داشت و اختلاف دو طرف عیان بود . حتی یک بار 
خبر برکناری مددی منتشــر شده بود که تکذیب شد و 

این مدیر نزدیک به سجادی به کارش ادامه داد.   

  عکس ومتن : فروغ مولايي

شاخصه مهم بازار يا هر نوع كسب و كاري بر سه عنصر حیاتي و غیرقابل تغییر بنا شده است. صداقت، 
قناعت و  رفاقت. صداقت داشتن در آگاهي از نوع كالايي كه مي فروشیم، قناعت در میزان سودي كه حق 
ماست و نه طمع كردن. و سومین شاخصه رفاقت با همه مشتريان، هم ولايتي ها، همشهريان و هموطنان 
است. وقتي همه به يكديگر چنین نگاهي پیدا كنند اعتماد جان مي گیرد آن وقت جامعه روي ريل اصلي 
حركت مي كند. در واقع كفه ترازو همیشه مي بايست به نفع اين سه شاخصه پايین بیايد.آن وقت در هیچ 

معامله اي كسي ضرر نمي كند. بازار تاريخي كاشان راسته فروشندگان نخِ فرش. 

عكسنامه وقتي کفه ترازو به سمت رفاقت خم مي شود

اينفوگرافیک 

فـــرارو

باانجاماینکارهاازپروازبیرونتانمیکنند!   منبع:  تحلیل بازار/ علی کريمی

وزیر فرهنگ: 
 هنرمندان پیشتاز امیدبخشی و ایجاد نشاط در جامعه هستند

محمدمهدی  ملــی:  آرمان 
اسماعیلی با بیان اینکه این روزها 
اغلــب هنرمندان پیشــتاز عرصه 
امیدبخشــی و ایجــاد نشــاط در 
جامعه هستند، گفت: خوشبختانه 
هنرمندان بخوبــی به این موضوع 
واقف هســتند که کشور عزیزمان 
امــروزه بیــش از هــر زمانی به 
انســجام و وحدت ملی نیاز دارد. 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
چهاردهمیــن همایش سراســری 
هنرمنــدان پیشکســوت کــه در 
شــهر مقدس مشهد برگزار شد، با 
ابلاغ ســلام رئیس جمهور به نقش 
تاثیرگذار مسئولین و هنرمندان در 
آگاهی بخشی جامعه اشاره کرد و 
گفت: مســئولین و اهالی فرهنگ 
و هنــر از نقش تعییــن کننده ای 
در آگاهی بخشــی و تزریق امید و 
نشاط در جامعه برخوردار هستند 
که با اقدامات خــود می توانند به 
ایجــاد آرامش و وحــدت ملی در 
جامعه کمک بســیاری کنند. وی 
ادامه داد: خوشــبختانه این روزها 

اغلــب هنرمندان پیشــتاز عرصه 
امیدبخشی و ایجاد نشاط در جامعه 
هستند زیرا به خوبی می دانند که 
کشــور عزیزمان بیش از هر زمانی 
به انسجام و وحدت ملی نیاز دارد. 
اینکه مسئولین  بیان  با  اسماعیلی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به 
خادمی اهالی فرهنگ و هنر افتخار 
می کنند، گفــت: منافع ملی ایران 
عزیز در گرو انسجام و وحدت است 
و نباید اجــازه دهیم، کوچک ترین 
خدشه ای به انسجام ملی وارد شود 
از ســوی دیگر هنرمندان همواره 
آموزگاران مردم در وطن دوســتی 
و شــکل گیری اتحاد ملی بوده اند 
و انشــاا... این مسیر را در کنار هم 
طــی خواهیم کرد. عضو شــورای 
عالــی انقلاب فرهنگــی در بخش 
دیگری از ســخنان خود با اشــاره 
بــه اینکه امنیت کشــور به راحتی 
نیامده است، خاطرنشان  به دست 
کرد: علی رغم سپری کردن برخی 
آشــوب ها باید بــا قاطعیت گفت، 
ایران عزیز ما نقطه آرامش و ثبات 

منطقه به شــمار می رود به طوری 
دنیا چاره ای  بزرگ  قدرت های  که 
جز تسلیم در مقابل عظمت ایران 
ندارند. اســماعیلی در پایان یادآور 
شد: درگذشت غم انگیز دختر عزیز 
و کُرد کشــور همه را متاثر کرد و 
شــخص رئیس جمهور از روز اول 
این اتفاق با آنکه در ســفر خارج از 
کشور بود، شخصا دستور پیگیری 
این موضوع را ابــلاغ کرد و حتی 
بلافاصله پس از بازگشت به ایران 
با پدر مرحومه تمــاس گرفت اما 
عده ای در کنار رسانه های معاند و 
دروغ پرداز، این موضوع را بهانه ای 
برای ایجاد التهاب در جامعه کردند 
که با هشیاری اقشار مختلف مردم 
توطئه های دشــمنان قسم خورده 
ملــت ایران خنثی شــده اســت. 
همچنین در پایان این مراســم که 
با حضور ۱۳۷ نفر از پیشکســوتان 
عرصه های مختلــف هنری برگزار 
شــد، بیانیه چهاردهمین همایش 
پیشکسوت  هنرمندان  سراســری 
بــا تاکید بر حفــظ امنیت ملی و 

ایجاد همگرایی، انسجام و وحدت 
ملــی در شــرایط کنونــی قرائت 
شــد. هنرمندان پیشکسوت عضو 
موسســه هنرمندان پیشکســوت 
کشور در بخشــی از این بیانیه بر 
ســخنان اخیــر رئیس جمهور در 
خصوص نگاه مثبت مســئولین به 
نقدها برای اصلاح امور، دایر کردن 
مراکزی بــرای گفت وگــو، نقد و 
حتی اعتراض به برخی مشــکلات 
و روش اجــرای برخی قوانین و بر 
حفظ امنیت ملی، حریم و حرمت 
پرچــم و وحــدت و یکپارچگــی 
هنرمندان   این  کردند.  تاکید  ملی 
در بخــش دیگری از ایــن بیانیه 
با اشــاره به شــان و جایگاه رفیع 
پیشکســوت، خواستار  هنرمندان 
اقدامات لازم برای ارتقای موسسه 
هنرمنــدان پیشکســوت به بنیاد 
ملی شــدند، همچنیــن پیگیری 
در  رئیس جمهور  وعده های  تحقق 
ضیافــت افطاری بــا هنرمندان و 
توجه بیشتر سازمان ها و نهادهای 
مختلف فرهنگی و هنری به توسعه 
موسســه هنرمندان پیشکسوت از 
دیگر خواســته های هنرمندان در 

این بیانیه بود. 

زاويـــه
زینب تقوایی: 

اهمیت لوکیشن  در سریال سازی بیشتر از سینماست
 آرمان ملی: ســاخت ســریال ها و فیلم های سینمایی در فضاهای  

تکراری حالا یکی از معضلات تیم تولید اســت که کیفیت را مخدوش 
کــرده و حظ بصری مخاطــب را از بین برده اســت. زینــب تقوایی 
تهیه کننده ســینما و تلویزیون که ســاخت فیلم سینمایی »سمفونی 
نهم« و ســریال های »دودکــش«، »مدینه«، »زیر پای مــادر« را در 
کارنامــه  کاری خود دارد در پاســخ به این پرســش کــه چرا به جای 
اســتفاده از لوکیشن های جدید مدام شــاهد لوکیشن های تکراری در 
تولیدات نمایشــی هســتیم به برنا گفت: به هرحال به خاطر فیلم ها و 
سریال های متعددی که در این ســال ها ساخته شده اکثر لوکیشن ها 
لو رفته اند. گرچه تعداد این لوکیشــن ها بیشــتر از سابق است ولی باز 
هم محدودیت هایــی در این مورد وجود دارد که باعث می شــود آثار 
تکراری شوند. تقوایی در خصوص اهمیت و تلاش خودش به عنوان یک 
تهیه کننده در این امر اظهار داشت: به عنوان یک فیلمساز همیشه سعی 
داشتم تا در تمامی بخش های فیلمسازی مخصوصا در بخش لوکیشن 
که خیلی پراهمیت است نوآوری داشته باشم. استفاده از لوکیشن های 
ناب و متنوع زیبایی بصری بســیاری را به وجود می آورد. البته اهمیت 
لوکیشــن  در سریال سازی به مراتب بسیار بیشــتر از ساخت کارهای 
سینمایی است . تهیه کننده سریال »دودکش« با اشاره به لوکیشن های 
محلی و دشواری ساخت سریال در محیط هایی که مردم در آن زندگی 
روزمــره دارند عنوان کرد: یکی از موضوع های مهم در اجاره یک مکان 
برای فیلمبرداری این اســت که صاحبخانه با کار شــما آشنایی داشته 
باشــد، آن خانه دقیقا مناســب این کار بوده و تمامــی امکانات لازم 
را داشــته باشد؛ چرا که وقتی شــما چندین ماه در یک مکان حضور 
دارید بدون شک خساراتی به آن لوکیشن خواهید زد بنابراین طبیعی 
است که هر شــخصی راضی به اجاره خانه اش با این شرایط نمی شود. 
موضوع دیگری هم که این بین وجود دارد همســایه هایی هســتند که 
ممکن اســت از کار شــبانه روزی ما خسته و کلافه شوند. او ادامه داد: 
متأســفانه با ساخت و سازهای بی رویه ای که صورت گرفته ما با کمبود 
لوکیشن های قدیمی و نوســتالژیک مواجه هستیم . به دلیل بالا بودن 
قیمت اجاره و شرایط سخت مالی، کارگردان ها و تهیه کننده ها مجبور 
به اجاره همان لوکیشن های پرتکراری می شوند که قبلا درس خودشان 
را پس داده اند. تهیه کننده سریال »مدینه« در خصوص فشاری که برای 
گرانی لوکیشــن ها و کمبود وقت، گروه تولید و تهیه به تیم کارگردانی 
می آوردند اظهار داشت: این موضوع تا حدی درست است اما به عنوان 
تهیه کننده باید بگویم که بارها پیش آمده که ما لوکیشن  و یا دکورهای 
مختلفــی را طراحی و چیدمان کردیم ولی کارگردان توان بهره برداری 
از آن لوکیشــن را با توجه به زحماتی که برای طراحی و یا پیدا کردن 
آن صورت گرفته بود را نداشته است. مثلا پیش آمده که یک لوکیشن 
سخت یا بکر مثل یک کارخانه را تهیه کردیم، تمامی عوامل را به آنجا 
بردیم که به لحاظ مالی و زمانی هزینه بســیاری برایمان داشــته ولی 
کارگردان نتوانســته از آن لوکیشن به نفع فیلمش استفاده کند و فقط 
از صورت بازیگر کلوزآپ گرفته است. خب اگر هدف چنین چیزی بود 
می توانســتیم این تصویر را در یک ســوله و یا در دفتر کاری خودمان 
هم بگیریم. او در ادامه افزود: وقتی ما یک لوکیشــن خوب را با تلاش 
بســیار فراهم می کنیم توقع داریم خروجی کار هم درســت و حسابی 
باشد. چرا که یک بخش بسیار مهمی از انرژی عوامل صرف هماهنگی 
همسایه های آن منطقه شده است. جدا از این بسیاری از کارگردان هایی 
که کم تجربه و تازه کار هســتند معمولا برای اجاره یکسری از مکان ها 
برای فیلمبرداری مثل »کاخ گلســتان« پافشاری می کنند. ولی بسیار 
دیده شده که رفته رفته متوجه می شوند که لوکیشن های بهتری وجود 
دارد که ما در آن آزادی عمل بیشــتری می توانســتیم داشته باشیم. 
تقوایی در پایان عنوان کرد: در خارج از کشور این معضلات اصلا وجود 
ندارد. امیدوارم در آینده با ســاخت شــهرک های سینمایی مختلف و 

لوکیشن های مناسب این محدودیت ها بر طرف شود. 


